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معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم  خبرداد:

مصالحه ۷۲ درصدی 
پرونده های مراکز مشاوره پلیس 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم :

420 هزار هکتار از مساحت قم درحال بیابان شدن است

با اشاره  انتظامی استان قم  معاون اجتماعی فرماندهی 
دوایر  به  ارجاعی  پرونده های  درصدی   ۷۲ مصالحه  به 
گفت:   ۱۴۰۰ سال  در  قم  استان  کلانتری های  اجتماعی 
اولویت خدمات مراکز مشاوره و مددکاری پلیس استان قم، 
مصالحه و پایایی در رفتار سالم است.   سرهنگ »محمدرضا 
فرحبخش« در گفت وگویی با اشاره به اینکه پایایی در رفتار 

سالم و ایجاد مصالحه اولویت رسیدگی به پرونده های مرکز 
مشاوره پلیس قم است تا از حیث ملی به ایجاد امنیت پایدار 
بپردازد، اظهار کرد: ما امروزه نیرومندترین شبکه ها و دوایر 
خدمات مشاوره و مددکاری اجتماعی را در سطوح جامعه 
و بویژه کلانتری ها داریم که این ضرور یکی از اقدامات مهم 
پلیس ایران است. وی گفت: معاونت اجتماعی پلیس قم با 

1

۲

معاون دانشگاه علوم پزشکی قم:

کاهش بیماران کرونایی به معنای
 گذر از موج ششم نیست
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فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

فروش زمین 200 میلیاردی با اسناد جعلی

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: تغییر رنگ 
بیماران  و کاهش  نارنجی  به  از قرمز  وضعیت کرونایی قم 
کرونایی در قم به معنای گذر از موج ششم نیست.  علی 

دو  ششم  موج  است  ممکن  افزود:  زمینه  این  در  رضایی 
قله ای یا بیشتر باشد، یعنی افزایشی در موج ششم داشته 
باشیم. وی با بیان این که یکی از تفاوت های موج ششم با 

  

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم بر ضرورت رعایت تمامی مؤلفه ها و 
پرندگان قم  باغ  ادامه فعالیت مجموعه  برای  و زیست محیطی  قانونی  ضوابط 
تأکید کرد.  به گزارش روابط عمومی اداره کل محیط زیست قم، سید رضا موسوی 
مشکینی در بازدید از مجموعه باغ پرندگان قم در سخنانی اظهار داشت: این 
مجموعه علاوه بر کارکردهای تفریحی و توریستی، می تواند نقش و کارکرد مؤثری 
در آموزش و فرهنگسازی زیست محیطی داشته باشد. وی با بیان اینکه راه اندازی 
است،  سخت گیرانه ای  ضوابط  و  قوانین  دارای  وحش  حیات  نگهداری  مراکز 

 فرمانده یگان حفاظت از اراضی دولتی راه و شهرسازی استان قم گفت: ۱63۰۰ 
با  تومان   میلیارد  تقریبی ۱۰۰  ارزش  به  استان  این  اراضی دولتی  از  مترمربع 
همکاری مراجع قضایی، فرماندهی انتظامی و ضابطین این یگان رفع تصرف و 
به بیت المال بازگردانده شد. سرهنگ رضا خداداد اظهار داشت:این اراضی در 
پردیسان و مربوط به یکی از موسسات بوده است که پس از اتمام قرارداد واگذاری 
و طی شدن مراحل قانونی و در نهایت اخطارهای مکرر مبنی بر فسخ قرارداد و 
تحویل اراضی به بیت المال، اقدام به پی کنی و فونداسیون در اراضی مورد نظر 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم تأکید کرد:
رعایت ضوابط زیست محیطی برای ادامه فعالیت باغ پرندگان

فرمانده یگان حفاظت از اراضی دولتی راه و شهرسازی استان قم خبرداد:
رفع تصرف بیش از 16 هزار متر مربع اراضی دولتی قم
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آیت الله اعرافی:
ملزومات احیای منابع طبیعی در 

برنامه هفتم توسعه دیده شود

سعید لیلاز کارشناس اقتصادی:
ارز ۴200 تومانی حذف نشود؛ 

وضعیت بدتر خواهد شد

 یک کارشــناس اقتصادی با بیان 
اینکه بیش از ۷۰ درصد تخصیص 
ارز ۴۲۰۰ تومانــی نصیب دلال ها 
و میلیادرهــا شــده اســت، گفت: 
بــا اختصــاص ارز ترجیحــی، اَبــر 
میلیاردرها را ایجاد کرده ایم که این 
مساله هم به لحاظ حقوقی، شکلی 
و محتوایــی دارای اشــکال و هم با 
۷شــعار مجلس در مخالفت با رانت  ۲

معاون اول رییس جمهور :
قیمت بلیت هواپیما، قطار و اتوبوس 

نباید در نوروز افزایش یابد 

مدیر حــوزه های علمیــه گفت: 
می بایســت مباحث مربوط به آب، 
خاک، پوشش گیاهی و غیره حتماً 
در پیــش بینی هــای برنامه هفتم 
توســعه مــورد توجه واقع شــوند.  
آیت الله اعرافی عصر روزیکشنبه  
در در دیــدار مســئولین ســازمان 
جنگل هــا، مراتــع و آبخیــزداری 
کشور که در دفتر مدیر حوزه های 

معــاون اول رییس جمهور با 
اشــاره به در پیش بــودن ایام 
نوروز و افزایش مسافرت های 
هموطنان تأکید کرد: قیمت 
بلیت هــای خطــوط حمــل و 
نقل ریلی، هوایــی و جاده ای 
کشــور نباید افزایش داشــته 
باشد.  محمد مخبر عصر روز 
یکشنبه در جلسه ای پیرامون  ۲

طرح : فاطمه نجاریان

بعثت نبوی؛ از بسط زمانی 
تا گسترش اخلاق عرفی

 بعثت پیامبر )صلی الله علیه وآله وسلم( یا برانگیخته شدن 
آن حضرت به مقام رسالت، مهم ترین فراز از تاریخ اسلام 

و بزرگترین نعمت خدواند به بشریت است؛ حادثه ای بس بزرگ و عظیم که نقش مهم و 
تأثیرگذاری در سرنوشت انسان ها داشته است. 

در تبیین این مسأله باید گفت: تجلّی خدا در ساحت های گوناگون مطرح است، از جمله 
هَا{؛ روز پنهان بود و خدای  هَارِ إِذَا جَلاَّ در  آمد و شد شب و روز، که در آیاتی همچون؛﴿وَالنَّ
ی{؛ "وقتی شب کنار زده شد، روز نمایان گشت و  هَارِ إِذَا تَجَلَّ سبحان این پرده را کنار زد، }وَالنَّ

مظاهر تجلی خداوند آشکار می گردد."
اما برخی تجلی ها خاص و برمبنای تکوین به منصۀ ظهور می رسند، در این میان تکوین آیه  
های رسالت و بعثت رسول اکرم)ص(، »تجلّی اعظم« و »منت خدا« بر مؤمنین است و از آنجا 
که غایت بعثت پیامبران رسیدن انسان به خداست، بنابراین در بعثت نبوی هم خداشناسی و 

هم حرکت به سوی او مطرح است. 
 در واقع پیامبر اکرم )ص( با ظهور خود دو دوران را در تاریخ بشری از یکدیگر تفکیک کرد 
و دستاوردهای اسلام را که متمایز از همۀ دستاوردهای گذشته بود به صحنه آورد و تمامی 
مفاهیم توحید اخلاق اجتماعی را تصحیح کرد که وقوع اینگونه تغییرات در جهان را باید 

یوم الله نامید.
 یوم الله روزی است که بنابر تجلیات الهی، زمان از انقباض به سوی انبساط حرکت می کند 
و با این بسط زمانی، آثار و برکات آن در جهان گسترش می یابد، همانگونه که در آخرت زمان 
به شدت گسترش یافته و در قیامت که تجلی اعظم خداوند به شمار می آید یک روز آن، ۵۰ 

هزار سال طول خواهد کشید.  
بعث پیامبر با ترویج روحیه مدارا، پاسخگویی به نیازهای زمانه، نفی قومیت مداری و 

انعطاف پذیری، سرآغاز تحول اساسی در تمدن بشری گردید.
بعثت پیامبر اکرم )ص( نیز که از  قرب الهی نشأت می گیرد به نوبۀ خود بسط زمانی را 
محقق نمود و به سبب هماهنگی با فطرت انسان، انطباق با معیارهای عقلانی، انسجام و 
استحکام آموزه های نبوی، جامعیت، ترویج روحیه مدارا، پاسخگویی به نیازهای زمانه، نفی 

قومیت مداری و انعطاف پذیری، سرآغاز تحول اساسی در تمدن بشری گردید.
 از سوی دیگر تکمیل مکارم اخلاقی، مهمترین غایت بعثت نبوی را شامل می شود؛ از 
این رهگذر  اخلاق نبوی، با نفی اخلاق استعلایی و اشرافی با زندگی روزمرۀ مردم پیوند 

ناگسستنی برقرار می کند چرا که به تعبیر قرآن کریم، پیامبران هم »من انفسکم« هستند.
 در این رویکرد معرفتی، جامعه و فرد، اصل واقع نمی شوند بلکه اصالت با فرهنگ و خانواده 
است؛ لذا پیامبر حکیم از خود مردم به زبان خودشان با آنها سخن می گوید و اینچنین اخلاق 

عرفی در جامعه گسترش می یابد.
این مسأله بر خلاف اخلاق غریزه محور است که شالودۀ علم تجربی را در بر می گیرد و در 
نهایت به بی اخلاقی رهنمون می شود، چرا که منطق علم تجربی، اصل متعین اخلاقی را بر 
نمی تابد و به سبب شیوع ذهن خود بنیاد و فاعلی و نخبگانی، گزاره های اخلاقی را به قهقرا 

سوق می دهد که سرچشمۀ بی اخلاقی هاست.
و نفی عدالت استعلایی و  با محوریت فطرت،  نبوی   لیکن ساختار اخلاق در بعثت 
سوسیالیستی، به عدالت عرفی می رسد، در بعد دانشی نه دانش تجربی صرف، بلکه حکمت 
برگ برندۀ تحقق مکارم اخلاقی است که از سوی  پیامبر حکیم به عنوان شهر حکمت، 

ساختار اخلاقی جامعه را شکل می دهد.
 استاد خارج فقه و اصول حوزه علمیه

 

آیت الله اعرافی همیار طبیعت شد؛

کاشت نهال در آستانه هفته منابع طبیعی
آیت الله علیرضا اعرافی در آستانه هفته منابع طبیعی در مرکز مدیریت حوزه های علمیه 
به کاشت نهال پرداخت و با دریافت کارت همیار طبیعت، به عنوان یکی از حامیان حوزه 
منابع طبیعی تجلیل شد. براساس این گزارش ، جمعی از مسئولان سازمان منابع طبیعی و 
آبخیزداری روزیکشنبه در آستانه هفته منابع طبیعی با سفر به شهر مقدس قم با آیت الله علیرضا 
اعرافی مدیر حوزه های علمیه دیدار و گفت و گو کردند. در این دیدار از آیت الله اعرافی به عنوان 
یکی از حامیان حوزه منابع طبیعی با اهدای کارت همیار طبیعت تجلیل شد و بعد از آن کاشت 
نهال در مرکز مدیریت حوزه های علمیه توسط این شخصیت دینی انجام شد. آیت الله اعرافی 
امام جمعه قم در حاشیه نهال کاری در گفت و گو با خبرنگاران عنوان کرد: مسئله منابع طبیعی 
موضوعی حیاتی است که اسلام نیز نسبت به آن حساسیت دارد و ما نیز به عنوان نهاد روحانیت 
و حوزه باید در کنار مسئولان این امر قرار بگیریم و علاوه بر انجام فعالیت های علمی در راستای 

گفتمان سازی، احیا و ارتقای منابع طبیعی و فرهنگ سازی میان مردم تلاش کنیم.

دکترمحمد حسین مختاری*

استاندار قم تاکیدکرد:

ضرورت پیش بینی برنامه های اثرگذار 
معنوی در سفر راهیان نور

استاندار قم با اشاره به حال و هوای معنوی حاکم بر مناطق عملیاتی بر ضرورت پیش بینی 
برنامه های اثرگذار در سفر راهیان نور تاکید کرد.

سید محمد تقی شاهچراغی استاندار قم عصر روز یکشنبه در جلسه ستاد راهیان نور 
استان قم که در سالن امام جواد )ع( استانداری برگزار شد، با اشاره به آثار و برکات معنوی 
بازخوانی خاطرات دفاع مقدس، اظهار کرد: باید برنامه مدون و تاثیر گذاری برای برگزاری 

شایسته و مستمر راهیان نور اجرا شود.
استاندار قم با تاکید بر ضرورت همکاری و تعامل همه دستگاه ها در برگزاری مقدمات و 
اجرای موثر برنامه های ستاد راهیان نور، گفت: با توجه به شرایط شیوع بیماری کرونا در 
کشور و در راستای حفظ سلامت عمومی مردم، اولویت بر اعزام متقاضیان به این مناطق با 

خودروی شخصی است.
وی ادامه داد: ستاد راهیان نور استان با همکاری بخش های دولتی مقدمات مربوط به 

پذیرایی و اسکان افراد اعزامی از استان را مهیا کند.
شاهچراغی با اشاره به این که بازدید از مناطق عملیاتی جذابیت خاصی دارد گفت: 
پیشنهاد می کنم که مدیران و مسئولان دستگاه ها هم نباید از حضور در برنامه های راهیان 

نور بی نصیب بمانند.
برای کنگره ملی شهدای قم همه دستگاه ها پای کار باشند

استاندار قم همچنین در جلسه برنامه ریزی کنگره ملی شهدای استان قم  بر ورود جهادی 
همه بخش های اجرایی و گروه های مردمی در برگزاری با شکوه کنگره شهدای استان تاکید 
کرد. وی با اشاره به اهمیت تولید محتواهای دیداری و شنیداری مناسب برای شهدا، گفت: 
برگزاری این کنگره ضمن معرفی شهدا و ویژگی های رفتاری آنها، در تهیه و تبیین سبک 

زندگی منطبق بر باوری های دینی و مذهبی نیز موثر می باشد.
استاندار قم با اشاره به فرصت باقیمانده برای برگزاری کنگره ملی شهدای استان در سال 
آینده، افزود: باید در مدت زمان باقی مانده فعالیت ها و اقدامات صورت گرفته دسته بندی 
شود و یک خط زمانی مشخصی را جهت رسیدن به اهداف برگزاری این کنگره ترسیم نمود.

شاهچراغی اقدامات جهادی و دلسوزانه را لازمه کار برای شهدا دانست و یادآور شد: همه 
باید پای کار بیایند و فارغ از تکالیف سازمانی برای برگزاری هرچه با شکوه این کنگره تلاش 
کنند. وی افزود: تشکیل کارگروه های مرتبط با حضور مدیران دستگاه های اجرایی و تبیین 

نیازمندی ها در اسرع وقت عملیاتی شود.
استاندار قم با تاکید بر لزوم اجرای مردمی برنامه های یادواره شهدا، تصریح کرد: در سطح 
محلات و مساجد، برنامه های مختلفی برای بزرگداشت شهدا و سیره زندگی آنها توسط اقشار 
مختلف مردم برگزار خواهد شد که تجمیع این اقدامات می تواند نتایج بسیار خوبی در زمینه 

برگزاری شایسته کنگره ملی شهدای استان به دنبال داشته باشد.
وی به فضاسازی مناسب این کنگره اشاره و تصریح کرد: ایجاد حال و هوای مرتبط با 
فضای کنگره و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت با تولیدات مختلف فرهنگی، هنری و رسانه ای 

در دستور کار قرار گیرد.
گفتنی است کنگره ملی شهدای استان 28 آبان ماه سال 14۰1 در قم برگزار خواهد شد.

دستگاه ها و مردم باید در امر به معروف 
وارد میدان شوند

دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان قم ضمن دعوت از دستگاه ها برای مشارکت 
در امور این ستاد گفت: باید فریضه امر به معروف و نهی از منکر مردمی باشد و هر کجا مردم 

و مسئولان با هم همکاری داشتند موفق بودند.
حجت الاسلام و المسلمین علی اصغر گرجی عصر روزیکشنبه  در نخستین جلسه خود با 
اصحاب رسانه  در پاسخ به سئوال خبرنگاری در مورد وجود معضلات فرهنگی و آسیب های 
اجتماعی در قم و گلایه و نگرانی مردم مومن قم در این زمینه، وظیفه دستگاه های فرهنگی 
و خروجی این ستاد گفت: اینکه می گویید وضعیت پوشش، معماری و همچنین معضلات 
اجتماعی چالش قم می باشد حرف درستی است اما برخورد با این معضلات تنها در حیطه 
ستاد امر به معروف و نهی از منکر نیست و باید دیگر دستگاه های فرهنگی هم با این ستاد 
همکاری کنند برای این امر از ظرفیت رسانه ها و مطبوعات هم استفاده می کنیم و در این 
راستا همه باید وارد این میدان شوند مردم و مسئولان و اصحاب رسانه باید در این ستاد 
همکاری کنند تا معضلات کاهش یابد. وی درباره حمایت از آمران به معروف و ناهیان از 
منکر در جامعه عنوان کرد: برای حمایت از آمران به معروف و ناهیان از منکر قانون داریم که 
تصویب شده باید این قانون به اطلاع فعالان این فریضه برسد تا با اطلاع کامل از قانون به این 
فریضه بپردازند قانون از این فعالان حمایت کرده است و با افرادی که با این افراد برخورد می 

کنند در شعبی که در دادگاه وجود دارد برخورد می شود .

معاون فرهنگی تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم بر لزوم تولید محتواهای 
تخصصی در حوزه منابع طبیعی برای مبلغان تاکید کرد و گفت: مقالات تبلیغی تخصصی 

باید در اختیار طلاب قرار گیرد تا در سفرهای تبلیغی خود به موضوع منابع طبیعی بپردازند.
حجت الاسلام والمسلمین سعید روستا آزاد  روز یکشنبه در دیدار جمعی از مسئولان سازمان 
منابع طبیعی و آبخیزداری کشور طی سخنانی اظهار کرد: هزینه هایی که در موضوع های 
متعدد اجتماعی برای درمان پرداخت می کنیم اگر در حوزه فرهنگ سازی هزینه کنیم هم 
آسیب کمتری را شاهد خواهیم بود هم هزینه کمتری را انجام خواهیم داد؛ در موضوع منابع 
طبیعی نیز این موضوع مصداق دارد یعنی اینکه اگر ما برای فرهنگ سازی هزینه کنیم کمتر 

برای جبران خسارت ها هزینه خواهیم کرد.
وی اضافه کرد: درخت و منابع طبیعی دارای یک قداست نهفته ای است و قرآن کریم بارها 
به موضوع منابع طبیعی اشاره داشته است و تاکید داشته که درخت، آب و خاک درحال 
تسبیح هستند و این تسبیح هم قولی است یعنی درحال حرف زدن هستند و خود در درگاه 
الهی ابراز عبادت می کنند و این نکته نشان می دهد که توسعه منابع طبیعی به معنای توسعه 

سجده کنندگان خداوند متعال است.
معاون فرهنگی تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی با بیان اینکه درخت صدقه جاری است، 
مطرح کرد: خداوند متعال به زیتون و انجیر قسم یاد می کند و در روایتی داریم که درخت 
همانند ولد صالحی است که برای او استغفار می کند و ایامی نیز برای درختکاری سفارش 

شده که از جمله این ایام روز یکشنبه است.
وی لزوم تولید محتوای مناسب تبلیغی برای مبلغان را مورد توجه قرار داد و گفت: امیدواریم 
مقالات تبلیغی را بتوانیم در اختیار طلاب قرار دهیم تا در سفرهای تبلیغی خود به موضوع 

منابع طبیعی بپردازند.
روستاآزاد عنوان کرد: 53 هزار پرونده تبلیغی در دفتر تبلیغات وجود دارد که بیش از 20 هزار 
مورد از این پرونده ها به افرادی اختصاص دارند که درحال انجام فعالیت های تبلیغی هستند 
و گروه های تبلیغی جهادی نیز با حضور طلاب فعالیت قابل توجهی را در نقاط محروم کشور 

دنبال می کنند.
وی با اشاره به اینکه در قرارگاه 19 دی نیز بیش از 30 شبکه مساجد داریم که در این شبکه ها 
ارتباط نزدیکی با خانواده ها برقرار شده است، گفت: ظرفیت اماکن مقدس به ویژه مساجد 

ظرفیت بزرگی است که نباید از آن غافل شویم.
80 درصد مساحت کشور به منابع طبیعی اختصاص دارد

محمدرضا همتی مدیرکل حوزه ریاست سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور اظهار 
کرد: این سازمان متولی مدیریت 135 میلیون هکتار از عرصه های کشور یعنی بیش از 80 
درصد مساحت کشور است و اعتقاد داریم که منابع طبیعی متعلق به آحاد مردم است و حیات 
و زندگی مردم وابسته به این منابع است و مردم باید این منابع را بشناسند و قدر بدانند و در احیا 

و توسعه و بهره برداری از آن نیز مشارکت کنند تا بتوانند از آن بهره شوند.
وی اضافه کرد: بیش از 80 درصد موضوعات منابع طبیعی موضوع های فرهنگی است و 
به شناخت مردم از منابع طبیعی و مشارکت آن ها بر می گردد به همین علت فرهنگ سازی 
در این زمینه بسیار حائز اهمیت است و در این راستا دست کمک و یاری به سمت حوزه های 
علمیه باز می کنیم و امیدواریم بتوانیم از ظرفیت حوزه ها در قالب تفاهم نامه و قالب های دیگر 

استفاده کنیم.
متاسفانه اخلاق منابع طبیعی کمتر مورد توجه قرار می گیرد

همچنین، پرویز گرشاسبی معاون آبخیزداری سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری با بیان 

اینکه در حوزه روش های نگهداری از منابع طبیعی کمتر کار شده است، اظهار کرد: نقش 
تبلیغات به ویژه با محوریت حوزه های علمیه و مساجد قابل توجه است و اکنون برخی از 
مساجد را داریم که فعالیت های منابع طبیعی و نگهداری و احیای انفال را در منطقه خود 

دنبال می کنند.
وی با تاکید بر اینکه اخلاق و فلسفه منابع طبیعی کمتر مورد توجه قرار گرفته است، عنوان 
کرد: مشارکت مبلغان و روحانیون در حوزه منابع طبیعی بسیار راهگشاست و رسالت های 

حوزه منابع طبیعی فقط با یک سازمان به نتیجه نخواهد رسید.
گرشاسبی خاطرنشان کرد: مدیران دستگاه های اجرایی کمتر به فلسفه منابع طبیعی 
آگاهی دارند درحالی که اگر نسبت به این مباحث آگاهی داشته باشند کمتر کاری را انجام می 

دهند که منجر به تخریب منابع طبیعی شود.
 مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم :

420 هزار هکتار از مساحت قم درحال بیابان شدن است
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم نیز در این دیدار با بیان اینکه یک میلیون هکتار 
از مساحت استان قم به اراضی ملی اختصاص دارد گفت: 420 هزار هکتار در آستانه بیابانی 
شدن و 178 هزار هکتار از مساحت استان تبدیل به بیابان شده است که خطر بیابان ها قم را 

تهدید می کند.
محمد شعاعی طی سخنانی اظهار کرد: بیابان زایی یکی از خطراتی است که قم را تهدید می 

کند و باید برای جلوگیری از بحران در این عرصه تدبیری اندیشیده شود.
وی ادامه داد: یک میلیون هکتار از مساحت استان قم به اراضی ملی اختصاص دارد و 420 
هزار هکتار در آستانه بیابانی شدن و 178 هزار هکتار از مساحت استان تبدیل به بیابان شده 

است که خطر بیابان ها، قم را تهدید می کند.
شعاعی با بیان اینکه با اعتبارات دولتی نمی توان کار گسترده ای را در حوزه بیابان زدایی 
است  شده  شروع  قم  در  بیابان زدایی  کارهای  که  سال 1348  از  کرد:  عنوان  داد،  انجام 
تا به امروز با هزینه های دولتی در بیش از 40 سال فقط توانستیم 15 هزار هکتار عملیات 
بیابان زدایی انجام دهیم که این نشان می دهد که دولت نمی تواند کاری کند و ما نیازمند 

مشارکت مردم هستیم.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم بر لزوم مشارکت همه دستگاه ها و مردم در 
راستای حفظ، احیا و بهره برداری درست از منابع طبیعی تاکید کرد و گفت: پویش ایران 
سرسبز، ایران قوی با هدف گذاری کاشت میلیون ها نهال در کشور درحال دنبال شدن است 
که امیدواریم در استان قم نیز بتوانیم در قالب این پویش حرکت های قابل توجهی را رقم بزنیم.

معاون فرهنگی تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم :

مبلغان در حوزه فرهنگ سازی منابع طبیعی مشارکت می کنند

دبیر اجرایی همایش ملی شهید سلیمانی و مکتب انتظار و مقاومت:

۱20 مقاله به همایش ملی شهید سلیمانی در قم ارسال شد
دبیر اجرایی همایش ملی شهید سلیمانی و مکتب 
انتظار و مقاومت از ارسال 12۰ مقاله به دبیرخانه این 

همایش در قم خبر داد.
سید حامد شاهرخی روز یکشنبه در گفت وگو با 
خبرنگاران اظهار داشت: همایش شهید سلیمانی و 
مکتب انتظار و مقاومت از ساعت 8 تا 12 و 14 تا 1۷ 
روز پانزدهم و همچنین ساعت 8 تا 12 روز شانزدهم 
و  مهدویت  پژوهشکده  سوی  از  جاری  اسفندماه 
اسلامی  فرهنگ  و  علوم  پژوهشگاه  پژوهی  آینده 
به صورت حضوری و مجازی در مرکز همایش های 
دفتر تبلیغات اسلامی قم برگزار می شود. وی افزود: 
دفتر حفظ و نشر آثار رهبر معظم انقلاب، بنیاد حفظ 

و نشر آثار شهید سپهبد سلیمانی و همچنین چند 
مرکز حوزوی و دانشگاهی مانند جامعه المصطفی، 
مرکز مدیریت حوزه های علمیه، مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی، دانشگاه امام صادق )ع(، 
مهدویت  تخصصی  مرکز  و  روشن  آینده  موسسه 
در برپایی این همایش همکاری و مشارکت دارند. 
شاهرخی با اشاره به ارائه 12۰ مقاله به دبیرخانه 
این همایش و داوری و ارزیابی این مقاله ها از سوی 
 28 تاکنون  گفت:  مذکور  پژوهشی  علمی  مراکز 
کرسی و نشست علمی نیز با حضور استادان حوزه 
و دانشگاه برگزار کردیم. وی همچنین با اشاره به 
چکیده  کتاب  گفت:  همایش  این  خروجی های 

نشست های  و  کرسی ها  کتاب  جلد   2 مقالات، 
علمی، 2 شماره از فصلنامه علمی پژوهشی جامعه 
مهدوی، یک شماره از مجله علمی مشرق موعود از 
جمله آثار این همایش است که رونمایی خواهد شد. 
دبیر اجرایی همایش شهید سلیمانی بیان داشت: 4 
جلد کتاب مجموعه مقاله های این همایش نیز بعد 
از برگزاری آن انتشار پیدا می کند. وی با بیان اینکه 
آیین افتتاحیه و پایانی این همایش با سخنرانی یکی 
از شخصیت های کشوری و لشکری است گفت: 
این همایش متشکل از پنج کمیسیون  است که در 
هر یک از این کمیسیون ها حداقل 1۰ مقاله برگزیده 

شده ارائه می شود.  
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منطقه گرائی؛ ضرورتی 
اجتناب ناپذیر 

چالش های متعدد فراروی آمریکا، این کشور را از 
تمرکز بر روی موضوعات راهبردی فراملی بویژه در 

حوزه غرب آسیا و شمال آفریقا بازداشته است. پروژه های نظامی شکست خورده 
آمریکا در عراق، افغانستان، لیبی، سوریه و ...، ناکارآمدی قدرت نظامی آمریکا در 
پیشبرد اهداف راهبردی اش را بر همگان اثبات کرده است. آمریکا اکنون بیش از 
هر چیز به ابزار تحریم در مقابل دشمنان و رقبای خود روی آورده است، ابزاری که 
ایران برغم سختی ها و تلخی ها و برغم همه تلاش های آمریکا و فشار آن بر سایر 
کشورهای جهان برای عدم تخطی از آنها، توانست با اقتدار از آن عبور نماید. تجربه 
موفق ایران در ناکام گذاردن تحریم های آمریکا، تیغ تیز تحریم و میزان کارآیی آن 
را نزد جهانیان کند کرده و اعتماد به نفس زیادی را نزد بسیاری از  دولت ها و ملت 
ایجاد کرده است. اکنون روسیه با نگاه به تجربه موفق ایران، واهمه چندانی از 
تحریم های آمریکا ندارد و با قاطعیت بیشتری از منافع و اهداف راهبردی خود در 

مقابل فشار آمریکا و اروپا دفاع می کند.
متحدان آمریکا در منطقه خلیج فارس اکنون بیش از هر زمان دیگری می دانند 
که تکیه بر آمریکا، به تنهائی اقتدارآور و حافظ آنان در مقابله با تهدیدات حوزه 
امنیت ملی نیست. لااقل عربستان سعودی این تجربه را در جنگ ۷ ساله خود 

علیه یمن با تمام وجود درک کرده است.
اتکای اوکراین به آمریکا و اروپا و جدایی بخش هایی از خاک این کشور، نمونه 
درس آموز دیگری از نتیجه اتکاء به غرب به جای نگاه به داخل و نیز برقراری 
مناسبات حکیمانه و متوازن منطقه ای است. جدیدترین اظهارات سخنگوی کاخ 
سفید در خصوص تحولات اوکراین، به اندازه کافی گویای میزان حمایت آمریکا از 
متحدانش هست؛ "ما نه به جنگ با روسیه می رویم و نه برای جنگ در اوکراین نیرو 
می فرستیم، اما اقدامات دیگری انجام خواهیم داد." سخنگوی کاخ سفید بدین 
ترتیب به متحدان آمریکا تفهیم می کند که میزان انتظارات حمایتی خود از آمریکا 

را خیلی بالا نبرند.
کشورهای متوسط و کوچک جهان از اروپا نیز نباید چندان انتظار زیادی داشته 
باشند. اروپائی که دو جنگ ویرانگر جهانی را تجربه کرده و صرفا با اتکای به حمایت 
اقتصادی و نظامی آمریکا توانسته بود روی پای خود بایستد، امکان حمایت تعیین 
کننده از متحدان خود در شرایط سخت را نخواهد داشت. اروپا رفیق دوران صلح 
است که منافع اقتصادی و سیاسی خود را دنبال می کند، اما در دوران جنگ و 
چالش های ژئوپلیتیکی، بدون آمریکا توان اقدام تعیین کننده را ندارد. این در 
حالیست که موتور نظامی آمریکا از سالها پیش زمینگیر شده است. از سوی دیگر 
اقتصاد اروپا تحمل فشارهای آمریکا و نیز تنش های بیشتر با روسیه را ندارد. در 
بعدی دیگر، شواهد و دلایل بسیار به روشنی نشان می دهد که غرب و در رأس آن 
آمریکا در جایگاه مدعی ایفای نقش رهبری جهان، شکست خورده و صلاحیت 
سیاسی و اخلاقی آن را نداشته و ندارند. بنابراین حکمت و آینده نگری مدبرانه آن 
است که کسی در مسیر جنگ و بحران های امنیتی و نظامی - بویژه آنجا که پای 
رقابت قدرتها با یکدیگر در میان است- روی حمایت آمریکا و اروپا حساب زیادی 

باز نکند.
در منطقه خاورمیانه - که خانه مشترک ملت های ریشه دار و تمدن ساز این 
منطقه است- برخی رهبران کشورها در دو سال گذشته تصمیم گرفته اند که ضعف 
حمایتی آمریکا و خروج تدریجی آن از منطقه را با پناه بردن به رژیم صهیونیستی و 
صلح گرم با آن جبران کنند! این در حالی است که این رژیم در حمایت از خویش 
درمانده است. بعد از نبرد شمشیر قدس – که موازنه نظامی و راهبردی در درون 
سرزمین های فلسطینی و اشغالی را به نفع ملت فلسطین و گروههای مقاومت 
تغییر داد- گروههای مقاومت مردمی در مقابل دیدگان این رژیم در نوار غزه، برد 
و دقت موشک های خود را تست می کنند. در حالیکه رژیم صهیونیستی بدنبال 
فضای حیاتی در مناطق دیگر می گردد، در محدوده حیات خلوت خود در نوار 
غزه، کرانه غربی و نیز مناطق اشغالی 1948، با قدرت رو به رشد و غیرقابل حذف 
فلسطینیان روبرو شده است! "خانه عنکبوت" امروز معنای روشن تری یافته است.

به نفع رژیم صهیونیستی است که نسبت به روند عادیسازی روابط با برخی از 
کشورهای عربی چندان دلگرم و امیدوار نباشد. عادیسازی رسمی با نظام های 
رسمی عربی مشکلی را از این رژیم در جهان عرب و اسلام حل نخواهد کرد. ملت 
های منطقه هیچگاه این رژیم را به عنوان یک کیان مشروع در منطقه به رسمیت 
نشناخته و نسبت به آن تعاطفی نداشته اند. عادیسازی رسمی در هر زمانی قابل 
فروپاشی است. رژیم صهیونیستی تعطیلی سفارت خود در تهران و تحویل آن به 

فلسطینیان را فراموش نکرده است.
رئیسی،  سیدابراهیم  ریاست  به  سیزدهم  دولت  در  ایران  اسلامی  جمهوری 
مناسبات با همسایگان و سیاست همسایگی را بیش از پیش مورد تأکید و در صدر 
اولویت های خود قرار داده و با صداقت اما عزتمندانه دست دوستی خود را به روی 
کشورهای منطقه دراز کرده است. همانطور که حسین امیرعبداللهیان وزیر امور 
خارجه جمهوری اسلامی ایران اخیرا گفته است؛ "حل بحران ها در منطقه هیچ 
راهی جز گفتگو و همکاری ندارد و رقابت ها نتیجه ای جز تخریب و برباد رفتن 
ثروت های منطقه به همراه نخواهد داشت. کشورهای منطقه نمی توانند امنیت 

خود را در سایه ناامن سازی دیگران کسب کنند."
ثبات و امنیت پایدار در منطقه و توسعه اقتصادی، در سایه همکاری های منطقه 
ای و اتکاء به همکاری دسته جمعی منطقه ای بدست می آید. دولت های منطقه 
نسبت به آینده ملت های خود مسئولیت تاریخی دارند. شایسته است نخبگان 
و صاحبنظران سیاسی و اقتصادی، این ضرورت را به صاحبان تصمیم یادآوری 

نمایند.
 رئیس دفتر حفاظت منافع جمهوری اسلامی ایران در مصر

رییس  جمهور در جلسه هیات دولت؛

ایران آماده نقش آفرینی دیپلماتیک برای 
کمک به بازگشت صلح به اوکراین است

رییس  جمهور تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران از هرگونه تلاش دیپلماتیک 
که منجر به حل مسالمت آمیز مناقشات در اوکراین شود حمایت می کند و آماده 

نقش آفرینی برای هرگونه کمک به بازگشت صلح است. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی عصر یکشنبه در جلسه هیأت دولت با تسلیت 
شهادت امام موسی بن جعفر )ع( به تحولات اوکراین اشاره کرد و گفت: جمهوری 
اسلامی ایران براساس اصول اساسی سیاست خارجی خود، با سلطه گری و 
سلطه پذیری مخالف است و از حق تعیین سرنوشت همه ملت ها حمایت می کند.

رییس جمهور اظهار داشت: جمهوری اسلامی ایران ضمن درک نگرانی های 
امنیتی نسبت به چندین دهه توسعه طلبی ناتو، بر حفظ تمامیت ارضی و حاکمیت 
ملی همه کشورها تأکید دارد. قاطعانه بر این باوریم که دیپلماسی و پایبندی 
صادقانه به تعهدات بین المللی توسط همه طرف ها، تنها راه حل پایدار و عادلانه 
خروج از وضعیت فعلی است. رئیسی افزود: حفاظت از جان و مال شهروندان 
و غیرنظامیان و رعایت حقوق بین المللی و حقوق بشردوستانه باید مورد اهتمام 

جدی همه طرف ها قرار گیرد.
رئیسی تصریح کرد: ضروری است پیرو دستورات قبلی، وزارت امور خارجه و 
دیگر دستگاه های متولی، در راستای حفاظت از همه شهروندان ایرانی و به ویژه 

دانشجویان ما در اوکراین هرگونه اقدام لازم را تسریع بخشند.
بسیاری از آسیب های اجتماعی با نقش آفرینی فعالانه امور تربیتی کاهش 
می یابد رییس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود ضمن گرامیداشت روز امور 
تربیتی و تربیت اسلامی، گفت: امور پرورشی و تربیتی در مدارس از یادگاری های 
شهیدان رجایی و باهنر است، وزارت آموزش و پرورش از لحاظ کمی و کیفی به 
امور تربیتی و مربیان تربیتی رسیدگی کند. بسیاری از آسیب های اجتماعی با 

نقش آفرینی فعالانه امور تربیتی کاهش می یابد.
رییس  جمهور در ادامه از تلاش های وزرای نفت و نیرو و کارکنان این دو وزارتخانه 
برای تامین پایدار گاز و برق در فصل زمستان به رغم افزایش میزان مصرف قدردانی 

کرد و آن را نمونه ای موفق از مدیریت امور به نفع مردم دانست.

اخبار

 معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم  خبرداد:

مصالحه ۷2 درصدی پرونده های
 مراکز مشاوره پلیس 

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره به مصالحه ۷2 درصدی 
پرونده های ارجاعی به دوایر اجتماعی کلانتری های استان قم در سال 14۰۰ گفت: 
اولویت خدمات مراکز مشاوره و مددکاری پلیس استان قم، مصالحه و پایایی در رفتار 

سالم است.  
سرهنگ »محمدرضا فرحبخش« در گفت وگویی با اشاره به اینکه پایایی در رفتار 
سالم و ایجاد مصالحه اولویت رسیدگی به پرونده های مرکز مشاوره پلیس قم است 
تا از حیث ملی به ایجاد امنیت پایدار بپردازد، اظهار کرد: ما امروزه نیرومندترین 
شبکه ها و دوایر خدمات مشاوره و مددکاری اجتماعی را در سطوح جامعه و بویژه 

کلانتری ها داریم که این ضرور یکی از اقدامات مهم پلیس ایران است.
تیم  و  پیگیری کارشناسان  و  با تلاش  پلیس قم  وی گفت: معاونت اجتماعی 
تخصصی اداره مشاوره خود طی یازده ماه اخیر در سال جاری توانسته، مصالحات 
۷2 درصدی در پرونده های ارجاعی به دوایر اجتماعی کلانتری های قم را به خود 
اختصاص دهد که تعداد 24 هزار و 81۳ پرونده به مراکز مشاوره و دوایر اجتماعی 

مستقر در کلانتری های استان قم ارجاع شده است.
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم افزود: از مجموع پرونده هایی که 
در واحدهای مشاوره و مددکاری استان مورد بررسی قرار گرفته است تعداد سه هزار 
و 2۵۰ مورد خدمات مربوط به مشاوره روانشناختی، ۷۶۰ مورد مربوط به خدمات 
روان سنجی، 2۶۵ مورد مربوط به مشاوره حقوقی _ انتظامی و 22۵ مورد مربوط 
به خدمات مددکاری می باشد که تمامی این خدمات و رسیدگی ها به صورت کاملا 

رایگان انجام پذیرفته است.
وی با اشاره به خدمات مربوط به مشاوره روانشناختی افزود: موضوعات مشاوره 
مشاوره های  روانی،  اختلالات  درمان  خانوادگی،  مشکلات  شامل  روانشناختی 
و  ازدواج  از  پیش  مشاوره های  شغلی،  مشاوره های  تحصیلی،  مشاوره  تربیتی، 

مشاوره های مربوط به فضای مجازی است. 
سرهنگ فرحبخش با اشاره به اهداف پایدار پلیس کشور و به خصوص در استان 
قم تصریح کرد: ما امروزه به لطف و اعتماد مردم توانسته ایم بسیاری از پرونده های 
مربوط به خانواده را حل و فصل و از متلاشی شدن کانون آن در امان نگهداریم؛ 
البته که فقط به این موضوع بسنده نکردیم و تلاش کردیم تا با پیشگیری از فروپاشی 
خانواده ها از اعمال هزینه های مادی و معنوی ناشی از افزایش جرم را ممانعت به 
عمل آوریم. وی با توجه به گستره تغییرات اجتماعی در مقابله با وقوع و فراوانی جرائم 
گفت: تجارب سالیان متمادی نشان داده است هرگاه ماموریت ها با بهره گیری 
از علوم به روز و با اتکاء به نیروهای متخصص باشد گام های موثری در کنترل و 
مشاوره،  راهنمایی،  خدمات  لذا  داریم  نابهنجاری ها  وسیع  قلمروی  پیشگیری 

مددکاری اجتماعی و روان درمانی برای ما یک اولویت است.
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم در پایان خاطر نشان کرد: اداره 
مشاوره آرامش استان قم هر روزه به صورت تلفنی و حضوری پاسخگوی سوالات و 
مشکلات شهروندان در حوزه های خانوادگی، حقوقی، فردی، شغلی، اقتصادی، 
تحصیلی، ازدواج و غیره است و مراجعان می توانند از ساعت ۷ الی 14 به این اداره 
واقع در خیابان امام خمینی)ره(، جنب درمانگاه حضرت زینب سلام الله علیها، 
ساختمان معاونت اجتماعی _ اداره مشاوره آرامش مراجعه کنند. همچنین می توانند 
با شماره  تلفن های ۳۶۶۰۶۰8۵ و 21822۵۵۰ و خط ملی مشاوره ناجا ۰9۶۵8۰ 

تماس حاصل کنند و از خدمات مشاوره ای حضوری و تلفنی پلیس بهره مند شوند.
 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم: 

آرد مناسب تولید نان کامل را برای نانوایان 
متقاضی تامین می کنیم

سلامت  حفظ  منظور  به  گفت:  قم  استان  بازرگانی  خدمات  و  غله  مدیرکل 
شهروندان، به دنبال گسترش تعداد نانوایی های عرضه کننده نان کامل با سبوس 
9۳ درصد در سطح شهر قم هستیم و اکنون 1۰ واحد نانوایی در مناطق مختلف 

شهر این نوع نان را تولید می کنند. 
سعید محمدی  گفت و گویی اظهارداشت :در همین رابطه تلاش می کنیم در هر 
منطقه ای از شهر قم حداقل توسط یک واحد نانوایی فعال، نان با سبوس 9۳ درصد 

را  برای تامین نیاز مردم عرضه کند.
وی افزود: با توجه به این که مردم حداقل در طول روز یک وعده نان مصرف 
می کنند، با جدیت به دنبال آن هستیم که درصد سبوس موجود در نان مصرفی مردم 
استان قم را با همکاری زنجیره تامین نان کامل افزایش دهیم، چرا که این ماده نقش 

تعیین کننده ای در حفظ سلامت آنان دارد. 
وی ادامه داد: در همین رابطه با محوریت اداره کل غله و خدمات بازرگانی قم، 
قرارگاه نان کامل در استان با حضور مدیران کارخانه های تولید کننده آرد، کارشناسان 
اداره های غذا و دارو، بهداشت، استاندارد، اتحادیه نانوایان و اداره کل غله و خدمات 

بازرگانی، تشکیل و تاکنون دو جلسه آن برگزار شده است. 
محمدی با اشاره به این که هدف از تشکیل این قرارگاه تسهیل تولید نان کامل در 
استان است، گفت: کار خود را برای تولید نان کامل با مشارکت یک کارخانه تولید آرد 
و پنج واحد نانوایی در سطح استان آغاز کردیم که اکنون 1۰ نانوایی در قم این نان 
را ارائه می دهند.  وی بیان داشت: همچنین درجریان برگزاری جلسه های قرارگاه 
تولید نان کامل استان با این نکته مواجه شدیم که بهره برداران پنج واحد تولید آرد 
فعال درقم با توجه به دستگاه ها و تجهیزاتی که دارند به دنبال تولید آرد این نوع نان 
هستند.  وی ادامه داد: یکی از کارخانه های تولید آرد نان استان نیز با تهیه تجهیزات 
لازم توانایی تولید نان با 1۰۰ درصد سبوس را بدست آورده است که قرار شد تا آغاز 

سال جدید کار تولید این نوع نان را در قم شروع کند.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی قم گفت: همچنین در راستای افزایش کیفیت نان 
مصرفی مردم با هماهنگی آکادمی ملی نان و جهاد دانشگاهی قم برای ارتقا سطح 
مهارت نانوایان تازه کار استان با تشکیل کلاس به صورت حضوری و مجازی اقدام 
می کنیم.  وی افزود: در ادامه قرار شد تعداد نانوایان بیشتری که ظرفیت تولید نان با 
درصد سبوس بالا را دارند توسط اتحادیه نانوایان به اداره کل غله استان معرفی شوند 
و آرد مورد نیاز برای تهیه این نان در اختیار آنان قرار گیرد.   وی با اشاره به این که آرد 
مناسب تولید نان کامل را برای نانوایان متقاضی تامین می کنیم، ادامه داد: نانی که با 
درصد سبوس بالا تولید می شود باید به همان قیمت مصوب نان به دست مردم برسد 

و هیچ گونه افزایش قیمت در این خصوص قابل قبول نیست.
 

مدیرکل بهزیستی استان قم:

خیرین، یاری رسان مددجویان
 در پویش عیدانه باشند

مدیرکل بهزیستی استان قم با اشاره به راه اندازی پویش عیدانه بهزیستی گفت: 
و جذب  پویش عیدانه درصدد جلب  با  و شعبان  مبارک رجب  اعیاد  با  همزمان 
کمک های مردمی در قالب تهیه، تأمین و توزیع بسته های غذایی و پوشاک هستیم. 
مهدی پهلوانی در گفت وگویی ضمن عرض تبریک پیشاپیش عید بزرگ مبعث و 
همچنین نیمه شعبان با اشاره به اعمال وارده در این اعیاد اظهار داشت: امام صادق 
)ع( فرمود: هر کس در ماه شعبان صدقه دهد، خداوند متعال، صدقه او را پرورش 
می دهد لذا با عنایت به ضرورت بهره گیری از برکات این اعیاد مبارک و تأکیدات 
بزرگان دینی جهت به روندی اقشار نیازمند از فیوضات و برکات این اعیاد و فلسفه 
عملی بزرگداشت نیمه شعبان که همانا برقراری عدل، قسط و برابری و رفع فقر و … 
است از عموم مردم شریف و سخاوتمند استان، خیرین و نیکوکاران، بیوت مراجع 
و علما، مدیران و مسولین، صاحبان صنوف و کارخانجات و… درخواست می کنیم 
در راستای رسالت اجتماعی خود و به لحاظ شرایط سخت معیشتی مددجویان، 
بهزیستی را در ایام شب عید در تامین پوشاک، مواد غذایی و نیازمندی های مراکز 

و مددجویان یاری کنند.
وی ادامه داد: کلیه مراکز بهزیستی به صورت حضوری و یا با هماهنگی با شماره 
تماس ۰91۰9۰۷۳2۰۵ آماده دریافت نذورات و کمک های غیرنقدی هستند و 
جهت واریز برای مبالغ اهدائی نقدی هم شماره کارت 9۵۷۰-۷۶18-2۵88-
۶۳۶۷ و کد دستوری #9۰9۰*۷41* مشارکت های مردمی بهزیستی حضور مردم 
نیکوکار و خیرین عزیز معرفی می شود. پهلوانی تاکید کرد: لازم به ذکر است در دو 
روز گذشته با مشارکت خیرین 4۳۰ عدد بن خرید کفش به مبلغ هر کدام 1۶۰,۰۰۰ 
هزار تومان و 4۳۰ عدد بن خرید پوشاک هر کدام به مبلغ 41۰ هزارتومان تهیه و در 
حال توزیع بین مددجویان است و این فرایند با مشارکت خیرین در شب عید و آستانه 

ماه مبارک رمضان ادامه خواهد داشت.

مدیر حوزه های علمیه گفت: می بایست مباحث مربوط به آب، خاک، پوشش 
گیاهی و غیره حتماً در پیش بینی های برنامه هفتم توسعه مورد توجه واقع شوند. 

آیت الله اعرافی عصر روزیکشنبه  در در دیدار مسئولین سازمان جنگل ها، مراتع و 
آبخیزداری کشور که در دفتر مدیر حوزه های علمیه در قم برگزار شد، ضمن تسلیت 
سالروز شهادت حضرت امام موسی بن جعفر علیه السلام گفت: مسئله کمبود منابع 
آب، خاک، منابع طبیعی و فضای سبز از مقوله های بسیار مهم بشری در عصر حاضر 
و در آینده است؛ همه باید با کمک هم در مقابله با این چالش همکاری داشته باشیم.

وی افزود: حوزه هم به عنوان یک نهاد فرهنگی باید در این عرصه ایفای نقش داشته 
باشد.  آیت الله اعرافی خاطرنشان کرد: مسائل تحقیقی، مطالعاتی و پژوهشی یکی 
از محورهایی است که مراکز علمی کشور و دانشگاه ها باید به آنها بپردازند؛ اما از نظر 
فلسفی، کلامی، فقهی، اخلاقی، حدیثی، تفسیری و تمدنی باید در حوزه های علمیه 
به این مهم پرداخته شود. وی استخراج ذخایر علمی و فکری در حوزه حفظ منابع 
طبیعی را لازم دانست و گفت: باید در حوزه های فقهی، کلامی، فلسفی و سایر علوم 
مرتبط با حوزه باید به لوازم و سازوکارهای حفظ منابع طبیعی پرداخته شود. مدیر 
حوزه های علمیه تصریح کرد: در نظام واره رشته های تحصیلی حوزه های علمیه خط 
کلی برای آموزش مسائل مرتبط با حفظ منابع طبیعی در قالب چند رشته تعریف شده 
است. وی با اشاره به دوره های مهارتی که برای اساتید و دانش آموخته های حوزه 
می توان برگزار کرد، افزود: برگزاری چنین دوره هایی می تواند به مشارکت مردمی در 
حفظ و صیانت منابع طبیعی که در سلامت و پیشرفت کشور مؤثر است، بیانجامد. 
آیت الله اعرافی بیان داشت: مراکز علمی، آموزشی و پژوهشی و همچنین شبکه های 
تبلیغی حوزه می توانند در گفتمان سازی، تولید فکر و فرهنگ سازی در مسیر صیانت 
از منابع طبیعی مشارکت داشته باشند. وی گفت: همکاری حوزه و سازمان جنگل ها، 
مراتع و آبخیزداری کشور نیازمند طراحی برنامه عملیاتی ۵ ساله می باشد تا به نتایج 
ملموس و عینی منجر شود. عضو فقهای شورای نگهبان اظهار کرد: می بایست 
مباحث مربوط به آب، خاک، پوشش گیاهی و غیره حتماً در پیش بینی های برنامه 

هفتم توسعه مورد توجه واقع شوند.
لزوم آبرسانی از دریاها به مناطق مختلف و کم برخوردار

وی با تأکید بر لزوم آبرسانی از دریاها به مناطق مختلف و کم برخوردار عنوان داشت: 
این کار در چند استان آغاز شده است و باید مورد توجه سازمان جنگل ها، مراتع و 
آبخیزداری کشور قرار گیرند؛ چرا که این وقایع بر کار این سازمان نیز اثرگذار خواهند 
بود. آیت الله اعرافی گفت: کار بدون اینکه مردم بدانند و بخواهند مشارکت کنند جلو 
نمی رود؛ باید از همان دوران تحصیل دانش آموزان در مدارس چالش های پیش روی 
کشور در زمینه کمبود منابع طبیعی تبیین شوند. وی ادامه داد: توجه به آموزش و 
پرورش شامل کودکستان ها و مهدها تا مدارس و دبیرستان ها باید برای گفتمان سازی 
مدنظر قرار گیرند تا کودکان و نوجوانان با مفاهیم مختلف مرتبط با چالش های محیط 
زیستی آشنا شوند؛ این کار نیازمند طراحی برنامه ای جامع و عملیاتی است. مدیر 
حوزه های علمیه صیانت از منابع طبیعی را مهم برشمرد و خاطرنشان کرد: ما همه 

باید بدانیم برای حفظ سلامت کشور نیاز است از منابع طبیعی آن حفاظت کنیم.

آیت الله اعرافی:

ملزومات احیای منابع طبیعی در برنامه هفتم توسعه دیده شود

بودن  به در پیش  با اشاره  اول رییس جمهور  معاون 
ایام نوروز و افزایش مسافرت های هموطنان تأکید کرد: 
قیمت بلیت های خطوط حمل و نقل ریلی، هوایی و 

جاده ای کشور نباید افزایش داشته باشد. 
ای  جلسه  در   - یکشنبه   - روز  عصر  مخبر  محمد 
پیرامون حمل و نقل ایام نوروزی با اشاره به گزارش های 
ارائه شده از دستگاه های ذیربط در خصوص احتمال 
افزایش مسافرت ها در نوروز سال 14۰1 تصریح کرد: با 
توجه به مسأله کرونا باید تمام اقدامات پیشگیرانه و لازم 
برای جلوگیری از شیوع این بیماری در دستور کار همه 
دستگاه های اجرایی قرار گیرد. به این منظور مطابق 
مصوبه ستاد ملی کرونا، فروش بلیت قطار، هواپیما و 
اتوبوس باید به شرط دریافت حداقل دو دوز واکسن از 

سوی مسافران انجام شود.
معاون اول رییس جمهور با تأکید بر برنامه ریزی برای 
رفع نقاط پرخطر در جاده های بین شهری و شهرها 
تصریح کرد: موضوع ایمنی مسافرت و فراهم ساختن 
سفر مطمئن و امن برای مردم موضوعی پراهمیت است 
المقدور  حتی  مانده  باقی  زمان  در  کرد  تلاش  باید  و 
مشکلات نقاط حادثه خیز برطرف و تمهیدات لازم اتخاذ 
نیازهای بخش  بر رفع  تاکید  با  شود. مخبر همچنین 
های خدماتی و امدادی نظیر هلال احمر و اورژانس به 
منظور خدمت رسانی مطلوب به هموطنان، گفت: باید 
با توجه به گزارش های کارشناسی دستگاه هایی نظیر 
و  رانندگی  و  راهنمایی  متناسب  اقدامات  هواشناسی 

امدادی در هر منطقه باید تدوین و اجرا شود.

معاون اول رییس جمهور همچنین از رسانه ها به ویژه 
صدا و سیما خواست تا به منظور آگاهی بخشی و کمک 
به کاهش تلفات جاده ای اطلاع رسانی دقیق و آموزشی 
مناسب را در دستور کار قرار دهند. در این جلسه وزیر راه و 
شهرسازی و معاونان این وزارتخانه گزارش های جداگانه 
ای در خصوص وضعیت حمل و نقل ریلی، جاده ای و 
هوایی کشور و پیش بینی میزان سفرها و اقدامات انجام 
شده ارائه کردند. همچنین سردار هادیان فر رییس پلیس 
راهنمایی و رانندگی کشور با اشاره به کاهش شیب کرونا 
نوروز،  ایام  در  سفر  انجام  برای  مردم  انگیزه  افزایش  و 
گزارشی از آمادگی دستگاه متبوع خود برای مدیریت 
ترافیک، تأمین امنیت جاده ها و آموزش فرهنگ رانندگی 

صحیح ارائه کرد.

نماینده تبریز در تشریح جلسه غیرعلنی بررسی مذاکرات وین گفت: به گفته رییس 
مجلس اینکه امکان فروش نفت برای کشور فراهم شود اما ساختار هسته ای از بین برود 

قابل پذیرش نیست باید ساختار هسته ای ایران باقی بماند. 
احمد علیرضا بیگی در گفت وگویی در خصوص جزئیات جلسه غیرعلنی نمایندگان 
قالیباف در جلسه غیرعلنی مجلس  وین گفت:  رئیس مجلس در مورد مذاکرات  و 
موضوعات مهمی را مطرح کرد. به گفته رئیس مجلس برخی موضوعات و چالش های 
برجام در مذاکرات وین حل شده اما برخی از موضوعات هنوز باقی مانده است یکی از 

این موضوعات بحث تضمین اقتصادی است.
وی تصریح کرد: رئیس مجلس معتقد بود باید از مذاکرات بهره اقتصادی ببریم و بتوانیم 
بدون محدودیت نفت بفروشیم، بانک مرکزی نیز منابع حاصل از فروش نفت را جابجا 

کند، لذا اصرار داریم که ایران از این توافق انتفاع اقتصادی ببرد.
نماینده مردم تبریز اظهار داشت:  به گفته رئیس مجلس علاوه بر فروش نفت و 

جابجایی منابع حاصل از آن باید امکان سرمایه گذاری خارجی در ایران فراهم شود.
بیگی ادامه داد: به گفته رئیس مجلس، ایران مشکلات و مسائل پادمانی آژانس 
بین المللی انرژی هسته ای را هم حل کرده بود اما در حال حاضر آژانس مسائل جدیدی 

را مطرح می کند، باید پرونده های مطرح بسته شود و تضمین ذاتی داده شود.
و  گام  به  گام  باید  تعهدات  اجرای  بود  معتقد  مجلس  رئیس   : کرد  تصریح  وی 
مرحله به مرحله باشد. علیرضا بیگی گفت: به گفته رئیس مجلس، جمهوری اسلامی 
اصرار بر حفظ ساختار هسته ای خود دارد اینکه امکان فروش نفت برای کشور فراهم 
شود اما ساختار هسته ای را از بین برود قابل پذیرش نیست باید ساختار هسته ای ایران 
باقی بماند. نماینده مردم تبریز اظهار داشت: رئیس مجلس معتقد بود تعهدات ایران و 
غرب باید هم وزن متعادل و در یک مسیر منطقی باشد و باید به تایید نهایی نهادهای 
ذیربط برسد. وی تصریح کرد: رئیس مجلس در جلسه غیر علنی اعلام کرد هنوز هیچ 

چیز نهایی نشده است.

معاون اول رییس جمهور :
قیمت بلیت هواپیما، قطار و اتوبوس نباید در نوروز افزایش یابد 

روایت علیرضا بیگی از جلسه غیررسمی مجلس؛

در جلسه غیرعلنی مجلس چه گذشت؟

وزیر بهداشت:

تحریم های یکجانبه مانعی جدی در دسترسی به ابزارهای مهار کرونا است
 وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی گفت: تحریم های یک جانبه مانعی جدی 
در راه تحقق حق اساسی کشورمان برای به دست آوردن و دسترسی به ابزارهای لازم 
برای مهار و شکست کوید 19 هستند.  بهرام عین اللهی در نشست عالی رتبه مجمع 
عمومی سازمان ملل متحد که در زمینه تسریع روند واکسیناسیون فراگیر برگزار شد، 
با بیان اینکه جهان در طول دو سال گذشته با وضعیت بی سابقه ای دست و پنجه 
نرم کرده است، افزود: با وجود اینکه پیشرفت های ملموسی درغلبه بر این ویروس 
چندگانه حاصل شده است، اما هنوز دولت ها و مردم در سراسر جهان از پیامدهای 
چندوجهی آن رنج می برند. وی ادامه داد: تلاش علمی در تولید واکسن ها کلید 
نجات جان انسان ها است، اما توزیع ناعادلانه، احتکار واکسن، و عدم شفافیت 
تولیدکنندگان به عنوان یکی از دلایل اصلی دستاوردهای ناقص باقی مانده است. 

وزیر بهداشت با بیان اینکه تحریم های یک جانبه مانعی جدی در راه تحقق حق 
اساسی کشورمان برای به دست آوردن و دسترسی به ابزارهای لازم برای مهار و 
شکست کوید19 هستند، گفت: ایران به عنوان یکی از کشورهای تولید کننده 
واکسن کووید، انتظار دارد سازمان جهانی بهداشت روند ثبت نام را برای دریافت 
EUL )فاز استفاده اضطراری( تسهیل و تسریع کند. عین اللهی با تاکید بر اینکه 
تردید در مورد واکسن و مشارکت ضعیف جامعه هنوز در سراسر جهان رایج بوده و 
کار بیشتری برای افزایش آگاهی لازم است، تصریح کرد: زیرا تا زمانی که همه در 
امان نباشند، هیچ کس ایمن نیست. وی بر اهمیت اتخاذ رویکردی جامع از طریق 
همکاری های بین المللی تقویت شده، با هدف توسعه یک سیستم سلامت قوی تر، 

کارآمدتر و انعطاف پذیرتر برای همه گیری های کنونی و آینده تاکید کرد.

ناصر کنعانی*

پرونده  شدن  بسته  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی   
اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس  سیاسی  ادعاهای 
)pmd( علیه ایران را ضروری دانست و تاکید کرد: ایران 

هیچ ضرب الاجلی را قبول نمی کند. 
سعید خطیب زاده  در گفت وگویی در مورد مذاکرات 
وین اظهار داشت: ما معمولا در صحبت هایی که انجام 
می دهیم، بیشتر به جای خوش بینی یا بدبینی، به 

واقع نگری اشاره می کنیم.
خطیب زاده خاطر نشان کرد: اکنون در موقعیتی 
قرار داریم که گفت وگوهای وین به نقطه تصمیمات 
سیاسی جدی از سوی ایالات متحده و طرف غربی 

رسیده است.

وی تاکید کرد: درباره پرسش ها یا ادعاهای سیاسی 
که آژانس بین المللی انرژی اتمی در خصوص برخی 
اقدامات دور در ایران مطرح کرده که از نظر ما محلی 
نداشته است پاسخ دادیم این پرونده باید بسته شود و 
یا مجرایی را برای فشارهای سیاسی آتی باز نگه دارد 
و یا این اشتباه را داشته باشد که از این مجرا می تواند 
فشاری را بگذارد. سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح 
اخذ  و  موثر  به طور  تحریم ها  رفع  کرد: چه در حوزه 
تضامین در همه این حوزه ها ما در نقطه ای قرار داریم 
که بیش از اینکه نیاز به گفت وگو و مذاکره ای باشد به 
تصمیم های سیاسی در برخی از پایتخت های اروپایی  

و واشنگتن هستیم.

خطیب زاده گفت: اگر طرف مقابل خطوط قرمز 
معقول و مشروط جمهورس اسلامی ایران را احترام 
بگذارد و اگر این تصمیمات سیاسی را بگیرد، مطمئن 
باشد که در کوتاه ترین زمان ممکن ما امکان جمع 
بندی این توافق را داریم. وی افزود: سفر علی باقری 
که  سفرهاست  دیگر  مانند  عادی  سفری  تهران  به 
تاکنون انجام شده و هدف از آن، مشورت و دریافت 
دستورالعمل ها برای بازگشت به وین است. سخنگوی 
وزارت امور خارجه بسته شدن پرونده ادعاهای سیاسی 
را  ایران  علیه   )pmd( اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس 
ضروری دانست و تاکید کرد ایران هیچ ضرب الاجلی 

را قبول نمی کند.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

 پرونده ادعاهای سیاسی علیه ایران باید بسته شود

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام  تاکید کرد :

ضرورت توجه به اهمیت مناطق آزاد در تقویت اقتصاد کشور 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: اگر 
مناطق آزاد کشور بر مبنای قانون خود عمل کند، 
می تواند در راستای تقویت تولید و اشتغالزایی مفید 

باشد.
آیت الله آملی لاریجانی در دیدار برخی مقامات 
مبنای  بر  باید  آزاد  مناطق  افزود:  اردبیل  استان 
توسعه  هدف  با  تولید  به  توجه  و  صادرات  توسعه 

اشتغال در کشور فعالیت کنند. 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد: 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در چارچوب وظایف 
قانونی خود، از هیچ کمک و مساعدتی در راه رفع 
اقتصادی  وضعیت  بهبود  و  اجتماعی  مشکلات 

کشور دریغ نخواهد کرد.
آیت الله آملی لاریجانی با بیان اینکه بخش قابل 

توجهی از مشکلات، ناشی از مسائل بیرونی مانند 
در  سوءمدیریت ها  برخی  تاثیر  به  تحریمهاست، 
پدیدآمدن پاره ای از موانع نیز اشاره کرد و گفت: 
افزایش نامتوازن و غیرمنطقی مناطق آزاد و ویژه با 
توجه به آسیب هایی که به همراه دارد، به مصلحت 
کشور نیست و باید در ایجاد این مناطق توجه جدی 

به این آسیب ها داشت.
ولی  نماینده،  عاملی  آیت الله  که  دیدار  این  در 
فقیه در استان اردبیل، آقایان علی نیکزاد، نایب 
رئیس مجلس شورای اسلامی، سعید محمد، دبیر 
شورای عالی مناطق آزاد تجاری و ویژه اقتصادی و 
سیدحامد عاملی، استاندار اردبیل حضور داشتند، 
ویژه  و  تجاری  آزاد  مناطق  عالی  شورای  دبیر 
اقتصادی گزارشی درباره اهم اقدامات صورت گرفته 

در راستای راه اندازی منطقه آزاد در استان اردبیل 
ارائه کرد. 

نماینده،  آیت الله سیدحسن عاملی،  همچنین 
ولی فقیه در استان و امام جمعه اردبیل با اشاره به 
استان  در  موجود  اقتصادی  و  اجتماعی  شرایط 
اردبیل خواستار همفکری و توجه بیشتر نهاد های 
مسئول به توسعه زیرساخت و رفع موانع موجود در 

این استان شد.
نیکزاد، نایب رئیس مجلس شورای اسلامی نیز 
در این دیدار درباره اهم اقدامات مجلس شورای 

اسلامی در خصوص مناطق آزاد گزارش داد.
درباره  هم  اردبیل  استاندار  عاملی،  حامد  سید 
مهمترین اقدامات صورت گرفته اقتصادی به ویژه 

در حوزه اشتغال و کارآفرینی سخنانی بیان کرد.
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مشکلات زبان و علل احتمالی ایجاد آن ها  متخصص ارولوژی:

 وجود خون در ادرار را جدی بگیرید!
متخصص ارولوژی گفت:اگر فردی دچار خون ریزی در دستگاه ادراری است؛ 
یعنی ادرار خونی دارد، حتی اگر یکبار هم ادرار خونی اتفاق افتاده باشد باید حتما 

به پزشک مراجعه کند.
سید فرزاد علامه، متخصص ارولوژی درخصوص مهمترین اقدامات برای تأمین 
سلامت در مردانگفت: با توجه به اینکه دو سال با پاندمی کرونا روبرو هستیم و ممکن 

است مراجعات پزشکی کم شده باشد، رعایت برخی نکات توسط مردان مهم است.
وی ادامه داد:سرطان پروستات و مثانه جزء شایع ترین سرطانهاست که در کشور 
نیز جزء پنج سرطان اول است. باید در نظر بگیریم سرطان مثانه علامتی ندارد مگر 
پیشرفته شود و اگر به استخوان تهاجم کند و دردهای استخوانی بدهد یا اگر خیلی 

بزرگ شود ممکن است علائم ادراری و فشار به کلیه ها بیاورد.
این متخصص ارولوژی بیان داشت: اما در مراحل اولیه هیچ علامتی ندارد؛ برای 
همین لازم است اگر مردی در خانواده سابقه سرطان پروستات دارد حتما از 4۵ 
سالگی تحت بررسی قرار گیرد و افرادی که چنین سابقه ای ندارند و بالای سن ۵۰ 
سالگی به پزشک مراجعه کنند و با مشاوره، آزمایشات غربالگری سرطان پروستات 

را انجام دهند.
علامه متذکر شد: اگر فردی دچار خون ریزی در دستگاه ادراری است؛ یعنی ادرار 
خونی دارد، حتی اگر یکبار هم ادرار خونی اتفاق افتاده باشد حتما باید به پزشک 
مراجعه کند؛ به خصوص افراد بالای 4۰ سالگی و افرادی که سیگار مصرف می کنند.
وی تصریح کرد: یا حتی افرادی که اطرافیان آنها سیگار می کشند و دود آن به آنها 
می رسد حتی اگر یکبار هم با دیدن خون در ادرار باید به پزشک مراجعه کنند؛ چون 
سرطان مثانه می تواند هیچ علامت دیگری نداشته باشد و صرفا با خون ریزی ادرار 
خود را نشان دهد؛ توصیه است که افراد بالای 4۰ سالگی سالی یکبار آزمایشات 

معمول مثل قند خون،فشارخون، اسید اوریک و ... انجام دهند.
این متخصص ارولوژی متذکر شد: اگر در ادرار خون ریزی میکروسکوپی باشد؛ 
یعنی فرد در ادرارش خون نبیند اما در آزمایش فرد خون باشد نیازمند بررسی دقیق 
است. کسانی که چاق هستند، فشار خون دارند و سیگار مصرف می کنند در مرز 
سرطان کلیه نیز قرار دارند؛ چون اینها ریز فاکتورهای شناخته شده سرطان کلیه 

هستند.
علامه خاطرنشان کرد: سونوگرافی دوره ای کمک کننده است؛ البته توصیه نداریم 
تا افراد به صورت دوره ای سونوگرافی کنند اما اگر سابقه خانوادگی دردهای پهلو و 
خون ریزی میکروسکوپی وجود داشته باشد حتما باید سونوگرافی  انجام شود تا 

وضعیت مسیر کلیه،مثانه و حالب کنترل شود.
وی درباره »سنگ های سیستم ادراری« گفت: ممکن است سنگ ها در کلیه باشد 
اما فرد به علت کرونا به پزشک مراجعه نکند؛ در حالی که اگر از یک اندازه بزرگتر 
باشند کم کم می توانند منجر به تخریب بافت کلیه  و کم کاری کلیه شوند؛ در نتیجه 

به تعویق انداختن درمان آن فرد را متضرر می کند.
این متخصص ارولوژی اظهار داشت: سنگ هایی که در حالب گیر کرده و باعث 
درد شدید می شوند معمولا چون اورژانسی پیش می آید فرد به پزشک مراجعه دارد 
و درمان انجام می شود؛ اما سنگ هایی که در کلیه هستند اگر خیلی کوچک بوده و 

تعدادشان کم باشد معمولا مشکلی ایجاد نمی کنند.
علامه متذکر شد:رژیم های پیشگیرانه و داروهایی وجود دارد که جلوی بزرگ شدن 
را می گیرد، اما سنگهای بزرگتر می توانند باعث عفونت کلیه و فشار خون شوند؛ در 

نتیجه توصیه می کنیم افراد به پزشک مراجعه داشته باشند.

شاید کلی پول بابت کرم ها و لوسیون های گران قیمت خرج می کنید و 
روتین مراقبت از پوست سفت و سختی هم دارید اما نمی دانید که یک سری 
از رفتارهای روزانهٔ ما که ظاهراً بی ضررند در واقع می توانند تمام تلاش هایتان 
برای جوان و شاداب نگه داشتن پوست را خنثی کنند. هرچند ترک برخی 
از این عادت ها ساده نیست اما اگر موفق شوید خدمت بزرگی به پوستتان 

خواهید کرد.
در مورد مراقبت از پوست، حتی کوچک ترین چیزها نیز اهمیت دارند. در 
این مطلب از رفتارهای روزانه ای می گوییم که مانع این می شوند پوستی جوان 

و لطیف و زیبا داشته باشید
زیاد قهوه و چای پررنگ مینوشید

خیلی از افراد نمی توانند روزی را بدون قهوه تصور کنند اما اگر اهل این 
هستید که مکرراً طی روز قهوه بنوشید باعث می شود پوستتان پیرتر به نظر 
برسد. زیرا قهوه ادرارآور است و بدنتان را تا حدودی دهیدراته می کند که 
نتیجه اش خشکی پوست خواهد بود. پوست خشک و کم آب هم بی حال 
و چروکیده به نظر می رسد. اگر نمی توانید بدون قهوه سر کنید، قهوه فوری 
بنوشید، چون نسبت به قهوه های معمولی که دم می کشند کافئین کمتری 
دارند و انتخاب بهتری برای افرادی اند که سعی دارند مصرف کافئینشان را 

کاهش بدهند.
چشم هایتان را مرتباً می  مالید

بعد از ساعت ها کار و استفاده از چشم ها ممکن است مالیدن آنها موقتاً 
احساس خوبی به شما بدهد اما این عادت می تواند چشم ها را قرمز کرده و 
پوست اطراف آن را خشک کند. پوست زیر چشم بسیار نازک و حساس است 
و مالیدن آنها می تواند به رگ های ظریف خونی زیر سطح پوست آسیب زده 
و باعث تیرگی پای چشم شود. ضمناً مکرراً مالیدن چشم ها می تواند پوست 
اطراف چشم ها را شُل کرده و بافت این قسمت را بکِشد و سبب ظاهرشدن 
چروک های پنجه کلاغی بشود که خیلی سخت می توانید از شر آنها خلاص 

شوید.
روی شکم می خوابید

همهٔ ما مدل خوابیدن مورد علاقهٔ خودمان را داریم که به ما احساس راحتی 
این مدل های  از  برخی  اما  برویم  به خواب  و کمک می کند سریع تر  داده 
خوابیدن می توانند چین و چروک های ریزی روی صورت ایجاد کنند. وقتی 
روی شکم می خوابید، صورتتان به بالش فشرده می شود و در نتیجه خطوط 
عمودی روی پوست می افتد و ازآنجایی که هر شب این اتفاق تکرار می شود، 
این خطوط و چروک نیز مرتباً تقویت شده و عمیق تر می شوند و حتی ممکن 

است دائمی شوند.
از آرایش به عنوان ضدآفتاب استفاده می کنید

بازهم  اما  هستند   SPF دارای  آرایشی  محصولات  از  بسیاری  هرچند 
نمی توانند جای یک ضدآفتاب باکیفیت را بگیرند. پرتوهای مضر UV عامل 

8۰ درصد از علائم پیری پوست هستند، از جمله چین وچروک ها و لکه های 
تیرهٔ پوست. استفادهٔ روزانه از ضدآفتاب می تواند به طور مؤثر فرایند پیری 

پوست را کُند نموده و ظاهرشدن علائم پیری پوست را به تأخیر بیندازد.
مرتباً به لب هایتان زبان می زنید

زبان کشیدن به لب ها شاید موقتاً آنها را نرم و تر کند اما در بلندمدت باعث 
می شود پوست ظریف لب  ها ترک خورده و دهیدراته شود. بزاق دهان دارای 
آنزیم هایی است که می توانند لب ها را خشک کرده و به لایهٔ دفاعی آن آسیب 
بزنند. برای اینکه در ترک این عادت به خودتان کم کنید همیشه همراهتان 

بالم لب داشته باشید.
از صابون های قالبی و قوی استفاده می کنید

هرچند بعضی از صابون های قالبی با رنگ و ظاهر جذابی که دارند می توانند 
حمامتان را زیباتر کنند اما با پوستتان مهربان نیستند. صابون های قالبی 
اغلب دارای عناصری هستند که سطح pH پوست را مختل می کنند و باعث 
می شوند پوست چربی های طبیعی اش را از دست بدهد و خشک و چروکیده 
شود. به جای صابون های قالبی از پاک کننده ای ملایم تر استفاده کنید که 

مخصوص نوع پوست شما طراحی شده اند.
شب ها دیر می خوابید

شب ها دیر به رختخواب رفتن و کم خوابیدن اثرات مخربی روی پوستتان 
دارد. پژوهش ها نشان می دهند افرادی که شب ها دیر می  خوابند و خوابشان 
دیده  بیشتری  چروک  و  خطوط  پوستشان  روی  است،  ساعت  از ۵  کمتر 

می شود و استحکام کافی ندارد.
وقتی روی شکم می خوابید، صورتتان به بالش فشرده می شود و در نتیجه 
خطوط عمودی روی پوست می افتد و ازآنجایی که هر شب این اتفاق تکرار 
می شود، این خطوط و چروک نیز مرتباً تقویت شده و عمیق تر می شوند و حتی 

ممکن است دائمی شوند
قند و شیرینی زیاد می خورید

در مورد اثرات مصرف قند زیاد بر بدن زیاد شنیده اید اما آیا در مورد اثرات 
آن بر پوست هم چیزی می دانید؟ بله قند می تواند با فرایند گلیکاسیون 
پوستتان را پیر کند. گلیکاسیون فرایندی است که طی آن مولکول های قند در 
خون به پروتئین ها )مثلًا کلاژن و الاستین( و چربی ها می چسبند. در نتیجه 
محصولات نهایی شکل می گیرند که پروتئین هایی مانند کلاژن را سخت و 
انعطاف ناپذیر می کنند. یعنی پوست انعطاف و کشسانی خود را از دست 

می دهد و موجب پیرتر به نظر رسیدن می شود.
نوشیدنی ها را با نی می نوشید

آیا عادت دارید نوشیدنی هایتان را با نی بنوشید؟ شاید نوشیدن نوشابه 
و آبمیوه با نی کمک کند دندان هایتان کمتر لک بیندازند اما باعث ایجاد 
چین وچروک در اطراف دهانتان می شوند که قطعاً از علائم پیری پوست 
است. وقتی با نی می مکید، عضلات اطراف لب ها را به کار می گیرید؛ هر چه 
این عضلات را بیشتر فعال کنید، پوست اطراف دهانتان بیشتر خط می افتد 

و به همین دلیل است که افراد سیگاری در اطراف دهان چین وچروک دارند.
اغلب عینک آفتابی نمی زنید

این  پرتوهای UV محافظت می کند.  برابر  در  از چشم ها  آفتابی  عینک 
اشعه ها می توانند به پوست ظریف اطراف چشم ها نیز آسیب بزنند. 

زیاد به صفحه کامپیوتر و موبایل خیره می شوید
کاری که همین الان در حال انجامش هستید هم پوستتان را پیر می کند! 
دانشمندان می گویند زیاد در معرض نور آبی بودن فرایند پیری پوست را 

سرعت می دهد. نور آبی می تواند به سلول های مغز و چشم آسیب بزند.

دلایل عجیبی که پوستتان را زودتر پیر می کنند
فیزیو تراپیست :

»غده پروستات« در بدن چه کار می کند؟

فیزیو تراپیست گفت:یکی از اجزاء مهم در ایجاد کنترل ادرار پروستات است.
مواجه  مشکل  با  ادرار  کنترل  می بیند،طبیعتا  آسیب  مهم  جزء  این  که  زمانی 

می شود.
غزل خراجی،فیزیوتراپیست  درباره فعالیت غده پروستات و عوارض اختلال در 
فعالیت آن بیان داشت:شیوع سرطان پروستات در ایران روندی افزایشی دارد.به 
دنبال شیوع زیاد این سرطان عوارض ناشی از درمان های تهاجمی این بیماری نیز 

روز به روز بیشتر می شود.
این درمان های تهاجمی،بی  ناپذیر  از جمله عوارض اجتناب  ادامه داد:  وی 

اختیاری ادراری و اختلال در روابط جنسی به علت مشکل در نعوظ و انزال است.
این فیزیوتراپیست ابراز داشت: لازم به ذکر است یکی از اجزاء مهم در ایجاد 
کنترل ادرار پروستات است.زمانی که این جزء مهم آسیب می بیند،طبیعتا کنترل 

ادرار با مشکل مواجه می شود.  
خراجی ابراز کرد:جز مهم دیگر در کنترل ادرار، عضلات کف لگن هستند که 
علاوه بر کنترل ادرار وظیفه کنترل دفع مدفوع و فعالیت جنسی را نیز بر عهده 

دارند.
سرطان  تهاجمی  درمان های  در  مواقع  اکثر  در  شد:خوشبختانه  متذکر  وی 
پروستات، این عضلات دستخوش تغییرات کمی می شوند و هنوز هم می توان به 

نقش آنها در کنترل ادرار و فعالیت جنسی امیدوار بود.
این فیزیوتراپیست متذکر شد: فیزیوتراپی کف لگن که یکی از حوزه های مهم 
در سلامت سیستم ادراری،مدفوع و جنسی است می تواند به افرادی که پس از 
جراحی پروستات، شیمی درمانی و  رادیوتراپی به میزان زیادی کیفیت زندگی 
آنها مختل شده است کمک کند و زندگی اجتماعی فرد را که به دلیل مشکلات 

ادراری،مدفوعی و جنسی تحت تاثیر قرار گرفته است به او باز گرداند.

بهبود کیفیت خواب با عناب 

ایجاد آرامش ذهنی، کاهش فعالیت عصبی و کمک به بهبود کیفیت خواب از 
جمله خواص بی شمار عناب است.

عناب یکی از میوه های گرمسیری دارای خواص بی شمار است؛ این میوه بومی 
کشور های آسیایی به ویژه چین، به طور گسترده برای تهیه انواع پیش غذا ها و 
سالاد ها مورد استفاده قرار می گیرد. در کشور های آسیایی از عناب در تولید انواع 

شکلات ها و دسر استفاده می شود.
فارغ از طعم دلنشین این میوه، کمتر کسی بر خواص سحرآمیز آن آشنایی دارد. 
تحقیقات نشان داده است عناب می تواند کیفیت خواب را بهبود بخشیده و باعث 
کاهش اضطراب و نگرانی شود. میوه خشک عناب دارای کالری کم و در عوض 

میزان بالایی از فیبر، ویتامین و مواد معدنی است.
میزان بالای پتاسیم موجود در عناب نقشی مهم در کنترل ماهیچه ها و توانایی 
محیط  در  حیوانات  روی  مطالعات  می کند.  ایفا  خواب  زمان  در  آرامش  ایجاد 
آزمایشگاهی نشان می دهد مصرف عناب به طور چشمگیری باعث بهبود الگوی 

خواب و تقویت سیستم عصبی، ایمنی و گوارشی می شود.
دانشمندان چینی در تحقیقات خود روی موش ها مشاهده کردند »فلاونوئید ها« 
و »ساپونین ها« استخراج شده از عناب باعث کاهش بیداری و بی قراری شده و 
افزایش طول خواب را به همراه دارد. محققان می گویند: مصرف عناب یک روش 

طبیعی برای بهبود کیفیت خواب در افرادی است که از بی خوابی رنج می برند.
دانشمندان تحقیقات مشابهی روی تاثیرات مصرف عناب بر روی مغز انجام دادند. 
نتایج این تحقیقات نشان داد این میوه باعث ایجاد آرامش در بخش »هیپوکامپ« 
می شود. هیپوکامپ قسمتی از دستگاه لیمبیک مغز و مرکز یادگیری است که 

تحریک بیش از اندازه آن می تواند فرآیند به خواب رفتن را به تاخیر بیاندازد.
در حقیقت »فلاونوئید ها« و »ساپونین ها« موجود در عناب باعث تاثیر آرامش 
بخش به بخش »هیپوکامپ« شده و به خوابی آرام و دلنشین در فرد کمک می کند؛ 
همچنین این دو ماده فیتوشیمیایی )ماده شیمیایی گیاهی( باعث طولانی تر شدن 

خواب و آرامش دستگاه عصبی مرکزی می شود.
یکی از متخصصان در این باره می گوید: یکی از قدرتمندترین خواص عناب 
توانایی آن برای ایجاد آرامش در ذهن، کاهش فعالیت عصبی وکمک به القا و حفظ 

خواب در افراد است.
از دیگر خواص عناب می توان به کمک آن به هضم غذا در افرادی که از سندرم 
روده تحریک پذیر رنج می برند اشاره کرد. فیبر بالای موجود در عناب علاوه بر کمک 

به فرآیند گوارش، مانع از بروز یبوست می شود.
 

آیا رژیم غذایی گوشتی موجب
 ابتلا به سرطان می شود؟

مطالعه جدید و بزرگ محققان دانشگاه آکسفورد نشان داد خوردن گوشت پنج 
بار یا کمتر در هفته با خطر کلی کمتر ابتلا به سرطان مرتبط است. علاوه بر این 
خوردن فقط ماهی یا پیروی از یک رژیم  غذایی کاملا گیاهی می تواند خطر ابتلا به 

سرطان را حتی بیشتر کاهش دهد. 
به نقل از ارث، محققان رابطه بین رژیم  غذایی و خطر ابتلا به سرطان را با تجزیه 
و تحلیل داده های بانک اطلاعات پزشکی بریتانیا که از 4۷2 هزار و ۳۷۷ بزرگسال 

بریتانیایی بین سال های 2۰۰۶ تا 2۰1۰ جمع آوری شده بود، بررسی کردند.
شرکت کنندگان 4۰ تا ۷۰ سال سن داشتند و باید گزارش می کردند که چند بار 

گوشت یا ماهی مصرف می کنند.
نتایج این بررسی نشان داد ۵2 درصد بیش از پنج بار در هفته گوشت می خورند؛ 
44 درصد نیز پنج بار یا کمتر؛ 2 درصد ماهی می خورند و اصلا گوشت مصرف 
نمی کردند و کمتر از 2 درصد نیز گیاه خوار بودند. در زمان این بررسی 12 درصد از 

شرکت کنندگان به سرطان مبتلا شدند.
پس از در نظر گرفتن بیماری هایی مانند دیابت یا عوامل اجتماعی جمعیت 
شناختی، اجتماعی، اقتصادی و شیوه زندگی دانشمندان دریافتند که خطر 
کلی سرطان بین کسانی که کمتر از پنج بار در هفته گوشت می خورند، به میزان 
2 درصد کمتر است. همچنین کاهش این خطر برای کسانی که ماهی می خورند 
اما گوشت مصرف نمی کردند، 1۰ درصد بود. کاهش خطر ابتلا به سرطان در افراد 
گیاه خوار نیز 14 درصد کمتر از افرادی بود که پنج  مرتبه یا بیشتر در هفته گوشت 
مصرف می کردند. کاهش خطر ابتلا به سرطان کولورکتال در افرادی که کم گوشت 
می خورند با یافته های قبلی مطابقت دارد. همچنین خطر کمتر ابتلا به سرطان 
سینه در زنان یائسه را می توان با شاخص توده بدنی پایین)BMI( آنان توضیح داد.
ارزیابی خطر سرطان در  آتی برای  این نتیجه رسیدند تحقیقات  به  محققان 
گروه های گیاه خوار برای ارائه تخمین های دقیق تر از ارتباط و کشف مکانیسم های 

احتمالی مورد نیاز است

سلامت
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آیت الله اعرافی در وبینار مرد میدان تقریب:

آیت الله خسروشاهی شخصیتی 
بین المللی و اهل تحول و انقلابی بود

مدیرحوزه های علمیه، گفت: استاد خسروشاهی این بود که نوگرا و نواندیش،  
اما ضابطه  مند و در چهار چوب بود و همین رویکرد در آثارشان هم دیده می شود 

که در عین پایبندی به اصول و قواعد، نوگرا و نواندیش بود.
آیت الله علیرضا اعرافی عصر روزیکشنبه، طی سخنانی در وبینار »مرد میدان 
تقریب« که به مناسبت بزرگداشت دومین سالگرد رحلت آیت الله سید هادی 
خسروشاهی برگزار شد، اظهار کرد: سال 1۳۶1 که طلبه جوانی بودم، برای 
مأموریتی در ایتالیا حضور پیدا کردم. شاید حدود یک ماه آنجا بودم. در آن زمان 
مرحوم خسروشاهی سفیر ایران در واتیکان بود. این آغاز ارتباط، دوستی و ارادت 

بنده به ایشان شد و بعد هم ادامه پیدا کرد.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی ادامه داد: طرح های تحقیقاتی باید در 
مورد آیت الله خسروشاهی انجام شود و بازشناسی و تحلیل بیشتری نسبت به 

آثار و شخصیت وی صورت گیرد و تفکر و اندیشه ایشان مورد مطالعه قرار گیرد.
روحانیت نباید از ارتباط با جریانات اجتماعی غافل باشد

آیت الله اعرافی بیان کرد: مرحوم خسروشاهی شخصیتی بود که در حوزه ریشه 
داشت، اما از حوزه فراتر می رفت و ارتباطات فراحوزه ای برای ایشان موضوعیت 
داشت و از همان جوانی هم ارتباطات فراحوزوی اهتمام داشت و درست هم 
همین است. ما ضمن اینکه باید اصالت و هویت و ذاتیات خودمان را به عنوان 
حوزه صیانت کنیم و مهم بشماریم، نباید از ارتباط با بیرون، با جامعه، با نهادهای 
علمی، با جریانات علمی، جریانات اجتماعی غافل شویم، باید بشناسیم، این 
شناخت، نیاز به رابطه و فعال بودن در صحنه ارتباطات اجتماعی و فراحوزوی 
دارد. وی ادامه داد: در وضع امروز و پس از انقلاب شاید این گشودگی در 
حوزه ها و ارتباط با بیرون خیلی اهمیت بالایی نداشته باشد، امام امروز زمینه ها 
فراهم است، دنیا تغییر کرده و انقلاب هم شرایط جدید به وجود آورده است، اما 
در عصری که حوزه در انزوا، اختناق، فشار و آن شرایط بسیار سخت و مهنت آمیز 
بود، کسانی بتوانند درون حوزه نگاهی به بیرون بیفکنند. بشناسند، رابطه برقرار 

کنند کم بودند، و مرحوم خسروشاهی این ویژگی را داشت.
دانشگاه،  با  ارتباط  داشت:  بیان  علمیه  حوزه های  عالی  شورای  عضو 
شخصیت ها، جریانات سیاسی و اجتماعی و مراوده و تعامل، ویژگی ممتازی بود 
که ایشان در آن عصر داشتند، امروز شاید این ویژگی فضلیت زیادی نباشد. امام 
امت که در قله قرار دارند، این ویژگی را داشتند در عین اینکه یک استاد مبرز و 
جا افتاده و ممحض در کار حوزه بودند همه نشانه ها حکایتگر این است که از 
دوران جوانی، بیرون را می شناخته و با بیرون هم ارتباطات داشته است و این 
شناخت بیرونی مبدأ شکل گیری این شخصیت و بعد هم نهضت بزرگ اسلامی 
و انقلاب اسلامی شده است. و مرحوم خسروشاهی نیز از همان ابتدا این ویژگی 

را داشتند و در آثارشان هم منعکس شد.
مرحوم خسروشاهی جهان را می شناخت واندیشه ای بین الملل داشت

آیت الله اعرافی ادامه داد: ویژگی دوم، اینکه فراتر از این درجه ای که گفته شد، 
ایشان بین المللی بود، کاملًا دید، دید فراتر از مرزهای ایران و مرزهای موجود 
و مربوط بود. کاملًا به بیرون نگاه می کرد جهان را می شناخت، اندیشه و نگاه 
بین المللی داشت. این از امتیازات ایشان بود. آن نگاه الفت و مودتی که ایشان 
به مرحوم سیدجمال الدین اسدآبادی داشت به نحوی با همین قصه پیوند دارد، 
برای اینکه سیدجمال هم یک شخصیت جهانی و بین المللی بود و ایشان نگاه 
و رویکردش بین المللی بود. و این قصه هم در آثار و میراث ایشان متجلی است.

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم اظهار کرد: سوم اینکه ایشان رویکردش 
اسلام غفلت  به  نگاه جامعه  از  بود.  تمدنی  رویکرد  نهضت یک  و  اسلام  به 
نداشت، باز آثار ایشان نشان می دهد که آن جامعیت، فراگیری، فرا ساحتی 
اندیشه و معارف اسلامی و نگاه کلان و تمدنی به اسلام از ویژگی های فکری 
و معرفتی ایشان بود. امام جمعه قم ادامه داد: نکته چهارم در خصوص مرحوم 
خسروشاهی این بود که ایشان اهل قلم بود و به ویژه به زبان فارسی می نوشت. 
باز اینها در عصر ما اینقدر فضیلت بزرگ به شمار نمی آید گرچه امروز هم فضیلت 
است. اینکه کسانی از بیان خوب برخوردار باشند، از قلم متقن و روان علمی 
برخوردار باشد، اینکه بتواند به چند زبان بنویسد اینها همه امتیاز است. لااقل 
در حوزه، کسی بتواند به عربی خوب بنویسد و بخواند و سخن بگوید، امتیاز 
محسوب می شود. مدیر حوزه های علمیه بیان داشت: امروز هم اینها همه 
امتیازات مهمی به شمار می آید، اما اگر برگردیم به ماقبل انقلاب و به دوره پیش 
از انقلاب و به ویژه دوره های قبل از دهه ۵۰ این حرکات ها بود در حوزه قبل 
از دهه 4۰ این ویژگی های آنوقت خودش را برجسته نشان می دهد، اینکه 
کسی علاوه بر آن سه ویژگی قبلی، دارای این ویژگی باشد، که از قلم و بیان 
و بنان خوب برخوردار باشد و بخصوص به فارسی خوب بنویسد، اینها کم بود 
آن زمان مرحوم شهید مطهری و مکتب اسلام و آیت الله العظمی مکارم، آیت 
الله العظمی سبحانی بعضی از فضلا بزرگان اهل این معانی بودند، خیلی رواج 

گسترده ای در حوزه نداشته است.
وی ادامه داد: بنابراین این ویژگی هم به ویژه در آن عصر در ایشان دیده 
می شد که جای تقدیر دارد و جای بهره گیری از همین ویژگی ها در روزگار ما برای 

جامعه ی حوزوی بسیار وجود دارد.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه به پنجمین ویژگی مرحوم خسروشاهی 
اشاره کرد و گفت: ایشان یک رویکرد تاریخی و تحلیل تاریخی خوبی داشت و 
بخشی از آثار ایشان و بسیاری از گفته ها و سخنان ایشان برمی گردد به اینکه وی 
به مسائل تاریخی خیلی توجه داشتند و به گوشه های مختلفی از تاریخ اهتمام 
و دقت نظرهای خوبی داشت که البته این رویکرد همچنان در فضای حوزه ی ما 

مقداری ضعیف است.
مدیرحوزه های علمیه تصریح کرد: تاریخ علم همین تاریخ علوم اسلامی مان 
است که کمتر مورد توجه قرار گرفته و حتی در مباحث فقهی هم لازم که افراد 
تاریخ را بدانند. مرحوم آقای بروجردی روی این موضوع خیلی تأکید داشتند 
که تاریخ مسئله، سابقه مسئله در عام، در خاص، در صدر اول، اینها خیلی روی 
اجتهاد تأثیر می گذارد. مرحوم شهید مطهری در همین اصول فلسفه و روش 
رئالیسم، یکی از امتیازات ایشان این است که یک بحث فلسفی را از عمق 
تاریخی اش می گیرید می آید جلو و در این تاریخ نشان می دهد که تطورات بحث 
چگونه بوده است و در جایی اشاره می کنند که اگر کسی این تاریخ نظریات 
فلسفه را از یونان بگیرد بیاید تا امروز، آن وقت می فهمد که در دوره اسلامی در 
فلسفه اسلامی در حکمت مشاء، اشراق، متعالیه چه برگ هایی در این مباحث 
افزوده شد. وی بیان کرد: این رویکرد تاریخی هم در علوم هم نگاه کلان تاریخی 
به حوزه به جامعه به بشریت، تاریخ، تطورات آن هم یک بحث مهمی است که 

ایشان این رویکرد را در آن روزگار بوده است.
عضو فقهای شورای نگهبان، اظهار کرد: نکته ششم اینکه مرحوم خسروشاهی 
اهل تحول و با گرایش قوی و مثبت به تطور نهضت اسلامی بودند و با امام در 
رابطه قوی داشتند و نگاه ایشان به نهضت و تغییراتی که باید در نظام های امروز 
داده بشود نگاه جدی بود که بعد این نهضت بزرگ و انقلاب شکوهمند اسلامی 
رسید و ایشان در جریانی که دلداده این تطور بزرگ نهضت اسلامی و انقلاب 

اسلامی است تعریف می شوند.
وی ادامه داد: آثار و نقطه نظرات استاد خسرو شاهی، نشان دهنده این مساله 
است و نهایتاً من به یک نکته دیگر در جمع بندی اشاره کنم، اینکه مرحوم 
خسروشاهی نوگرا و نواندیش بود، اما نوگرایی و نواندیشی ضابطه مند و در 
چارچوب و همین روح و رویکرد ایشان در آثارشان و در ویژگی های قبلی این را 

نشان می دهد با پایبندی به اصول و قواعد، نوگرایی و نواندیشی داشت.
آیت الله اعرافی خاطرنشان کرد: ارتحال آیت الله خسروشاهی در موج های 
اول کرونا بود که رعب و وحشت زیادی هم ایجاد می کرد، با غربت و نوعی 
مظلومیت از دار دنیا رفت و قطعاً همین غربت و مظلومیت بر اجر و جایگاه وی در 
پیشگاه خدا ان شاءالله خواهد افزود در سالگرد این شخصیت فرهیخته و بزرگوار 
به خانواده محترمشان و به همه دوستان و علاقه مندان و شاگردان و ارادتمندان 
آن مرحوم تسلیت و تعزیت مجدد عرض می کنم و از قدمی که برای احیای آثار 
ایشان برداشته شده، سپاسگزارم، در وی بیان داشت: درباره ایشان طرح های 
تحقیقاتی اجرا و یک بازشناسی و تحلیل بیشتری هم پرداخته شود که ان شاءالله 

محققان و نویسندگان این کار را انجام خواهند داد.

در جلسه شورای مسکن  استان قم مطرح شد؛

آذرماه ۱40۱ آغاز عملیات عمرانی
 نهضت ملی مسکن 

جلسه شورای تامین مسکن قم روز یکشنبه با حضور استاندار قم برگزار شد و طی آن 
از آغاز عملیات عمرانی طرح نهضت ملی مسکن از آذرماه سال آینده بعد از پایان فرآیند 

پالایش و قرعه کشی متقاضیان سخن به میان آمد. 
معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه وشهرسازی قم در ابتدای این جلسه، با بیان 
اینکه تاکنون 12۳ هزار نفر در این طرح ثبت نام کرده اند، اظهار کرد: پس از پایان 
پالایش افراد متقاضی که حدود ۶ تا ۷ ماه زمان خواهد برد، عملیات اجرایی و عمرانی 
این طرح از آذرماه سال آینده بصورت رسمی آغاز می شود. داوود طلوعی با اشاره به 
روند اجرای طرح اقدام ملی مسکن در قم، اضافه کرد: به صورت متوسط طرح مسکن 
ملی در قم هم اکنون ۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد. وی با بیان اینکه تاکنون بیش از 
12۳ هزار نفر در سامانه نهضت ملی مسکن ثبت نام کرده اند، یادآور شد: تامین زمین 
دولتی تاکنون فقط برای ۳۰ هزار و ۵۰۰ تن فراهم شده است. وی خاطرنشان کرد: 
اراضی ۵۶۰ هکتاری پردیسان ظرفیت احداث ۳۵ هزار مسکن را دارد. وی بابیان اینکه 
قیمت هر متر زمین در این طرح 4 میلیون و ۵۰۰ هزار تومان در سطح کشور درنظر 
گرفته شده است، بیان کرد: از آنجایی که قم یک کلانشهر محسوب می شود با افزایش 
۵ درصدی،  4 میلیون و ۷2۵ هزار تومان قیمت هر متر زمین در طرح نهضت ملی 
مسکن در این استان در نظر گرفته شده که با قیمت تمام شده آن متفاوت است. وی 
بیان داشت: در قالب این طرح اگر متقاضیان در بازده زمانی 1۵ روز واریزی به حساب 

معرفی شده نداشته باشند به معنای انصراف از طرح شناخته خواهد شد.
۵۱۰ میلیارد تومان اعتبار برای تامین زیرساخت

 آبفای  اراضی ۵6۰ هکتاری پردیسان 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب قم نیز در ادامه جلسه، عنوان کرد:  ۵1۰ میلیارد 
تومان برای ایجاد زیرساخت آب و فاضلاب در اراضی ۵۶۰ هکتاری طرح نهضت 
ملی مسکن نیاز است. حسن بختیاری با اشاره به هزینه متوسط هر واحد مسکونی 
از زیرساخت های آب و فاضلاب، تصریح کرد: سرانه هر واحد برای تامین آب و فاضلاب 
14 میلیون تومان است. فرماندار شهرستان جعفرآباد نیز در ادامه خاطرنشان کرد: در 
شهرستان جعفریه حدود ۳۰۰ نفر متقاضی این طرح هستند اما زمینی در شهرستان 
برای این طرح در نظر گرفته نشده و شهروندان مجبور شدند ثبت نام خود را در قم 
انجام دهند. ذبیح الله عبداللهی ادامه داد: به دلیل تعداد بالای افراد ثبت نام شده در 
این استان باید افراد متاهل در اولویت واگذاری زمین و احداث زمین قرار بگیرند. طبق 
مصوبه اردیبهشت ماه سال جاری هیات دولت وقت، بخش جعفرآباد به شهرستان ارتقا 
پیدا کرد. این شهرستان جدیدالتاسیس قم از 2 بخش مرکزی و دهستان قاهان تشکیل 
شده است. جعفرآباد با وسعتی حدود ۶۵۰ کیلومترمربع در ۳۵ کیلومتری شمال غربی 
شهر قم با جمعیتی بالغ بر 1۶ هزار تَن با 2 گویش فارسی  و ترکی قرار دارد. مدیرعامل 
شرکت گاز استان قم نیز در ادامه بیان کرد: ایستگاه 1۰۰ هزار متر مکعبی با تامین 
اعتباری که انجام شده قبل از الحاق این اراضی نهایی شده است و با نهایی شدن نقشه 
این ایستگاه عملیاتی می شود. علی رضا نصیری ادامه داد: در حوزه تامین زیرساخت 
گاز هیچ مشکلی در طرح نهضت ملی مسکن در قم وجود ندارد. مهدی آهنین پنجه 
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق قم نیز در پایان جلسه، گفت: برای تامین برق 

اراضی ۵۶۰ هکتاری باید یک پست ۶۳ مگاواتی جدید در این استان احداث شود.
 

همزمان با سالروز شهادت امام موسی کاظم)ع( ؛

یادواره یک هزار شهید فرهنگی و 
دانش آموز قم برگزار شد

سی و پنجمین یادواره یک هزار شهید فرهنگی و دانش آموز استان قم روز یکشنبه 
همزمان با سالروز شهادت امام موسی کاظم)ع( با رعایت دستورالعمل های بهداشتی 

در مجتمع فرهنگی امام خمینی)ره( گلزار شهدا قم برگزار شد. 
استاد حوزه و دانشگاه در این مراسم گفت: آموزش و پرورش مهمترین مرکز رشد و 
شکوفایی نخبگان و آینده سازان کشور به شمار می آید و در عین حال بهترین ظرفیت را 

برای جهاد تبیین و ترویج گفتمان انقلاب اسلامی در اختیار دارد.
حجت الاسلام والمسلمین ناصر رفیعی تاکید کرد: در گفتمان انقلاب اسلامی بر 
حمایت از مظلوم در برابر ظالم تاکید می شود، همچنین در این گفتمان بر موضوع مردم 

سالاری دینی و حضور مردم در صحنه توجه ویژه ای شده است.
وی ادامه داد: دشمنان امروز به دنبال ایجاد ناامیدی در جامعه ما هستند که در مقابل 
آن باید با بیان اقدام های انجام شده توسط نظام اسلامی برای مردم،  امید به آینده را در 

دل مردم بیش ازپیش زنده کرد. 
وی با اشاره به این که فرهنگیان نقش مهمی در امید آفرینی در جامعه دارند، بیان 
داشت: باید از فرصت حضور دانش آموزان در مدرسه به بهترین نحو ممکن استفاده 

شود و آنان را با جایگاه شاخص نظام اسلامی در جهان معاصر آشنا کرد.
این استاد حوزه و دانشگاه با بیان این که ارکان نظام اسلامی بر پایه آموزه های دینی 
است و با سایر نظام های سیاسی جهان متفاوت است، گفت: برقراری عدالت از دیگر 

اصول مورد توجه انقلاب اسلامی است که همگان را به رعایت آن فرا می خواند.
وی با اشاره به این که فرهنگیان بهترین فرصت را برای عمل به جهاد تبیین در اختیار 
دارند، بیان کرد: در همین راستا بهترین فرصت در کلاس های درس پیش می آید تا 

اخلاق و سیره شهدا توسط فرهنگیان برای دانش آموزان بیان شود.
علی رضا رحیمی، مدیرکل آموزش و پرورش استان قم نیز در این مراسم زنده  نگاه 
داشتن نام و یاد شهدای فرهنگی و دانش آموز را از مهمترین برنامه های این اداره کل 
دانست و بر نقش و اهمیت آن برای آشنایی هرچه بیشتر نسل حاضر با آرمان های 

انقلاب اسلامی تاکید کرد.
برگزاری برنامه های متنوع فرهنگی همچون طراحی چهره شهدا به صورت زنده در 
محل مراسم، اجرای گروه سرود دانش آموزی و نوحه سرایی برای اهل بیت )ع(  همزمان 

با سالروز شهادت امام موسی کاظم)ع(  از جمله جلوه های این مراسم معنوی بود.
 

فرمانده سپاه امام علی ابن ابیطالب)ع(  خبرداد:

دهم اسفند، اعزام اولین گروه
 راهیان نور قم

فرمانده سپاه امام علی ابن ابیطالب)ع( از اعزام اولین گروه راهیان نور به مناطق 
عملیاتی جنوب کشور در دهم اسفند خبر داد.

 سردار موحد در جلسه ستاد هماهنگی راهیان نور استان قم  اظهارداشت: در تدارک 
و برنامه ریزی اعزام گروه های دانشجویی و  خبرداد: عمومی به مناطق عملیاتی جنوب 

کشور هستیم.
وی با بیان اینکه امسال با توجه به وضعیت کرونا، نسبت به سال های قبل نفرات 
کمتری را اعزام می کنیم گفت: در اولین دوره از اعزام امسال حدود 8۰ دانشجو و 

برخی بصورت عمومی با ماشین شخصی به این مناطق می روند.
سردار موحد گفت: در این جلسه، تمامی دستگاه های اجرایی استان ظرفیت های 
خود برای پشتیبانی از این اردوی معنوی را اعلام کردند تا در پذیرایی و اسکان مسافران 
مشکلی نباشد. امروز همچنین در جلسه ای با حضور استاندار و مدیران دستگاه های 
اجرایی، گزارشی از آخرین اقدامات و فعالیت های ستاد برگزاری دومین کنگره شهدای 
استان که سال بعد برگزار می شود ارائه شد.  خوش گفتار مقدم رئیس ستاد کنگره ملی 
شهدای استان گفت: این کنگره هفته چهارم آبان سال بعد به مدت یک هفته برگزار 
می شود.  قرار است تا زمان برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم، فیلم تلویزیونی 
شهید زین الدین و پنج مستند تصویری از شهدای استان قم ضبط و آماده پخش شود.

 
معاون دانشگاه علوم پزشکی قم:

کاهش بیماران کرونایی به معنای گذر
 از موج ششم نیست

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: تغییر رنگ وضعیت کرونایی قم از قرمز 
به نارنجی و کاهش بیماران کرونایی در قم به معنای گذر از موج ششم نیست.  علی 
رضایی در این زمینه افزود: ممکن است موج ششم دو قله ای یا بیشتر باشد، یعنی 
افزایشی در موج ششم داشته باشیم. وی با بیان این که یکی از تفاوت های موج ششم 
با موج قبلی این بود که کودکان بیشتر درگیر بیماری کرونا شدند، اضافه کرد: به لطف 
خداوند و رعایت شیوه نامه های بهداشتی از سوی مردم، بستری ها و مراجعه کنندگان 
به بیمارستان حضرت معصومه)س( کاهش چشمگیری یافته است. وی ابراز امیدواری 
کرد: این روند ادامه یابد و مردم دچار آسیب نشوند. رضایی از مردم درخواست کرد: 

رعایت شیوه نامه های بهداشتی را مدنظر قرار دهند و واکسیناسیون را جدی بگیرند.

بیست و هفتم رجب یادآور مبعوث شدن حضرت 
محمد)ص( است؛ راهنمای سعادت حقیقی و تجلی 
رحمانیت الهی که در پرتو مکتب آسمانی اسلام، به 
ارزش های متعالی انسانی و نظام اخلاقی معنایی 
دوباره بخشیدند و توحید و کرامت را در مسیر هدایت 

انسان ها برای دستیابی به سعادت ابدی قرار دادند.
وحی، حقیقت مرموزی است که آگاهی از چگونگی 
نقش  و  نیست  ممکن  وحی  صاحبان  برای  جز  آن 
حقیقتش  مانند  نیز  آن  دریافت  در  وحی  صاحبان 
بر انسان های عادی پوشیده است. با وجود این با 
به  و توجه  از وحی  پیامبران  به روایت های  تمسک 
مبانی و اصول علومی همچون عرفان و فلسفه، شاید 
نقش  و  وحی  حقیقت  از  اجمالی  دورنمایی  بتوان 
سنتی  دیدگاه  در  تامل  با  داد.  ارایه  الهی  رسولان 
پیامبر اکرم)ص(  از تفسیر نبوت و وحی، می توان 
را در وحی در 2 عرصه و به عبارتی در 2 نزول قرآن 
معنایی و تدریجی تقریر کرد. برگزیده شدن حضرت 
محمد)ص( به رسالت پیامبری مهم ترین رخداد تاریخ 
بشریت به شمار می رود، هنگامه ای که خردورزی 
از  را  انسان  و  شد  آغاز  خرافه  با  مبارزه  و  برانگیخته 
تاریکی و جهل به سمت نور و روشنایی هدایت کرد و 

زمینه ساز تحولی شگرف در سرنوشت بشر شد.
آخرین فرستاده پروردگار پیش از برگزیده شدن برای 
هدایت بشر با صداقت ذاتی خویش و پرورش یافتن 
برای  را  آمادگی لازم  معنویت،  از  در فضایی سرشار 
راهنمایی انسان  به طرف سعادت و کمال کسب کرده 
بودند. در این میان خلوت گزینی های پیامبر)ص( در 
غار حرا و مناجات های روحانی و خالصانه ایشان با 
معبود یکتا نیز بیش از پیش آن حضرت را برای دریافت 

پیام وحی به وسیله جبرییل آماده ساخت.
حضرت محمد رسول الله)ص( در 2۷ رجب چهلم 
سال عام الفیل هنگامی در غار حرا به هنگامی که 
مشغول مناجات با پروردگار عالمیان بودند، جبرییل 
امین بر آن حضرت)ص( نازل شدند و پیام وحی که 
خواندند  ایشان  بر  بود،  علق  سوره  های  آیه  همان 
و مژده رسالت را به او دادند. از همین رو آغاز وحی 
و بعثت با نام خدا و با خواندن، قلم، علم و آموزش 
مناسبت  همین  به  شد.  شروع  توحید  با  آمیخته 
خجسته مسلمانان سراسر جهان در سالروز این واقعه 
مهم، مبعث حضرت رسول اکرم)ص( را جشن می 
گیرند و آن را به عنوان بزرگترین عید مسلمان پاس 

می دارند.
به مناسبت سالروز مبعث پیامبر)ص( به گفت وگو با 
»حسین مظاهری« استاد دانشگاه، کارشناس معارف 
اسلامی و فلسفه پرداخته ایم که درادامه می خوانید: 
** سیره پیامبر اسلام)ص( در ارایه پیام وحی به 

مردم آن دوران بر چه اساسی بود؟
با  را  خود  کلام  قریش،  برابر  در  اکرم)ص(  پیامبر 
پرسشی  آغاز کردند کـه مـبتنی بر تشویق  و تنبیه  بود.  
»آیا اگر به  شما خبر دهم که اسبانی از دامنه  این کوه 
خـارج مـی شوند که بر شما هجوم آورند، مرا تکذیب  
خواهید کرد؟ مردم گفتند: ما از تو دروغی نشنیده ایم. 
سـپس فرمود: ای مردم قریش! خود را از آتش  نجات 
دهید کـه  در بـرابر عذاب شدید، بازدارنده ای نخواهید 

داشت.«
به ایـن صورت، این اندیشه  بیش از یک  خبر عادی 
مانند این که بگوید من  پیامبر شما هـستم، در آنها 
اثرگذار بود. پیامبر)ص(  از طـریق بـیان، اذهان را برای 
شنیدن آماده  ساختند و کوشیدند تا ارتباط مخاطب 
را با کلام  و محتوای آن  از طریق تأکید برآورده شـدن  
مصالح و آرزوهای افراد در آن، برقرار سازد. ایشان در 
بـرابر قـریش، آنان  را به ایمان به خدا دعوت کردند 
و تأکید داشتند، اگر آنها بر این  گمان بمانند  که  با 
قبول اسلام، خطری مصلحت شان را تهدید می کند 
و سیطره سـیاسی و اقـتصادی آنان از میان  می رود،  
آنان  و سیطره  اسلام عظمت  اشـتباه هـستند.  در 
مهمترین  مخاطب،  به   احترام   نمی برد.  میان  از  را 
اصلی بود که پیامبر)ص( همواره بر آن تاکید داشتند. 
ایشان مردم  بسیاری را با طبایع و صفات گوناگون و 
در وضعیت ها و مراکز اجتماعی متباین مورد خطاب 
دعوت خود قرار می دادند و در گفتار او حمله به فرد یا 

کاستن  از منزلت  آدمی وجود نداشت.
** نقاط همراهی میان رسول خدا)ص( و مردم 

برای دعوت  به اسلام را چگونه می شود، تقسیم 
بندی کرد؟

همراهی  و مدارا با یهودیان و مسیحیان به عنوان اهل 
کـتاب و اشتراک مسلمانان با مشرکان عرب در زیارت 
خانه خدا از جمله مواردی بود که پیامبر)ص(، آنها را 
مهمترین اصل در دعوت به اسلام برمی شمردند. 
مـوسی)ع(  حضرت  پیروان  با  اسلام)ص(  پیامبر 
افزون بر توحید که  میان  یـهودیت و اسلام  هـمراهی 
بـه  وجـود می آورد، نقطه نزدیک کـننده دیگری در 
دعوت ایجاد کرد که همان بشارت تورات  به پیامبری 
حضرت محمد)ص( بود. همچنین تبلیغات اسلامی 
در مواجهه با پیروان حضرت عیسی ) ع( نیز با عنایت 

به نقاط مشترک با آنها ارایه شد.
پیامبر)ص(  که  است  شده  نقل  غفاری   ابوذر  از 
زبان  بـه  جز  را  پیـامبری   هـیچ   »خداوند  فرمودند: 
مردم قوم  خودش  نفرستاده  است.« هرگاه پیامبر)ص(  
مراعات  را  خود  شنوندگان  زبان  می گفتند،  سخن  
سخن  او،  خـود  زبـان   بـه  هرکدام  با  و  می کردند 
می گفتند. پیامبر اکرم)ص( به سخنان همگان گوش 
ایراد  کلماتی  زبان   همان   به   سپس  می دادند،  فرا 
می کردند که گاه فهم آن برای غیر آنها بسیار سخت  
بود.  بـلیغ  اما  داشت،  تفسیر  و  شرح  به  نیاز  و  بود 
پیامبر اسلام)ص(  در پیام خود برای درستی سخنان، 
می فرمودند  اقامه  دلیل  ادعاهایش  و  ها  استدلال 
میزان  و  مخاطب  وضعیت  به  نسبت  آن  مقدار  اما 

اطمینانش به مخاطب پیـام، تـفاوت داشـت.
پیامبر)ص(   شدن  مبعوث  بعد  که  بودند  افرادی 
ایمان  آوردند، بدون  این که منتظر دلیل بـاشند، مانند 
حضرت علی)ع( و حضرت خدیجه)س( ایمان  خـود 
محمد)ص(  حضرت  از  قبلی  شناخت   براساس   را 

استوار ساختند.
خود  صداقت  بر  پیامبر)ص(  قریش،  دعوت  در 
به  جز ترغیب  نـفی وجـود هـرگونه منفعت  ذاتی  و 
آنها در تغییر اعتقاداتشان، تأکید می کردند و دلیلی  
آوردند که  نشانگر صـداقت او در هـمه امور قبل از 
دعوت بود. به این ترتیب، شنوندگان به  صداقت منبع 
پیام در همه امور پیش از این خبر، اعتراف کـردند. 
سـپس پیامبر)ص( برای آنان از دعوت خود سخن 
گفت. شاید این همان چیزی  باشد که قرآن از زبان 
پیـامبر)ص( بـیان داشته است: »من عمری  پیش از 
این در مـیان  شـما زندگی می کردم. آیا اکنون  که  به 
رسالت رسیدم، در این قرآن تفکر نمی کنید؟« پس 
از خلال  را  و دلیل  اقرار گرفت  آنها  از خـود  پیـامبر 

همین اقـرار مـخاطب اقـامه کرد.
** بنا بر اسناد تاریخی و احادیثی که وجود دارد، 
پیام های ارتباطی رسول خدا)ص( برای دعوت از 
مردم به اسلام و خداپرستی تکرار بود، حضرت 
محمد)ص( چرا در مواجهه با جامعه اعراب این 

اصل را مهم می دانستند؟
تکرار، مقوله ای مهم در پیام های ارتباطی رسول 
خدا)ص( در مواجهه با جامعه آن روزگار بود زیرا هر 
چیزی  که  تکرار شود در اذهان رسوخ پیدا می کند 
بارها  پیامبر)ص(  افـکار بیشتر است.  تأثیر آن در  و 
قریش را به اسلام فـراخواندند. »ای بنی هاشم! خود 
صبر  روزی  چند  سپس  دهید...«  نجات  آتش  از  را 

می کردند و برای بار دوم برایشان سخن می گفتند. 
پیامبر)ص( از قریش در خواست کردند تا به وحدانیت 
خدا اعتراف کنند و از پرستش  جز پروردگار، خود را 

رها سازند.
دعوت   پیامبر)ص(  که  زمانی  ؛  ایرنا  گزارش  به 
خویش  را آشکار ساخت تا زمانی کـه به مدینه هجرت 
کرد، دائم  اعراب را دعوت  می کردند و این کلمه را در 
گوش آنـها مکرر می گفت: »لا اله الا الله.« پیامبر)ص( 
سال ها مردم  را در مکه به اسلام دعوت کردند. دعوت 
ایشان عاری از پیچیدگی بود. رسول خـدا)ص( پس از 
دریافت پیـام الهـی، آن را برای  مردم  بازگو و آنها را برای 
قبول و به کار بستن در زندگی تـشویق می کردند. 
یکی  از خصایص پیام های ارتباطی اسلامی ایجاز 
است. پیامبر)ص( در سـخنان، خـطبه ها و نوشته های 
تـبلیغی  خود نمونه  های عینی از این موضوع  را روشن 
 ساختند. نوشته های ایشان به فرمانروایان  بزرگ جهان 
اشاره   موضوع  همین  به  نیز  اسلام  به  دعوت  برای 
برهان  بر  پیامبر)ص(  رسالت  حقیقت  در  داشـت . 

عقلی  استوار بود.  
** آیا پیامبر)ص( توانستند جامعه آرمانی مدنظر 

خودشان را به وجود بیاورند؟
جامعه  یک  در  تحول  ایجاد  در  خدا)ص(  رسول 
که  ای  گونه  به  بودند؛  موفق  متحول  غیر  و  جاهل 
الگو  خود  از  پس  جوامع  برای  پیامبر)ص(  جامعه 
شده بود. اعتدال و میانه روی از دیگر اصول در سیره 
فردی پیامبر)ص( بود. منطق قرآن و سیره پیامبر)ص( 
این نیست که اسلام با زور، قدرت مداری، جنگ و 

شمشیر پیش رود.
سالگی   4۰ در  که  هنگامی  محمد)ص(  حضرت 
مبعوث به رسالت شدند، نخستین کلام و پیام ایشان، 
دعوت به فراگیری و آموختن بود که شما باید بدانید، 
بخوانید، باسواد شوید و از جهالتی که دارید، دور شوید. 
اگر فهم نباشد و جهالت حاکم باشد، هر آموزه ای هم 
که پرداخته شود، اثر نمی کند، بلکه نخستین گام برای 
نجات از جهالت و دستیابی به تعالی، فهمیدن و خواندن 
است. سپس ایشان، سخن از اخلاق می گویند؛  که من 
برای اصلاح اخلاق و اتمام و اکمال اخلاق های نیکو 
مبعوث شدم. ایشان مطالبی را بیان می کنند که قبل از 

بعثت برای آنها مفهوم و معنایی نداشت.
**جامعه ای که حضرت محمد)ص(، آن زمان 
ساختند، ملاک ها و شاخص هایی داشت، جامعه 
امروز مسلمانان چقدر به جامعه مدنظر پیامبر 

اکرم)ص( نزدیک است؟
برخی جوامع اسلامی معاصر به طور کلی از سیره 
پیامبر)ص( دور شدند و برخی هم به ظاهر بخشی 
از سیره پیامبر اکرم)ص( را انجام می دهند،  اما روح 
اند.  فراموشی سپره  به  و  برده  یاد  از  را  نبوی  سیره 
وظیفه مسلمانان برای بازگشت به سیره پیامبر)ص( 
این است که هرچه بیشتر آگاه شوند و ظلم و ناعدالتی 
را برنتابند. باید هم خودشان از فساد دور شوند و در 
و  یکدیگر  تقویت  با  و هم  بردارند  گام  مسیر صلاح 
خودسازی زمینه را برای رسیدن به جامعه ایده آل 
فراهم آورند. علما و نخبگان می بایست در کشورهای 
مختلف، حقیقت سیره نبوی و واقعیت های موجود در 

صدر اسلام را برای مردم تبیین کنند.

به مناسبت 27 رجب  سالروز مبعث پیامبراکرم)ص (؛

مبعث؛ رستاخیز رهایی بشر از جهل و تاریکی

دبیر کمیته اجتماعی، امنیتی و انتظامی ستاد کرونا 
با پاسخ به این پرسش که چرا دیگر نمی توان مانند 
گذشته محدودیت های شدید کرونایی را ابلاغ کرد، 
جزئیات جریمه خودروی افراد واکسن نزده را تشریح 

کرد.
های  طرح  هماهنگی  جلسه  در  قاسمی  حسین 
ترافیکی ویژه نوروز 14۰1 که پیش از ظهر امروز در 
شهرک آزمایش برگزار شد، گفت: ما در زمان شیوع 
کرونا از اسفند سال 98 تاکنون سه دوره فرضی را پشت 
سر گذاشتیم. البته از حدود یک ماه قبل از ورود کرونا 
به کشور سازمان پدافند غیرعامل نیز جلساتی را در این 
خصوص برگزار کرده بود. اما دوره اول از زمان شناسایی 
اولین مورد مبتلا به کرونا در اسفند 98 آغاز شده و می 
توان گفت که تا آبان 99 ادامه داشت. در این دوره ما 
تمهیدات و محدودیت ها را به صورت موردی دنبال می 
کردیم و به دلیل کافی نبودن اطلاعات مان از کرونا و 
نحوه مواجهه با آن تمهیدات چندان جامع و مشخص 
محدودیت های  طرح  آن  از  پس  افزود:  وی  نبود. 
یکسری  آن  اساس  بر  که  درآمد  اجرا  به  هوشمند 
محدودیت ها بر اساس رنگ بندی شهرها اجرایی شد. 
همان طور که می دانید رنگ بندی این شهرها در ابتدا 
سه نوع بود و بعدتر به چهار رنگ افزایش پیدا کرد. در 
این دوره محدودیت های کرونایی در پنج سطح برای 
فرهنگی،  فعالیت های  پرورش،  و  آموزش  اصناف، 
اجتماعی و... اتخاذ شد. دوره سوم نیز دوره ای است 
که ما از سامانه هوشمند برای این امر استفاده کردیم و 
مبنای ما نیز استعلام واکسیناسیون افراد و ابتلای آنان 

براساس کد ملی است.

قاسمی با بیان اینکه سامانه سکوی مدیریت تبادل 
اطلاعات در حوزه مدیریت هوشمند کرونا با استفاده 
از ظرفیت معاونت علمی ریاست جمهوری و شرکت 
های دانش بنیان شکل گرفت، گفت: با این سامانه ما 
دیگر مانند قبل ممنوعیت های تردد نداریم و در واقع 
ممنوعیت ها و محدودیت های ما به واکسن و بیمار 

نبودن افراد مشروط شده است.
دبیر کمیته اجتماعی، امنیتی و انتظامی ستاد کرونا 
با بیان اینکه در رابطه با سفرهای نوروز ابتدا قرار شد 
طرح براساس تزریق دو دوز از واکسن کرونا انجام شود، 
تصریح کرد: اما روز گذشته ستاد ملی مقابله با کرونا بر 
ضرورت تزریق سه دز واکسن تأکید کرد و بنا شد تا آن 
دسته از افرادی هم که سه ماه از تاریخ دز دوم واکسن 

شان گذشته است حتما دز سوم را دریافت کنند.
وی افزود: بر این اساس قرار شد در فاز نخست بر 
سازمان  دوستان  توسط  شده  ارائه  اطلاعات  اساس 
راهداری و حمل و نقل جاده ای اطلاعاتی که از 1۷۰۰ 
دوربین بین شهری و 12۷ دوربین شهری احصا می 
شود، ملاک عمل قرار بگیرد. قاسمی با بیان اینکه بر 
اساس آمارها به طور میانگین در مجموع 8۵ درصد 
از جمعیت هدف در کشورمان دز اول و دوم واکسن 
شامل 91  آمار  این  گفت:  اند،  کرده  تزریق  را  کرونا 
درصد تزریق دز اول و حدود 8۵ درصد تزریق دز دوم 
است و افرادی هم که نوبت تزریق دز سوم آنان رسیده 
است باید واکسن خود را تزریق کنند. ملاک ما در مورد 
محدودیت سفر پلاک خودرو است و با سرنشینان خورو 
کاری نداریم. یعنی اگر فردی که پلاک خودرو به نامش 
ثبت نشده باشد دز دوم یا سوم واکسن خود را تزریق 

نکرده باشد و تردد آن از سوی دوربین ها احصا شود به 
ازای هر 24 ساعت تردد یک میلیون تومان جریمه برای 
پلاکی که به نام آن کد ملی صادر شده در نظر گرفته 
می شود. وی با بیان اینکه طبق آمارهای ما حدود ۶ 
تا 8 میلیون نفر در برابر کرونا واکسینه نشده اند، گفت: 
و  کودکان  حوزه  به  مربوط  آمار  این  از  بخشی  البته 
دانش آموزان است اما برآوردهای ما نشان می دهد که 
بین 1.۵ تا 2 میلیون دستگاه پلاک خودرو و در واقع 
صاحب خودرو واکسینه نشده اند و ما بنا داریم که از 
طریق تبادل اطلاعات در بستر این سامانه این دسته 
از خودروها را جریمه کنیم. دیگر خودروها برای تردد 
خودروهایی  گفتم  که  طور  همان  و  ندارند  مشکلی 
نشده  تأیید  واکسیناسیون  برای  شان  پلاک  که 
اینکه چرا  مشمول جریمه می شود. قاسمی درباره 
 1۳99 سال های  همچون  کرونایی  محدودیت های 
و 14۰۰ در ایام نوروز اجرایی نمی شود، گفت: ما به 
چند دلیل امکان اجرای این محدویت ها را نداریم. اول 
اینکه دیگر تاب آوری مردم مانند گذشته نیست و آنان 
دو سال را در شرایط محدودیت سپری کردند. از طرف 
دیگر 8۵ درصد از جمعیت ما واکسن کرونا را دریافت 
کرده اند که این ها باید بتوانند زندگی را به شکل عادی 
و البته با رعایت پروتکل ها ادامه داده و فعالیت داشته 
باشند. وی افزود: البته در ستاد کرونا این احتمال هم 
وجود دارد که ممکن است ما با یک پیک جدید بیماری 
روبرو شویم و به همین دلیل نیز مردم نباید نسبت به 
کرونا عادی انگاری کرده و آن را کم اهمیت بشمارند. 
از این رو رعایت پروتکل ها همچنان مورد تأکید است 

و باید اجرا شود.

جزئیات جریمه خودروی افراد واکسن نزده؛

چرا محدودیت کرونایی شدید اجرا نمی شود؟
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وزیر راه و شهرسازی:

مساله تامین زمین در همه استان ها 
به سرعت حل شود

وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه چهار میلیون مسکن تا پایان دولت سیزدهم  
ساخته خواهد شد، خطاب به استانداران گفت: مساله زمین و شروع ساخت در 
همه استان ها باید به سرعت حل و با جدیت طرح نهضت ملی مسکن در استان ها 

وارد فاز عملیاتی شود.
»رستم قاسمی« در نشست هماهنگی برنامه های حوزه مسکن، بر اجرای به 

موقع و به هنگام طرح نهضت ملی مسکن در همه شهرهای کشور تاکید کرد.
وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه تعهد وزارتخانه اجرای چهار میلیون واحد 
مسکونی طی چهار سال دولت سیزدهم است، گفت: تعهد وزارتخانه ساخت 
حدود سه میلیون واحد مسکن شهری و ساخت یک میلیون واحد مسکونی دیگر 
در روستاها و شهرهای زیر 2۵ هزار نفر جمعیت است که مقرر شده تا در دولت 

سیزدهم احداث و تکمیل شود.
عضو کابینه دولت سیزدهم ادامه داد: شیوه کار و اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن بدین نحو نیست که هر سال یک میلیون واحد مسکونی ساخته شود، 
بلکه برنامه ریزی شده تعداد بیشتری از واحدها شروع شود تا بتوانیم تعهد خود 
را در پایان دولت سیزدهم که احداث چهار میلیون واحد مسکونی است به انجام 

برسانیم.
قاسمی در بخش دیگری از سخنان خود به تسهیلات بخش مسکن اشاره کرد 
و توضیح داد: تسهیلاتی که برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن در نظر گرفته 
شده، تسهیلات مناسبی است که بانک ها ملزم به پرداخت آنها به متقاضیان واجد 

شرایط هستند.
وی بیان داشت: ساخت بیش از سه میلیون واحد مسکن شهری جزو تعهدات 
و  این خصوص در مناطقی که زمین  وزارتخانه در سراسر کشور است که در 

متقاضی وجود دارد وزارتخانه مسوول ساخت است.
طرح نهضت ملی در مناطق فاقد متقاضی اجرا نمی شود

وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه طرح نهضت ملی مسکن در مناطقی که 
فاقد متقاضی است احداث نخواهد شد، تاکید کرد: چنانچه استانی در خصوص 
تامین زمین با مشکل مواجه است آن سهیمه فریز نخواهد شد، بلکه تسهیلات و 
منابع صندوق را به سمتی سوق می دهیم تا در استان هایی که هم متقاضی و هم 

زمین دارند طرح نهضت ملی مسکن اجرا شود.
وی تصریح کرد: ما برای ساخت میلیون واحد مسکونی شهری برای نیازمندان 
کشور مسوولیت داریم که باید آن را در دولت سیزدهم اجرایی کنیم، استان هایی 
که بتوانند زمین را تامین کنند سهم خود را شروع می کنند و می توانند از سقف 
تسهیلات نیز استفاده کنند. قاسمی گفت: مسوولیت اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن در استان ها بر عهده استانداران و مدیران کل راه و شهرسازی است که این 

موارد به صورت کتبی به استانداران اعلام شده است.
روند اجرای طرح نهضت ملی مسکن ماهانه ارزیابی و گزارش شود

وی یادآور شد: در حوزه مسکن، ارزیابی مدیران کل راه و شهرسازی و استانداران 
به معنای ساخت مسکن است و روند کار احداث واحدهای طرح نهضت ملی 

مسکن ماهانه بررسی و ارزیابی خواهد شد.
و  راه  مدیران  کرد:  تصریح  و شهرسازی،  راه  مدیران کل  به  قاسمی خطاب 
شهرسازی از همه ظرفیت های خود برای ایجاد تعهد دولت و قانون جهش تولید 
مسکن برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن استفاده کنند. مساله زمین و شروع 
ساخت در همه استان ها باید به سرعت حل  و با جدیت طرح نهضت ملی مسکن 

در استان ها وارد فاز عملیاتی شود.
وزیر راه و شهرسازی به امضای تفاهم نامه با برخی از دستگاه ها برای اجرای 
طرح نهضت ملی مسکن اشاره کرد و افزود: وزارت راه با برخی از دستگاه های 
کشور توافق هایی را به امضا رسانده است که بر اساس آن سایر دستگاه ها در 

اجرای طرح نهضت ملی مسکن به این وزارتخانه کمک خواهند کرد.
وی گفت: ساخت 1۰۰ هزار واحد توسط بنیاد مستضعفان، احداث 1۰۰ هزار 
واحد در فاز نخست با قرارگاه امام حسن مجتبی )ع(، قرارداد احداث سالیانه 
4۰۰ هزار واحد با بنیاد مسکن در روستاها و شهرهای زیر 2۵ هزار نفر جمعیت 
و قرارداد با ستاد اجرایی فرمان امام )ره( برای ساخت 1۰۰ هزار واحد مسکونی، 
از جمله موارد مشترک وزارت راه و سایر دستگاه ها در اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن است. قاسمی تصریح کرد: از توان سایر دستگاه ها در پروژه های انبوه 
سازی طرح نهضت ملی مسکن استفاده شود، این دستور کار باید در برنامه باشد 

و گزارش اقدامات به وزارتخانه ارائه شود.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی :

مطالبات شرکت های سهام عدالت
تسویه شود 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اعلام اینکه در دولت سیزدهم تاکنون یک هزار 
و 24۰ تعاونی تشکیل شده است، گفت: 7۵ درصد مطالبات شرکت های سهام 

عدالت پرداخت و 2۵ درصد آن مانده است.
»حجت الله عبدالملکی«  روز یکشنبه در نخستین جلسه بررسی سند توسعه 
اکنون 7۵ درصد مطالبات و حقوق شرکت های سهام  تعاون، اظهار داشت: 
عدالت پرداخت شده و 2۵ درصد آن هنوز پرداخت نشده است که از وزارت 

اقتصاد درخواست داریم تا این مطالبات را بررسی کند.
وی با اشاره به اینکه نگاه ما به تعاونی نگاه واقعی است، افزود: در دولت سیزدهم 
توسعه بخش تعاون را پیگیری می کنیم و برنامه های برای ایجاد داشبورد سامانه 
مکان محور، توسعه سامانه تعاون و اجرای مقدماتی عضویت در شرکت های 

تعاونی پیگیری می شود. 
ارائه گزارش عملکرد دستگاه ها در راستای اجرای سند توسعه تعاون به 

رئیس جمهوری
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به دستگاه ها در اجرای سند توسعه تعاون 
هشدار داد و گفت: آخر فصل بهار 1401  گزارشی از میزان همکاری مشترک 
دستگاه ها به رییس جمهور ارائه خواهیم کرد. دستگاه ها تا این مدت زمان فرصت 

دارند که عملکرد قابل قبولی در این زمینه ایجاد شود.
عبدالملکی با اشاره به اختصاص خط اعتباری 2 هزار میلیارد تومانی برای 
تعاونی ها، بیان کرد: این امر با همکاری بانک توسعه تعاون در دولت سیزدهم 
اختصاص یافت. اکنون 11 مرکز تعاونی و 9 شرکت دانش بنیان شکل گرفته 

است.  
وی با بیان اینکه بیش از یک هزار و 240 تعاون در این دولت ایجاد شد، گفت: 

28 هزار فرصت شغلی ایجاد و مشکل ۶00 شرکت تعاونی حل شد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ابراز داشت: ۵80 تعاونی جدید روستایی ایجاد 

و 720 هزار نفر ساعت آموزش به توانگرام ارایه شد.
سال های گذشته به سند توسعه تعاون اعتنا نشد

عبدالملکی با بیان اینکه سند توسعه تعاون نقطه شروع است، ادامه داد: در 
سال های گذشته به آن اعتنا نشده و این امر مورد تایید تعاونگران است که در این 

دولت بحث تعاونی را پیگیری می کنیم.
وی به آسیب شناسی در حوزه های تعاونی اشاره و بیان کرد: مهمترین مولفه در 
رونق تعاونی ها، باور تعاونی است و گروه مخاطب اول مسوولان، نمایندگان و وزرا 

هستند که اگر این فرهنگ اشاعه پیدا کند شاهد رونق تعاونی ها خواهیم بود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان داشت: در این وزارتخانه معتقد به حوزه 
تعاونی هستیم و جلسه ای با حضور معاون اول رییس جمهور مباحث تعاونگران 
را مطرح کردیم و ایشان هم با باور به تعاونی ها در افتتاح طرح های تعاونی حضور 

پیدا کردند.
عبدالملکی با بیان اینکه مدافع اصلی و خدمتگذار تعاونگران هستیم، تاکید 
کرد: انتظار داریم دستگاه ها به این باور فرهنگسازی تعاون برسند تا شاهد ارتقای 

جایگاه تعاونی ها باشیم.
وی بر تشکیل دبیرخانه اجرای سند توسعه تعاون تاکید کرد و گفت: این امر 
موضوع تاکید رهبری است و برای رسیدن به تمدن اسلامی در بیانیه دوم انقلاب 

باید باید با دستگاه ها هماهنگی صورت گیرد.

مفقودی 
دارد  می  اعلام  بدینوسیله 

نام  به  سلاح  حمل  مجوز  کارت 
محمد عسگری فرزند ابوالفضل 
کدملی  و   ۱۸66 ش  ش  به 
از  و  مفقود   ۰3۸۲۸۱۰۲۹۵
درجه اعتبار ساقط گردیده است.

معاون اول رئیس جمهور با تأکید بر لزوم برنامه ریزی دقیق برای احیای واحدهای 
برای  بخش ها  امن ترین  از  یکی  باید  سرمایه  بازار  گفت:   14۰1 در  اقتصادی 

سرمایه گذاری در کشور باشد.
»محمد مخبر« صبح روز یکشنبه در جلسه نهضت احیای واحدهای اقتصادی با 
تسلیت شهادت امام موسی کاظم )ع( با اشاره به اقدامات انجام شده برای احیای 
واحدهای اقتصادی اظهار داشت:  راه اندازی جریان احیاگری مسیری میان بر 
برای رسیدن به اهدافی نظیر رشد اقتصاد 8 درصدی، مدیریت نقدینگی و هدایت 

آن به سمت تولید و نیز توسعه صادرات خواهد بود.

وی تصریح کرد: یکی از مهم ترین موضوعات برای راه اندازی نهضت احیای 
واحدهای تولیدی و اقتصادی طراحی مدل های تأمین مالی است که می توان با 

استفاده از مدل های موجود و نیز مدل های جدید در این زمینه فعالیت کرد.
با اشاره به ظرفیت های بازار سرمایه و بورس گفت:  معاون اول رئیس جمهور 
متأسفانه به دلیل برخی سیاست های غلط اعمال شده در سال های اخیر، شاهد 
مشکلاتی در بورس هستیم و این در حالی است که بورس و بازار سرمایه باید یکی از 

امن ترین بخش ها برای سرمایه گذاری در کشور باشد.
مخبر با تأکید بر اینکه باید تحولاتی در بورس ایجاد شود تا بتوان از این بازار مهم 

برای نهضت احیای واحدهای تولیدی و اقتصادی استفاده کرد، افزود: مشارکت 
صندوق های بین المللی، فاینانس خارجی و استفاده از سرمایه گذاران داخلی و 

خارجی نیز می تواند نقش موثری در پیشبرد برنامه های نهضت احیا ایفا کند.
وی با تأکید بر لزوم اولویت بندی دقیق در برنامه های نهضت احیای واحدهای 
اقتصادی خاطر نشان کرد: باید بنگاه هایی در اولویت قرار گیرند که هم ارزش 

افزوده برای سرمایه گذاران و هم توسعه صادرات به همراه داشته باشند.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به ظرفیت گسترده نخبگان و شرکت های دانش 
بنیان، به بازدیدهای اخیر خود از برخی نمایشگاه های تولیدات دانش بنیان اشاره و 
تصریح کرد: در این نمایشگاه ها طرح ها و برنامه هایی ارائه شده بود که هر یک از آنها 

می تواند زمینه ایجاد تحولات اساسی در اقتصاد کشور را فراهم کند.
مخبر، از دست اندرکاران نهضت احیای واحدهای اقتصادی خواست هدف گذاری 
مشخصی در تدوین برنامه های نهضت احیا دنبال کنند و از هم اکنون برنامه نهضت 
احیا برای سال 14۰1 شامل تعداد واحدهای قابل احیا و میزان سرمایه گذاری 
مورد نیاز را مشخص کنند. وی متذکر شد که »اگر برنامه های نهضت احیا بتواند 
به اهداف مورد نظر منتهی شود، الگوی مناسبی برای تکمیل طرح های نیمه تمام 
کشور نیز ایجاد خواهد شد و می توان با اتکا به تجربیات این موضوع، طرح های 
نیمه تمام کشور را هم با استفاده از مدل های سرمایه گذاری مختلف به اتمام رساند«.
معاون اول رئیس جمهور در پایان سخنانش اعلام کرد: شخصاً آمادگی دارم 
برای راه اندازی هر یک از این واحدها، در نقاط مختلف کشور حضور یابم تا هر چه 

سریع تر شاهد تحول اساسی در شاخص های کلان اقتصاد باشیم.
* اظهارات نماینده ویژه مخبر درباره احیای واحدهای اقتصادی  

در  رئیس جمهور  اول  معاون  نماینده  مدنی  امیرحسین  سید  جلسه،  این  در 
راه اندازی و عملیاتی کردن نهضت احیای واحدهای اقتصادی گزارشی از تدوین 
برنامه های نهضت احیا ارائه کرد و گفت: این برنامه ها در سه بخش جبهه های 

عملیاتی، نظام پشتیبانی و الزامات نیازها تدوین شده است.
وی در ادامه به تشریح و تبیین هر یک از این بخش ها پرداخت و گفت: در بخش 
جبهه های عملیاتی روش هایی برای تأمین منابع مالی در نظر گرفته شده که توسعه 
و متنوع سازی ابزارهای تأمین مالی شرکت ها، احیا از طریق تفاهم نامه سازمان ها و 
نهادهای احیاگر، احیا از طریق دانشگاه ها و پارک های علم و فناوری و احیا از طریق 

توسعه مدل های همکاری با احیاگران از جمله این روش هاست.
نماینده معاون اول رئیس جمهور در نهضت احیای واحدهای اقتصادی همچنین 
به تشریح جزییات نظام پشتیبانی و الزامات اجرای برنامه های نهضت احیا پرداخت 
و پیشنهاداتی را نیز جهت سرعت بخشیدن به روند اجرای برنامه ها و نیز رفع موانع 

پیش رو ارائه کرد.

معاون اول رئیس جمهور :

بازار سرمایه باید از امن ترین بخش ها برای سرمایه گذاری باشد

سعید لیلاز کارشناس اقتصادی:

ارز 4200 تومانی حذف نشود؛ وضعیت بدتر خواهد شد
 یک کارشناس اقتصادی با بیان اینکه بیش از ۷۰ درصد 
تخصیص ارز 42۰۰ تومانی نصیب دلال ها و میلیادرها شده 
را  اَبر میلیاردرها  ارز ترجیحی،  با اختصاص  است، گفت: 
ایجاد کرده ایم که این مساله هم به لحاظ حقوقی، شکلی و 
محتوایی دارای اشکال و هم با شعار مجلس در مخالفت با 

رانت خواری مغایرت دارد.
به  مجلس  خدمت  عینی  مصداق  افزود:  لیلاز«  »سعید 
مردم، حذف دلار 42۰۰ تومانی است. بهتر است مجلس در 
این زمینه با دولت همکاری کند تا امور اقتصادی کشور به 

درستی پیش برود.
وی در پاسخ به این سئوال که برخی اقتصاددان ها و حتی 
نمایندگان مجلس معتقدند حذف ارز 42۰۰ تومانی با توجه 
به شرایط تورمی کشور، ممکن است سفره مردم را کوچک تر 
کند، گفت: بله، هنوز در علم اقتصاد، آمپول بدون درد اختراع 
نشده و هر اصلاحی دردناک است و با دوستان اقتصادی 
که این هشدار را می دهند، هم عقیده ام اما باید تدبیر کرد؛ 
چراکه اگر در این بازه زمانی این کار را انجام ندهیم، وضعیت 

بدتری در انتظار اقتصاد خواهد بود.
ارز  اگر  این است که  ادامه داد: واقعیت  این اقتصاددان 
42۰۰ تومانی حذف نشود، وضعیت بسیار بدتری نسبت 
به وضع موجود خواهیم داشت و باید این اصلاحات انجام 
شود. یک زمانی در ایران نیاز به اصلاحات اقتصادی داشتیم 
و انجام ندادیم. در دوره آقای روحانی به درد و الان به جراحی 
رسیدم؛ اگر این جراحی انجام نشود، به قطع عضو منجر 

خواهد شد.
جراحی دردناک است، اما انجام ندادن آن منجر به قطع 
عضو می شود/ مجلس باید اصل لایحه دولت را تصویب کند

وی ادامه داد: البته هر جراحی دردناک است، اگر انجام 
ندهیم و شرایط بدتر شود، آن زمان تکلیف چیست؟. بنابراین 
مجلس را به عقلانیت دعوت می کنم و اینکه بپذیریم اگر 
شد  خواهد  مرگ  به  منجر  نشود،  انجام  موقع  به  جراحی 
که شرایط دردناک تری است. ضمن اینکه هیج دولتی در 
دنیا، منابع یارانه ای خود را از بالا روی زمین نمی پاشد و بعد 
بگوید هر که بیشتر جمع کرد، مال خودش و یارانه بیشتری 
به ماشینش بیشتر گاز داد و  یا هرکس  نصیبش می شود 
بیشتر منابع استفاده کرد، می تواند بیشتر یارانه بگیرد. این 
اقتصاددان یادآور شد: اکنون تصمیمات مهمی در بودجه 
سال آینده اتخاذ می شود و آن دلار 42۰۰ تومانی است که 
معتقدم مجلس باید اصل لایحه دولت را اجرا و تصویب کند 
در غیر این صورت، مسئولیت هرگونه ناآرامی، نابسامانی و یا 
هرگونه فروپاشی در حوزه اقتصاد چه به لحاظ اجتماعی و چه 

به لحاظ اقتصادی به عهده مجلس خواهد بود.
ایجاد ارز ۴۲۰۰ تومانی اشتباه بزرگ و تداوم آن 

اشتباه بزرگ تر است
ارز 42۰۰  تداوم  این است که  واقعیت  تاکید کرد:  لیلاز 
تومانی؛ بخواهیم یا نخواهیم کمک به »رانت خواری« است. 
تعجب می کنم اینکه چطور ممکن است، در حوزه های 
مختلف اقتصادی از تداوم ارز 42۰۰ تومانی حمایت شود. 
باید بپذیریم که به لحاظ علم اقتصاد، ایجاد ارز 42۰۰ تومانی 

یک اشتباه بزرگ بود و ادامه آن، اشتباه بزرگتر.
این کارشناس اقتصاد سیاسی با تاکید بر اینکه مجلس در 
زمینه اصلاحات اقتصادی خیلی می تواند به دولت کمک 
کند، گفت: کمک مجلس این است که دردناکی اصلاحات 
را کم کند. این کار ممکن است اما با اعمال و برقراری یک 

رشته یارانه های هوشمند که به خوبی می توان برقرار کرد و 
این اصلاحات را انجام داد.

تداوم ریخت و پاش با عدم حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی
وی اظهار کرد: حتی این کار درباره بقیه بخش های اقتصاد 
ایران نیز قابل انجام است. با توجه به موضوع برجام و اینکه 
به نتیجه رسیدن مذاکرات، موجب گشایش های اقتصادی 
خواهد شد باید در این بازه زمانی اصلاحات اقتصادی انجام 
شود، اما  حذف نشدن ارز 42۰۰ تومانی به هر دلیلی متوقف 

و خاموش شود، به گفته »احسان خاندوزی« وزیر اقتصاد 
دوباره ریخت و پاش ها ادامه خواهد یافت.

لیلاز گفت: ملاک عملکرد موفق دولت سیزدهم در حوزه 
اقتصاد توجه به دو نکته است، یکی حذف ارز 42۰۰ تومانی 
و دیگری برخورد با شبکه بانکی فاسد و کاهش نرخ تورم. اگر 
دولت در تحقق این دو هدف موفق شد، می توان گفت که 
آقای رئیسی ماموریت تاریخی خود را به خوبی انجام دادند و 

قال تقدیر خواهند بود.

معاون توسعه مدیریت و منابع وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: به منظور پیشبرد اهداف اقتصادی دولت سیزدهم در راستای 
کاهش مشکلات اقتصادی و تورم، برنامه راهبردی توسعه اقتصادی در سال 14۰1 تدوین شده است.

»ذبیح الله سلمانی« روز یکشنبه در آیین تکریم و معارفه مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان همدان افزود: مشکلات 
اقتصادی و تورم در سنوات گذشته مشکلاتی را ایجاد کرده است که تلاش داریم در دولت سیزدهم این مشکلات برطرف شود.

وی اظهار داشت: خام فروشی نفت، تحریم ها و ساختار نامتوازن اقتصادی، مهمترین عوامل ایجاد این مشکلات بوده است.
سلمانی تصریح کرد: در چند سال اخیر، نتوانستیم تامین ارز را از وابستگی به صادرات نفت قطع کنیم و همین موضوع یکی 

از دلایل مشکلات اقتصادی است.
وی با بیان اینکه تدوین برنامه های راهبردی وزارت اقتصاد در سال 14۰1 از دستورات وزیر امور اقتصاد و دارایی است ابراز 

امیدواری کرد: این برنامه راهبردی، چراغ راهنما و مسیر حرکت اقتصاد در دولت سیزدهم باشد.
معاون توسعه مدیریت و منابع وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به اینکه استان ها خود را در تصمیم گیری ها سهیم بدانند، 

افزود: از ادارات کل استان ها برای تصمیم گیری برنامه های وزارت امور اقتصادی و دارایی استفاده می شود.
سلمانی خاطرنشان کرد: با توجه به تجربه و آشنایی به کار، مدیران کل ادارات استان ها از مجموعه وزارت اقتصاد و دارایی 

استفاده می شود و از نیروهای بیرونی استفاده نخواهد شد.
وی اظهار داشت: یک بانک اطلاعاتی از ظرفیت نیروهای این وزارت خانه تهیه شده است که تا چند سال آینده از آن برای 

تامین نیروی مدیریت اقتصاد از آن استفاده می شود.

رئیس کل سازمان خصوصی سازی گفت: سهام دو باشگاه استقلال و پرسپولیس در روز 1۵ اسفند ماه از طریق بازار 
پایه فرابورس به مردم ارائه می شود. 

حسین قربان زاده  اظهارداشت :همه تلاش ما بر این است که مراحل آماده سازی عرضه دو باشگاه استقلال و 
پرسپولیس موسوم به سرخابی ها به نتیجه برسد و خوشبختانه با ثبت این دو شرکت به عنوان سهامی عام نزد سازمان 

بورس و اوراق بهادار مراحل پایانی آن برای درج در بازار پایه فرابورس در حال اتمام است.
وی گفت: امید است در اعیاد شعبانیه روز میلاد امام حسین )ع( در 1۵ اسفند ماه مردم بتوانند در افزایش سرمایه 
دو باشگاه استقلال و پرسپولیس مشارکت کنند و افزایش سرمایه دو باشگاه توسط مردم محقق شود و مردم مالک و 

سهامدار بخشی از سهام دو باشگاه سرخابی ها شوند.
رئیس کل سازمان خصوصی سازی در مورد ۵ شرطی که رئیس فرابورس ایران برای درج سرخابی ها اعلام کرد، از 
جمله ثبت دارایی ها و تعیین تکلیف بدهی های دو باشگاه گفت: بخشی از این شروط حل شده امروز هم یک جلسه ای 
در وزارت اقتصاد برگزار شد، بخشی از مدارک به فرابورس ارائه شده و باید دقت لازم در این زمینه صورت گیرد. در 

حوزه تأمین شروط و مدارک مورد نیاز فرابورس مشکلی وجود ندارد.
پرسپولیس  و  استقلال  باشگاه  دو  سرمایه  افزایش  برای  فرابورس  فردا  جلسه  در  امیدواریم  گفت:   قربان زاده 
تصمیم گیری شود و در روز 1۵ اسفند ماه بخشی از سهام سرخابی ها از طریق مشارکت مردم در افزایش سرمایه دو 

شرکت به مردم واگذار شود.

معاون وزیر اقتصاد:

 برنامه راهبردی توسعه اقتصادی تدوین شده است
 رئیس کل سازمان خصوصی سازی:

 سهام سرخابی ها ۱5 اسفند به مردم ارائه می شود 
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آگهی مفقودی 
سند برگ سبز سواری پژو- تیپ:پارس - به رنگ :نقره ای-متالیک 
شاسی  موتور:۱۲۴۸3۰۹۲۷۴3-شماره  شماره  به   ۱3۸3 مدل   -
 VIN(:IRFC۸3۱V۱۱۹۸۰۹۹۹۲(۸3۸۰۹۹۹۲-شناسه وسیله نقلیه:
پلاک ۹۲۷ ق 3۹ ایران ۱6 متعلق به سید محمد رضا بابائی فرزند سید 
ذبیح اله به شماره ملی ۰3۷۱۱۸۵۵۱3 مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط است.

ورزشی

پروین: پرسپولیس باز هم قهرمان می شود

با خصوصی سازی مخالفم و بعید می دانم 
انجام شود

پیشکسوت باشگاه پرسپولیس گفت: خدا کند این اتفاق بیفتد ولی من در کل 
مخالف خصوصی سازی پرسپولیس هستم.

علی پروین  روز یکشنبه در حاشیه مراسم هم اندیشی باشگاه پرسپولیس و 
این باشگاه اظهار داشت: جلسه بسیار  پیشکسوتان درباره خصوصی سازی 
خوبی برگزار شد. این کار قشنگی بود،من ابتدا مخالف این کار بودم ولی بعد از 
صحبت های آقای درویش گفتم در نشست شرکت می کنم.هم کلانی، پنجعلی 
و درخشان صحبت کردند و خدا کند این اتفاق بیفتد ولی من در کل مخالف 

خصوصی سازی پرسپولیس هستم. 
وی در خصوص اینکه دلیل مخالفتش چیست افزود: چون پرسپولیس مشکلات 
زیاد دارد. شرکتی که می خواهد وارد بورس شود نباید بدهی داشته باشد. الان 
گفته اند ورزشگاه درفشی فر به پرسپولیس تعلق دارد در حالی که آن استادیوم 2۵ 
هزار متر معارض دارد. من مخالف بودم و به همین دلیل گفتم بقیه بچه ها در این 

باره صحبت کنند.
پیشکسوت پرسپولیس تاکید کرد: خدا کند این کار انجام شود که پرسپولس این 
همه در به در نباشد. هر زمان یحیی گل محمدی صحبت می کند می نالد!درویش 
که به پرسپولیس آمده دوست و رفیق زیاد دارد و او شبانه روزی در حال تلاش است 

که این باشگاه وارد بورس شود.
پروین در خصوص اینکه گفته می شود بخشی از سهام به پیشکسوتان واگذار 
شود گفت: ما چیزی نمی خواهیم. شرکت خود ما شرایطش از پرسپولیس بهتر 
است چون نه بدهکار است و نه  به دارایی بدهی دارد چون همه چیز به روز است.
درست است که درویش رفیق من است و با من رفت و آ«د خانوادگی دارد ولی هر 

کسی مسئولیت می پذیرد باید خودش هم پاسخگو باشد.
وی در خصوص اینکه استقلالی ها می گویند چرا ارزش این باشگاه کمتر از 
پرسپولیس در نظر گرفته شده است گفت: شما به دنبال این مسائل نباش! اول 

ببینید این اتفاق می افتد بعد در این مورد حرف بزنید.
پیشکسوت پرسپولیس در خصوص وضعیت این روزهای این تیم گفت: الان 
پرسپولیس و استقلال با هم در یک شرایط هستند و بقیه کنار رفته اند اما بازی 
رو در رو خیلی مهم است. با این وجود من فکر می کنم پرسپولیس دوباره قهرمان 

می شود.
ماجدی از جنس فوتبال است 

پروین در خصوص حضور ماجدی در فدراسیون فوتبال گفت: او از جنس فوتبال 
است، هم بازیکن بوده و هم به فدراسیون خدمت کرده و امیدوارم فدراسیون را 
جمع و جور کند. ماجدی از همین حالا به فکر ۷-8  بازی ملی باشد.او تیم هایی را 
برای بازی تدارکاتی در نظر بگیرد که ۳ گل به ما بزنند نه اینکه ما 4 گل به آنها بزنیم. 
باید نقطه ضعف تیم ملی مشخص شود. حمید استیلی هم فوتبالی است و کارش 
را بلد است. این تیم جدید به امید خدا خوب کار می کنند. در جام جهانی ۷8 که 
ما راهی جام جهانی شدیم یک تیم از آسیا صعود می کرد ولی الان ۵ تیم می رود. 
در سه دوره قبلی هم ما چهارم شدیم، حداقل کاری کنیم یک پله صعود کنیم. 

اگر در جام جهانی چهارم گروهمان شدیم بدانید فوتبال ما پیشرفت کرده است.
وی در خصوص مساله سربازی در فوتبال ایران گفت: اینها مسائلی است که 
خودشان می دانند. الان یک آیین نامه می آوردند و پس فردا همین ها آزاد می شوند 

و می روند در استقلال بازی می کنند.)باخنده(
پیشکسوت پرسپولیس در خصوص اینکه ظاهرا ابتدا به هتل هما رفته بود گفت: 
درویش به من گفته بود هتل ما البته من به آنجا نرفتم. در راه با من تماس گرفتند 

که اینجا برگزار می شود.
پروین در خصوص اینکه  آیا خصوصی سازی انجام می شود یا خیر گفت: من 

بعید می دانم ولی خدا کند این اتفاق بیفتد.

رئیس هیئت کوهنوردی استان قم :

قم تنها یک جان پناه کوهنوردی دارد!
رئیس هیئت کوهنوردی استان قم در رابطه با جان پناه ها و پناهگاه در کوه های 
استان گفت: فقط یک جان پناه در قله برف انبار داریم و چندین مرتبه نیز برای 
ایجاد جان پناه در سایر قله ها پیگیری کرده ایم؛ اما مسئولین استانی موافقت 

نکرده اند.
گفت وگویی  در  قم،  استان  کوهنوردی  هیئت  رئیس  پایان،  جوادی  مسعود 
اظهارداشت:: شش باشگاه کوهنوردی و یک باشگاه سنگ نوردی در استان قم 

مشغول به فعالیت هستند.
وی ادامه داد: سایر گروه های کوهنوردی فعالیت شان به صورت رسمی نیست 
و برای رسمیت باید آموزش هایی را دریافت کنند و یک مربی در کنار آن ها حضور 
داشته باشد. وی بیان کرد: سانس کودکان راه اندازی شده است و در بخش 
بانوان نیز به دلیل اینکه مربی در استان قم نداشتیم تاکنون فعالیت نداشته اند؛ 
اما با دعوت مربی از خارج استان، بخش بانوان نیز فعالیت خود را به تازگی آغاز 
کرده است. جوادی پایان افزود: به دلیل اینکه دعوت مربی از سایر استان ها هزینه 
بالایی دارد، بانوان فقط در روزهای پنجشنبه فعالیت می کنند که امیدواریم با 
مساعدت اداره کل ورزش و جوانان استان قم بتوانیم روزهای یکشنبه و یا سه شنبه 

را نیز به برنامه فعالیتی بانوان اضافه کنیم.
وی با اشاره به اینکه کوه های متعدد برای کوهنوردی در استان قم وجود دارد، 
ادامه داد: استان قم 12 کوه با ارتفاع بیش از سه هزار متر دارد که بیشتر آن ها 

اطراف کهک و روستای کرمجگان قرار دارند.
وی در رابطه با جان پناه ها و پناهگاه در کوه های استان اظهار کرد: فقط یک 
جان پناه در قله برف انبار داریم و چندین مرتبه نیز برای ایجاد جان پناه در سایر 

قله ها پیگیری کرده ایم؛ اما مسئولین استانی موافقت نکرده اند.
رئیس هیئت کوهنوری قم عنوان کرد: باشگاه عالیان با مدیریت حجت الاسلام 

شریفیان مهر ویژه روحانیون در زمینه کوهنوردی فعالیت می کند.
وی افزود: با دانشگاه قم فعالیت هایی را شروع  کرده ایم همچنین با دانشگاه آزاد 
اسلامی قم واحد پردیسان نیز همکاری هایی صورت گرفته است که کلاس های 
کوهپیمایی عمومی را برگزار می کنیم که اولین و پایه ترین اصول کوهپیمایی در آن 
آموزش داده می شود. جوادی پایان بیان کرد: در این کلاس ها فقط هزینه صدور 

مدرک دریافت می شود و عموم مردم نیز می توانند در آن شرکت کنند.

پالایش نفت آبادان مغلوب نماینده قم شد؛

تیم بسکتبال بانوان شیمیدر 
یک گام به فینال نزدیک شد

تیم پالایش نفت آبادان در بازی دوم از مرحله نیمه نهایی لیگ برتر بسکتبال زنان 
برابر شیمیدر قم تن به شکستی دیگر داد.

براساس این گزارش ؛در ادامه دیدارهای مرحله نیمه نهایی لیگ برتر بسکتبال 
زنان تیم های پالایش نفت آبادان و شیمیدر قم به مصاف هم رفتند.

این بازی در نهایت با برتری ۷9 بر ۶1 شیمیدر برابر نفتی ها به پایان رسید.
شیمیدر در بازی اول از مرحله نیمه نهایی نفت را شکست داده بود.

همچنین این 2 تیم در این مرحله یک دیدار دیگر یازدهم اسفند با یکدیگر 
خواهند داشت تا تکلیف تیم صعود کننده به مرحله فینال این رقابت ها مشخص 

شود. پیش از این تیم گروه بهمن به فینال این رقابت ها راه یافته بود.

مربی تیم فوتبال تراکتور تبریز گفت: بازیکنان باکیفیت این تیم، عملکردشان را نشان داده اند و اکنون در این برهه 
بازدهی مطلوب ندارند، باید دلایل آن را پرس و جو کرد و پای حرف های بازیکنان نشست.

محمد نصرتی  عصر روز یکشنبه در نشست خبری قبل از بازی با سپاهان اصفهان، اظهار داشت: خیلی خوشحالم 
که مجدداً به تیم بزرگ تراکتور بازگشته ام. ان شالله تمامی اعضای باشگاه و هواداران به صورت متحد و منسجم، عزت 
و سربلندی را به تراکتور باز می گردانند. همچنین از مدیران باشگاه به خاطر اعتماد به من در این برهه حساس و از 
هواداران به دلیل پذیرایی با آغوش باز از من، تشکر می کنم. هر آن چیزی که از دستم برمی آید را در راستای موفقیت 

تیم انجام خواهم داد و امیدوارم مثمر ثمر واقع شوم.
وی افزود: من تمامی بازی های تراکتور را از طریق تلویزیون و یا از نزدیک تماشا کرده ام. شناخت خوبی نسبت به 
عملکرد فنی این تیم دارم. البته با توجه به اینکه داخل تیم حضور نداشتم، شناختی نسبت به روحیات بازیکنان 
نداشتم که در این راستا با بزرگترهای تیم همچون اخباری و کیانی صحبت کرده ام. ضروری است در این مقطع 
حساس با بازیکنان بیشتر صحبت شود. چرا که این بازیکنان باکیفیت هستند و پیش از این عملکردشان را نشان 
داده اند و اکنون در این برهه بازدهی مطلوب ندارند و باید دلایل آن را پرس و جو کرد و پای حرف های بازیکنان 

نشست. 
مربی تراکتور تأکید کرد: امیدوارم با ارائه بازی خوب مقابل سپاهان، عزت را به تراکتور بازگردانیم. من با چند بازیکن 
تیم سپاهان همبازی بودم و آشنایی کامل نسبت به این تیم دارم. همچنین در کلاس مربیگری با نویدکیا همراه بودم 
و نسبت به تفکراتش شناخت دارم. من با انرژی آمده ام و از فاضلی شنیده ام بازیکنان با روحیه خوب تمرین کرده اند.

وی در خصوص امکانات باشگاه، گفت: تراکتور از نظر ساختار و امکانات خیلی بهتر از گذشته شده و جا دارد از 
مسئولان این تیم تشکر کنیم. اکنون ما استادیوم، هتل، زمین تمرین و پرواز اختصاصی داریم که باید قدردان زنوزی 
باشیم. همه باید برای موفقیت تراکتور متحد شویم. امیدوارم هر چه سریع تر ساغلام به تیم اضافه شود. بازی های 

خوب تراکتور با هدایت او را به یاد دارم، البته تراکتور در آن مقطع بدشانس بود. 
نصرتی در خصوص محرومان و مصدومان تراکتور برای بازی با سپاهان، اظهار داشت: چند بازیکن آسیب دیدگی 

جزئی داشتند که گویا مشکلشان رفع شده است.

سرمربی تیم فوتبال هوادار با بیان اینکه بازیکنانش انگیزه زیادی برای تقابل با فولاد دارند، گفت: امیدوارم اتفاقات و نتایج 
در داخل زمین رقم بخورد.

»رضا عنایتی« روز یکشنبه در نشست خبری پیش از دیدار مقابل فولادخوزستان، اظهار داشت: فولاد نسبت به نیم فصل 
اول متحول شده و نماینده ایران در لیگ قهرمانان آسیا است. مصمم هستیم با وجود نفرات باانگیزه ای که داریم در این دیدار 

به نتیجه خوب دست یابیم.
سرمربی هوادار ادامه داد: به خاطر فشردگی بازی ها نمی توانیم کارهای تاکتیکی زیادی داشته باشیم. فقط با بازیکنان 
صحبت کرده ایم و تذکرات و اتفاقاتی که ممکن است در بازی رخ بدهد به آنها گوشزد کنیم. اگر با انگیزه ای که مقابل سایر 

رقبا داشتیم در این بازی، به میدان برویم، می توانیم نتیجه بگیریم.
وی در خصوص بازیکنان مصدوم تیمش، گفت: جلال محمدی، روح الله باقری، بشاگردی، و دو سه بازیکن دیگر هم مطمئنا 
غایب هستند. عنایتی در مورد شکست جنجالی تیمش در دیدار رفت، اذعان کرد: در مورد داوری صحبت نمی کنم اما در 
آن مسابقه شرایط خاصی بود. گل ما مردود شد و پنالتی های ما را نگرفتند و در آن بازی خیلی راحت امتیاز از دست دادیم. 
گذشته ها گذشته است و نگاهمان به آینده است. امیدوارم شرایط طوری پیش برود که همه اتفاقات داخل زمین رقم بخورد 
و مساوات باشد و قطعا داور تمام توانش را می گذارد تا در زمین خوب سوت بزند و نتیجه بازی داخل زمین رقم خواهد خورد.
وی گفت: از ابتدا گفتیم هدفمان ماندن در لیگ برتر است و بیشتر از این نمی خواهیم. تلاش می کنیم تا رتبه خوبی در 

جدول به دست بیاوریم. 
عنایتی در خصوص بحث سربازی برخی بازیکنان لیگ، گفت: در مورد بازیکنان سرباز نمی توانم اظهارنظر کنم، کارشناسان 
باید در این مورد صحبت کنند. اگر بتوانیم ماده، تبصره یا قانونی در این مورد بیاوریم که شرایط بازیکنان سرباز در ابتدای فصل 

مشخص شد، بهترین حالت خواهد بود.
وی  در خصوص انتخاب حمید استیلی به عنوان مدیر تیم ملی گفت: به استیلی تبریک می گویم. او در فوتبال وجهه  دارد و 

امیدوارم بتواند به تیم ملی کمک کند.
تیم فوتبال هواداردوشنبه از هفته بیستم لیگ برتر فوتبال باشگاه های ایران میزبان فولاد خواهد بود. هوادار هم اکنون با 21 

امتیاز در رتبه یازدهم است و فولاد با 28 امتیاز در جایگاه هفتم قرار دارد.

نصرتی: چرا بازیکنان با کیفیت ما بازدهی ندارند؟

مقابل سپاهان، باید عزت تراکتور را برگردانیم
رضا عنایتی:

 امیدوارم اتفاقات و نتایج در زمین رقم بخورد

منصور رشیدی:

 حواشی نباید تمرکز استقلال را برهم بزند
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: مدیران استقلال 
باید در مسائل غفوری و مجیدی ورود کرده که این تیم وارد 

حاشیه های بیشتر نشود.
منصور رشیدی در خصوص شرایط این روزهای استقلال 
اصلی  مدافع  دو  که  روزی  در  توانستند  آبی پوشان  گفت: 
خود را به دلیل حضور در خدمت مقدس سربازی در اختیار 
نداشتند، فجرسپاسی را شکست داده و همچنان صدرنشین 

لیگ باقی بمانند.
وی تأکید کرد: با تساوی که پرسپولیس برابر گل گهر به 
دست آورد، اختلاف امتیازی استقلال و رقیب سنتی اش 
به ۵ رسید و این مسئله می تواند تا حدودی آبی پوشان را در 

شرایط بهتری از لحاظ روحی و روانی قرار دهد.
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال ادامه داد: مسئله سربازی 
مرادمند و یزدانی، سوژه اول تمامی رسانه های کشور شده 

است. این دو بازیکن که ستون های اصلی دفاعی استقلال 
بودند، نتوانستند آبی پوشان را در برابر فجر همراهی کنند 
اما استقلال باز هم در غیاب این دو بازیکن به پیروزی دست 
پیدا کرد و حالا باید تمرین و بازی بدون آنها را تجربه کند. 
اگرچه گفته می شود شاید یکی از آنها دوباره به تیم بازگردد، 
اما کادر فنی باید تمرکزش را بر روی دیگر مدافعان گذاشته 
تا آنها را برای دیدارهای حساس آینده به هماهنگی کامل 
برساند. خط دفاع استقلال در مقابل فجر سپاسی به دلیل 
ناهماهنگ بودن دچار اشتباهاتی شد که طبیعی بود اما 
حریفان دیگر استقلال در هفته های آتی به مراتب مهاجمان 
قوی تری نسبت به فجر دارند و این می تواند برای یک تیم 

خطرناک باشد.
قهرمانی  دنبال  به  استقبال  اگر  داشت:  اظهار  رشیدی 
در این فصل است که مطمئناً همین طور خواهد بود، باید 

هم  بر  را  تیم  تمرکز  حواشی  ندهد  اجازه  و  باشد  هوشیار 
یکدل  باید  استقلال  مدیران  و  فنی  کادر  بازیکنان،  بزند. 
باشند؛ وحدت و یکدل بودن می تواند تأثیر بسزایی در روند 
موفقیت استقلال در دیدارهای آینده داشته باشد. وی در 
خصوص اختلافی که بین کاپیتان و سرمربی استقلال به 
وجود آمده است، گفت: این اتفاق بد نباید رسانه ای می شد 
اما حالا که این مسئله پیش آمده، مدیران استقلال باید هر 
چه زودتر بستری را فراهم کنند که این اختلاف حل شود. 
آبی ها روزهای حساسی را پشت سر می گذارند. کوچک ترین 
حاشیه ها می تواند تمرکز تیم را از بین ببرد و استقلال را از 
مسیر قهرمانی دور کند بنابراین سرمربی تیم باید نرمش 
بیشتری از خود نشان دهد تا وریا غفوری دوباره به تیم بازگردد 
و شاهد وحدت و همدلی خوب و دوری از حاشیه در استقلال 
باشیم. رشیدی درباره دیدار آینده استقلال برابر نساجی 

قائمشهر گفت: نساجی حریف سرسختی برای استقلال 
خواهد بود. این تیم می تواند استقلال را به چالش بکشد. 
کادر فنی آبی پوشان باید آنالیز دقیقی از حریف داشته باشد 
تا بتواند از نقاط ضعف این تیم استفاده کرده و به یک برد 
دیگر دست پیدا کند. با توجه به اینکه نساجی بازی های خود 
را در مشهد انجام می دهد، کیفیت خوب زمین مشهد برای 
استقلال مفید خواهد بود و این تیم می تواند با برد در این 

دیدار یک گام دیگر به قهرمانی در لیگ نزدیک شود.
بازی  کرد:  خاطرنشان  پایان  در  فوتبال  تیم  پیشکسوت 
زیبایی را از استقلال برابر فجر شاهد بودیم. آمانوف که به 
تازگی به استقلال پیوسته، نشان داد که می توان بر روی 
وی حساب ویژه ای باز کرد و باید امیدوار باشیم آبی ها با یک 
ترکیب بسیار خوب برابر نساجی قرار گیرند تا شاهد یک 

پیروزی دیگر برای استقلال باشیم.

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: متاسفانه از سال گذشته تا کنون از 2۰  
بازیکنی که خواستم حتی یک نفر هم جذب نشد. جذب بازیکن ازبکستانی هم 

به وضعیت فعلی تیم برمی گردد.
 یحیی گل محمدی روز یکشنبه در نشست خبری پیش از دیدار تیمش مقابل 
مس رفسنجان در هفته بیستم لیگ برتر فوتبال، اظهار داشت: بازی خیلی مهم 
و حساسی را با توجه به وضعیت جدول پیش رو داریم و امتیازاتی که نسبت به 
تیم صدرنشین عقب هستیم را باید جبران کنیم. شرایط جدول به شکلی است 
که برای قهرمانی باید درصد زیادی از بازی های باقی مانده را پیروز میدان باشیم.
وی افزود: باتوجه به بازی سخت هفته گذشته مقابل گل گهر، سعی کردیم 
خوب ریکاوری کنیم و از نظر روحی و بدنی آمادگی لازم را برای دیدار فردا داشته 
باشیم. تیم مس از تیم های خوب لیگ است. فکر می کنم نتایج و بازی های 
خوب مس نشان می دهد که تیم خوب و باکیفیتی است که بازی را برای ما 
سخت خواهد کرد ولی باید به یک چیز توجه کنیم و به دنبال یک هدف باشیم 
که آن هم کسب سه امتیاز است. تلاش و تمرکز زیاد می تواند به ما کمک کند که 

سه امتیاز خانگی را کسب کنیم. از اهمیت این سه امتیاز آگاه هستیم.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در رابطه با تقویم فصل بعد لیگ قهرمانان 
آسیا و احتمال این که ممکن است ایران نماینده ای در لیگ قهرمانان فصل بعد 
نداشته باشد، گفت: ما فوتبالیست ها و مربیان وقتی در لیگ برتر تلاش می کنیم 
برای این است که به آسیا برسیم و خودمان را در آن جا نشان دهیم و سطح 
بالاتری از فوتبال را تجربه کنیم. همه دوست دارند در آن مسابقات باشند. قطعا 
این روند باعث بهبودی و افزایش اعتبار بازیکنان و مربیان می شود. این که سال 
بعد سهمیه ای برای لیگ قهرمانان آسیا نداریم، خبر خوبی برای فوتبال ما نیست 

و فکر می کنم فقط باید برای  ارتقا جایگاه و قهرمانی در لیگ برتر مبارزه کنیم.
 وی در مورد جذب شهرزود تیموروف مهاجم ازبکستانی که عملکرد خوبی در 
گلزنی نداشته است، خاطرنشان کرد:  آمار این بازیکن بد نبوده است. او جوان 
است و به تیم ملی کشورش هم دعوت شد. گزینه هایی که از اول فصل معرفی 
شدند جذبشان سخت بود یا گران بودند. البته خیلی از آنها نیز می شد جذب 
شوند که با سهل انگاری جذب نشدند. بیشتر به خاطر مشکلات مالی باشگاه 
بود که نتوانستیم در نقل و انتقالات فعال باشیم. پنجره بسته و شکایت ها نیز کار 

باشگاه را سخت کرده بود.
سرمربی پرسپولیس افزود:  از پارسال تا الان 2۰ بازیکن خواستم ما حتی 
یک دونه هم جذب نشد. اگر تلاش بیشتری می شد می توانستیم بازیکنان 
بهتری بگیریم. در شرایطی هستیم باید تقویت شویم. نفراتی که بیرون هستند 
یا مصدوم هستند یا کیفیت خوبی ندارند و بدون تیم هستند و حتی ۶ ماه است 
تیم ندارند. این بازیکنان نمی توانند کمکی کنند. بازیکن ازبک نکات مثبتی 
دارد اما تجربه بازی در تیم های بزرگ را ندارد و باید بیاید و وضعیت او را ببینیم. 
باید با توجه به شرایطی  که وجود دارد بازیکن بگیریم و به این همین خاطر به این 

نتیجه رسیدیم که این بازیکن را جذب کنیم.
وی در رابطه با اینکه او قرار است تست فنی بدهد یا خیر، گفت: یکسری 

مشکلات وجود داشت. به باشگاه گفتم استعلام بگیرید.

سرمربی پرسپولیس در مورد کری هواداران پرسپولیس برای سربازی رفتن 
بازیکنان استقلال گفت: باشگاه ما وارد این مسائل نشده است. بحث هواداری 
ارتباطی به باشگاه ندارد. ما از طرفی باشگاه بازیکنان و مربیان هیچ چیزی نمی 
توانید پیدا کنید که از طرف باشگاه باشد که نسبت به این موضوع واکنش داشته 
باشیم. اینکه برای تیم های دیگر چه اتفاقاتی افتاده مهم نیست. اینکه در فضای 
مجازی چه اتفاقاتی رخ داده به ما ربط پیدا نمی کند. سعی کردیم تمرکزمان 

روی کار خودمان باشد.
وی در رابطه با اینکه آیا خصوصی سازی سرانجام نهایی می شود یا خیر، گفت: 
این اتفاق باید زودتر از اینها اتفاق می افتاد و کار به جایی نمی کشید که بخواهند 
از آسیا حذف شوند. اگر این اتفاق چند سال پیش می افتاد این مشکلات وجود 
نداشت. در مجموع این مساله اگر انجام شود فکر می کنم بخش زیادی از 

مشکلات را حل کند.
گل محمدی در مورد تغییر شرایط حامد لک و عملکرد نه چندان خوب او در 
فصل جاری گفت: برای هر بازیکنی ممکن است دوران افت و خوبی وجود 
داشته باشد. کاری که در این مواقع مربیان باید انجام دهند این است که بیشتر 
کار کنند و زحمت بکشند تا از آن شرایط خارج شوند. زمانی که در پرسپولیس 
هستید انتظارات به حق بالا است. همیشه از این انتظارات استقبال کردم و باید 
بیشترین تلاش را کنیم و این کاری است که بازیکنان و مربیان می توانند انجام 

دهند.

باید با تمرکز بازی کنیم و مراقب باشیم 
وی در مورد صحبت های علی پروین که گفته بود یحیی گل محمدی مدام ناله 
می کند، گفت: اطلاعی راجب صحبت های پروین ندارم. او از اسطوره های 
باشگاه پرسپولیس است و حرف های او مهم است. او از مفاخر باشگاه ما است.
گل محمدی در مورد اینکه بازیکنان مس رفسنجان پنالتی گیر هستند، تاکید 
کرد: حریف بازیکنان تکنیکی دارد که این بازیکنان می توانند پنالتی بگیرند. ما 
باید با تمرکز بازی کنیم و مراقب باشیم. از داوران در هفته های پایانی می خواهم 
با تمرکز بیشتری سوت بزنند و شجاعت داشته باشند.  شرایط فعلی داوران واقعا 
سخت است. آنها بدون var کار می کنند. به کمیته داوران پیشنهاد می دهم از 
کمک داوران کنار دروازه استفاده کنند و از آنها می خواهم این اتفاق رخ دهد. به 
خاطر نبود تماشاگران، تیم ها یاد گرفتند با تعداد زیاد روی سکو و نیمکت سر و 
صدا می کنند و برخی داوران هم تحت تاثیر قرار می گیرند. از داوران می خواهم 

با شجاعت و دندگی بیشتری قضاوت کنند.
وی در خصوص رقابت با استقلال در قهرمانی گفت:  قبلا هم راجب این 
موضوع صحبت کرده بودم. لیگ مثل ماراتن است و باید تا آخرین لحظه بدوی و 
خسته نشوی. بازی های آخر لیگ تعیین کننده قهرمان خواهد بود. هفته های 

زیادی مانده و باید تمرکزمان روی بازی فردا باشد.
تیم فوتبال پرسپولیس روز دوشنبه در هفته بیستم لیگ برتر از ساعت 19 در 

ورزشگاه آزادی به مصاف مس رفسنجان خواهد رفت.

یحیی گل محمدی:

 از 20 بازیکنی که خواستم یک نفر هم جذب نشد

مدیرعامل باشگاه پرسپولیس با اشاره به روند خصوصی سازی این تیم گفت: 
امیدوارم بتوانیم یک روزی جشن بگیریم که پرسپولیس مشکل مالی نداشته باشد و 

بتوانیم بهترین بازیکنان دنیا را به خدمت بگیریم.
رضا درویش مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در حاشیه نشست مربوط به خصوصی 
سازی این باشگاه که با حضور پیشکسوتان برگزار شد، گفت: با توجه به مشکلاتی 
که پرسپولیس در 4۰ سال گذشته داشته است بیشترین مسائل را این روزها داریم 

تحمل می کنیم چون فضای موجود برای درآمدزایی بسته شده است.
مدیرعامل پرسپولیس ادامه داد: بعد از ورود متوجه شدیم بیشتر فضای درآمدزایی 
را قبلًا داده اند و پولش را هم گرفته اند. می خواهیم درآمدزایی کنیم چون مشکلات 
پرسپولیس تمام شدنی نیست. از ابتدای ورود با پنجره بسته روبرو شدیم. اولی را باز 

کردیم و دومی بسته شد. آن را هم باز کردیم.
او درباره ادامه روند مشکلات مالی سرخپوشان افزود: سپس بدهی های داخلی 

مطرح شدند که وقتی پنجشنبه پنجره را باز کردیم صبح جمعه به من زنگ زدند و 
گفتند باز هم برای نقل و انتقالات محروم هستیم که گفتم مگر می شود روز جمعه 

چنین اتفاقی رخ دهد.
درویش با طنز و کنایه گفت: به همین خاطر فکر کردیم استانداردها لولاهای ما را 
بسنجند که این قدر پنجره باز و بسته می شود مشکلی به وجود نیاید. خدا را شکر 
حالا توانستیم تعدادی از آنها را حل کنیم. فکر می کنم مشکلات مالی را با توجه به 

خصوصی سازی باشگاه بتوانیم حل کنیم.
او درباره روند خصوصی سازی پرسپولیس تاکید کرد: این کار بعد از 4۰ سال 
باید عملیاتی شود تا بدهی های انباشته شده حل شود. باید بدهی های حقیقی 
نیز پرداخت شود. برای باشگاهی با ۵۰ میلیون هوادار که اول ایران است، خوب 
نیست به این روز افتاده است. یقین دارم با طرحی که سازمان خصوصی سازی 
داده است مشکل برطرف می شود. این مهم ممکن نیست مگر با همدلی و تفاهم 

که تمام اعضای باشگاه بزرگ پرسپولیس از پیشکسوتان تا هواداران داشته باشند.
درویش در پایان وعده از حل مشکلات این تیم داد و گفت: امیدوارم بتوانیم یک 
روزی جشن بگیریم که پرسپولیس مشکل ندارد و در پی آن هستیم که بزرگترین 
بازیکنان دنیا را بگیریم تا برای قهرمانی آسیا هم مشکلی نداشته باشیم که این اتفاق 

حتماً ممکن خواهد بود.

 درویش :
مشکلات پرسپولیس تمامی ندارد
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با  مواجهه  در  اوکراین  جمهور  رئیس  رفتار  به  اشاره  با  تهران  دانشگاه  استاد 
روسیه گفت: زلنسکی دچار همان اشتباه محاسباتی ساکاشویلی رئیس جمهور 
گرجستان در سال 2۰۰8 شده است که موجب حمله سنگین روسیه به این کشور 

شد. 
الهه کولایی در گفت وگو با ایرنا با اشاره به تحولات اخیر اوکراین و شرایطی که منجر 
به اقدام نظامی روسیه در این کشور شد، اظهار کرد: روسیه در کشورهای بازمانده 
از اتحاد شوروی که آنها را به عنوان کشورهای »خارج نزدیک« نامگذاری کرده، 
در سه دهه گذشته برای خود حقوق ویژه ای قائل بوده و آن  را بارها اعلام و بر آن 
اصرار کرده است. روسیه »جمهوری های پیشین شوروی« را به عنوان »حوزه منافع 
حیاتی« خود مطرح کرده و در مورد آنها حساسیت ویژه ای نشان داده که اوکراین 

یکی از این کشورهاست. 
استاد دانشگاه تهران ادامه داد: اوکراین دومین قدرت در میان جمهوری های 
بازمانده از فروپاشی اتحاد شوروی است که در کناره های دریای سیاه و در جایگاه 

بسیار مهمی در منطقه حائل بین روسیه و کشورهای عضو ناتو قرار گرفته است.
* ناتو بعد از انحلال پیمان ورشو در شرق اروپا گسترش پیدا کرد  

وی در پاسخ به این سؤال که عضویت اوکراین در ناتو چقدر جدی بوده و چه 
خطراتی برای روسیه داشته، توضیح داد: روسیه در مورد مسأله ناتو سال هاست این 
مسأله را مورد تأکید قرار داده که این کشورها نباید عضو ناتو شوند و انتظار داشته 
که در پاسخ به انحلال پیمان ورشو از سوی آن، آمریکا و اروپا هم ناتو را منحل کنند 
ولی این اتفاق نیفتاد. ناتو نه تنها منحل نشد، بلکه به سوی شرق اروپا گسترش پیدا 
کرد، کشورهای این حوزه را درون خود جای داد و به سوی جمهوری های پیشین 

اتحاد شوروی حرکت کرد. 
کولایی یادآور شد: حتی زمانی که روابط بسیار خوبی بین روسیه و کشورهای 
غربی وجود داشت، در سال های نخست بعد از فروپاشی اتحاد شوروی و در دوران 
یلتسین، روسیه اعلام کرده بود که عضو ناتو می شود. بعد با افزایش اختلاف ها، 
همه توافق های روسیه و ناتو مشروط به این بود که ناتو وارد جمهوری های پیشین 
روسیه نشود. این مسأله از 2۵ سال پیش همواره مورد تأکید روسیه قرار داشته 

است. 
* نقش انقلاب های رنگی در پیوستن اوکراین و گرجستان به ناتو

این کارشناس ارشد مسائل بین الملل خاطر نشان کرد: این در حالی است که 
در تحولات 2۰۰۳ و بعد از انقلاب های رنگی و تحولات سال های بعد که تنش میان 
این کشورها با روسیه شکل گرفت و تنش روسیه با غرب شدت پیدا کرد، تلاش ناتو 
و همچنین کشورهایی مانند اوکراین و گرجستان برای پیوستن به ناتو بیشتر شد که  

همیشه با مخالفت روسیه روبه رو بوده است. 
کولایی اضافه کرد: در واقع آن چیزی که ما امروز در حمله نظامی روسیه به 
اوکراین شاهد هستیم، تداوم تلاش هایی است که روسیه برای جلوگیری از پیوستن 
اوکراین به بلوک غرب چه از بُعد اقتصادی و چه از جنبه سیاسی و امنیتی در حال 
شکل گیری است، دارد و منجر به این شده که روسیه به آخرین ابزار دیپلماسی 
خود که در میان ابزارهای دیپلماسی روسیه همیشه جایگاه ویژه ای داشته، یعنی 

ابزار نظامی متوسل شود.
وی در گفت وگو با ایرنا ادامه داد: ناتو در حرکت به سوی شرق در برابر تقاضای 
جمهوری  سوی  از  گاه  که  تقاضاهایی  حتی  و  اوکراین  و  گرجستان  پیوستن 

آذربایجان مطرح می شد، برنامه هایی را به مرحله اجرا گذاشت. 
* غرب گراهای روس معتقد بودند ناتو دشمن روسیه نیست!

این کارشناس مسائل روسیه با اشاره به تغییرهای روسیه در فاصله سال های بعد 
از فروپاشی شوروی تا سال های اخیر، گفت: غرب گرایانی که در سال های اول بعد 
از فروپاشی در روسیه حاکم بودند، معتقد بودند که روسیه دشمن ندارد و ناتو دشمن 
روسیه نیست. ناتو هم مأموریت ها و کارکردهایش در فضای پس از جنگ سرد در 
دهه 9۰ به ویژه تحولات جدی را تجربه کرد. از دید مسکو هم ناتو به سوی سیاسی 
- امنیتی شدن تا نظامی - امنیتی بودن حرکت می کرد. بنابراین در سال های اول 
بعد از فروپاشی اتحاد شوروی، روسیه چندان مخالفتی با فعالیت های ناتو نداشت و 
حتی شورای روسیه - ناتو تشکیل می شود و همکاری های گسترده ای بین روسیه 

و ناتو وجود داشته است. 
آمریکا  با  بین روسیه  و اختلاف نظر  به تدریج که شکاف  کولایی اضافه کرد: 
و کشورهای اروپایی افزایش پیدا می کند، دیدگاه روسیه هم نسبت به ناتو تغییر 

می کند؛ تا جایی که در آخرین آیین امنیتی روسیه و در سندهای سیاسی - نظامی 
این کشور، ناتو به عنوان دشمن و عامل تهدید برآورد و معرفی می شود.  

وی ادامه داد: بنابراین برای کشوری مثل اوکراین که برای روسیه از نظر هویتی 
و تاریخی و نیز اقتصادی، سیاسی و استراتژیک و ژئوپلیتیک بسیار مهم است، 

پیوستن به یک »نهاد دشمن« برای روسیه غیرقابل قبول بود. 
* اشتباه محاسباتی زلنسکی برای پیوستن به »نهاد دشمن«

اوکراین محاسبه  رهبران  آیا  که  این سؤال  به  پاسخ  در  تهران  دانشگاه  استاد 
چنین برخوردی از سوی مسکو را نداشتند و در زمینه حمایت غرب دچار اشتباه 
محاسباتی شدند، گفت: به نظر می رسد مانند موردی که در سال 2۰۰8 در 
گرجستان به وجود آمد و حمله سنگین نظامی روسیه به گرجستان که یک کشور 
کوچک در کنار دریای سیاه است، همین اشتباه محاسباتی بار دیگر از سوی 
زلنسکی رئیس جمهور اوکراین اتفاق افتاده است؛ به ویژه اینکه او پیشتر تجربه 

گرجستان را هم دیده بود. 
کولایی گفت: ساکاشویلی رئیس جمهور گرجستان مدتی در اوکراین در سمت 
فرمانداری حضور داشت و ارتباط نزدیکی با رهبران اوکراین داشت ولی رهبران 
اوکراین از سرنوشت ساکاشویلی و برخورد بسیار خشونت آمیز و سنگین نظامی 
روسیه درس نگرفتند. آنها تصور  کردند با حمایت مؤثر آمریکا و اروپا، می توانند در 
برابر فشارهای روسیه مقاومت کنند. البته بر اساس چنین رویکردی به مقاومت در 

برابر روسیه ادامه می دهند. 
* روسیه گاز صادر نکند، اروپا آسیب  می بیند

وی در ادامه در خصوص واکنش اروپایی ها به تحولات اوکراین و اینکه چقدر 
احتمال دارد اروپا تبدیل به محل منازعه آمریکا و روسیه شود و نیازهای انرژی اروپا 
اظهار کرد: واقعیت این است که اروپا بسیار نسبت به انرژی و گاز طبیعی که از 
روسیه دریافت می کند، آسیب پذیر بوده است. به ویژه آلمان در سال های گذشته در 
این زمینه، در حوزه انتقال انرژی در ساخت خط لوله ها با گازپروم همکاری بسیار 

نزدیکی داشته است.  
کولایی ادامه داد: برای خود روسیه هم که از سال 2۰۰۰ به بعد و با بالا رفتن 
قیمت نفت و گاز در بازارهای جهانی خود را به عنوان »ابرقدرت انرژی« مطرح 
کرده، مسأله انرژی و پر کردن بازار انرژی در اروپا و تأمین گاز طبیعی این کشورها، 

به عنوان »اهرمی برای دیپلماسی« آن مورد توجه قرار گرفته است. 

استاد دانشگاه تهران یادآور شد: در دو دهه گذشته اهرم انرژی و فروش گاز 
طبیعی برای روسیه جایگاه بسیار ویژه ای در روابط خارجی آن داشته است. اروپا 
می تواند به محل رویارویی ژئواکونومیک آمریکا و روسیه تبدیل شود. اروپا به ویژه با 
توجه به راهبردهاو برنامه هایی که برای دسترسی به انرژی پاک دارد، تلاش های 

خودش را برای تأمین منابع انرژی ادامه خواهد داد. 
وی با اشاره به رویارویی آمریکا و روسیه برای پر کردن بازار گاز طبیعی اروپا گفت: 
آمریکا به عنوان کشوری که خود را آماده کرده به عنوان بزرگ ترین تولید کننده گاز 
طبیعی در جهان، وارد بازارهای اروپایی شود. از این جهت به نظر می رسد آمریکا 
در این رویارویی ها، بر پایه ایجاد فرصت های مناسب برای صادرات گاز از آمریکا و 

منابع انرژی به اروپا خیلی جدی وارد شده است. 
کولایی در پاسخ به این سؤال که اروپا در صورت تداوم بحران در اوکراین منابع 
انرژی خود را از کجا تأمین خواهد کرد، گفت: کشورهای اروپایی در تأمین انرژی 
خودشان یکپارچه نیستند. بخش های مختلف اروپا به خصوص اروپای غربی و 
کشورهایی مانند انگلستان منابع متنوع تری برای تأمین انرژی خودشان دارند. آنها 
از بازارهای مدیترانه ای و جنوب مدیترانه، شمال آفریقا و غرب آسیا برای تأمین منابع 
خودشان استفاده می کنند. اما نکته بسیار مهم چشم انداز حضور آمریکا به عنوان 
یک صادرکننده بزرگ جهانی است. بعد از موفقیت هایی که آمریکا در بهره برداری 
از فناوری  نفت شیل داشته، تلاش کرده اند در این بازار حضوری مؤثر داشته باشند.  
وی ادامه داد: به نظر می رسد این مسأله در حوزه اروپا و تأمین منابع انرژی در این 
کشورها هم به طور کلی تأثیرگذار باشد. بخشی از منازعه فعلی را هم باید در زمینه 

رقابت های آمریکا با روسیه مورد توجه قرار داد.  
* باید سیاست متوازن در روابط با قدرت های شرقی و غربی برای کشور فراهم کرد
این کارشناس ارشد مسائل بین الملل در پاسخ به سؤالی دیگر در خصوص 
رویکرد دستگاه دیپلماسی کشورمان در قبال بحران اوکراین اظهار کرد: دستگاه 
دیپلماسی و دولت جمهوری اسلامی ایران در برابر بحران اوکراین باید موضع 
بر اساس  باید  دنبال می کرد.  را  و حتی محکوم کردن متجاوز  فعال  بی طرفی 
آرمان ها و اندیشه های انقلاب اسلامی در دفاع از حق آزاد انتخاب مردم اوکراین 

رفتار می کرد.
کولایی در عین حال گفت: امروز شرق گرایی در سیاست خارجی جمهوری 
اسلامی ایران حاکم شده و این گرایش در ضدیت با غرب در سال های اخیر بسیار 

تقویت شده است. به نظر می رسد با این رویکرد، مجال پیگیری یک نگاه متعادل 
وجود نداشته است. 

وی خاطرنشان کرد: این در حالی است که با توجه به منابع عظیم گازی که در 
ایران وجود دارد و لزوم بهسازی و بهره برداری از این منابع با استفاده از سرمایه و 
فناوری های غربی به ویژه از اروپا و سرمایه گذاری آن در منابع گازی ایران، فرصت 
بسیار مناسبی در این زمینه ایجاد شده باشد تا در یک رویکرد متوازن »نه در 
ضدیت با روسیه«، بلکه برای ایجاد فرصت مناسب برای تعامل با غرب، چه اروپا 
و چه آمریکا، امکان پیگیری یک سیاست متوازن در روابط با قدرت های شرقی و 
غربی را برای کشور فراهم کرد و در قبال این بحران هم از حقوق آزادی های قانونی 
و شناخته شده در حقوق بین الملل در ارتباط با مردم اوکراین به درستی حمایت 
کرد. البته تأثیر سیاست های اشتباه آمریکا در تقویت این جهت گیری نباید فراموش 

شود.
* ناتو به دنبال نفوذ امنیتی در غرب آسیا و خلیج فارس است 

استاد دانشگاه تهران در پاسخ به سؤال دیگری در خصوص توسعه و گسترش 
ناتو به شرق و تهدیدات ناشی از آن گفت: موضوع گسترش ناتو به سوی شرق در 
اروپا بیشتر مصداق پیدا می کند. ناتو به عنوان یک سازمان امنیتی - نظامی دوران 
جنگ سرد، پس از جنگ سرد با توجه به تحولات بالکان و تحولاتی که در اروپا و 
شرق اروپا شکل گرفت، دگرگونی های بسیار جدی در مأموریت ها و کارکردهای 
خود به وجود آورده است.  وی اضافه کرد: در اسناد جدید ناتو که در دهه 199۰ 
و پس از آن تصویب شده، با توجه به تحولات عمیق در مفهوم امنیت بین المللی 
و منطقه ای، حوزه های غیر نظامی و غیر امنیتی و نیز حوزه های سیاسی و به ویژه 

زمینه های مختلف اجتماعی مورد توجه قرار می گیرد.  
کولایی یادآور شد: سازمان ناتو در واقع تحولات جدی را به دلیل تحول در محیط 
بین المللی مورد توجه قرار داده و گفت وگوهایی را با کشورهای مختلف در شرق 
مدیترانه، غرب آسیا و خلیج فارس آغاز کرده، تلاش می کند مسأله تأمین امنیت 
را با توجه به تحول در مفهوم امنیت در مناطق مختلف جهان دنبال کند. اما در 
مورد اروپا و به هر حال فضایی که در این منطقه به وجود آمده، به ویژه در شرق اروپا 
به طور طبیعی همچنان مسأله سخت افزارها و »قدرت سخت« برای این سازمان 

در کنار توجه به ابزارهای »قدرت نرم« از اهمیت و اعتبار ویژه ای برخوردار است. 
وی در پاسخ به سؤال دیگری درباره بی عملی اروپا در قبال تحولات اخیر اوکراین 
و اینکه آیا علت این وضعیت اختلاف نظر و تشتت بین اعضا بوده، گفت: در میان 
کشورهای عضو ناتو و رهبران ناتو اختلاف نظری که این سازمان را دچار پراکندگی 

مؤثر بکند، قابل توجه نیست. 
این کارشناس مسائل بین الملل اظهار کرد: رویکرد ناتو در مورد مسأله اوکراین و 
تقاضای گرجستان، ارتباط مستقیم با جهت گیری های دولت روسیه داشته است. 
به نظر می رسد اقدامی که ناتو در برابر روسیه انجام داده، ناشی از شکاف در میان 
اعضای ناتو نبوده است، بلکه این سازمان بر اساس رویکردها و روش های مورد تأیید 
اعضا، به ویژه در تنظیم رابطه با کشورهای شرق اروپا و حتی کشورهای پیشین 

اتحاد شوروی، سیاست و رفتار خود را تنظیم می کند. 
کولایی در پاسخ به این سؤال که بی عملی غرب در تحولات اخیر اوکراین چه 
تأثیری در برنامه ریزی های کشورهای واقع در شرق اروپا خواهد داشت، گفت: 
کشورهای پیشین اردوگاه سوسیالیسم که تجربه حضور ارتش سرخ را داشتند، 
مانند چک، اسلواکی، مجارستان و لهستان بسیار مشتاق و جدی برای پیوستن 
به ناتو بودند. همکاری های آمریکا و ناتو در جهت برآورده کردن نیازهای امنیتی 
این کشورها و درخواست های آنها با توجه به تغییر در سیاست های روسیه باید 
مورد توجه قرار بگیرد.  وی با تأکید بر اینکه  عدم حمایت از اوکراین، ارتباطی با 
تحولات در این کشورها پیدا نمی کند، گفت: همکاری های آمریکا و کشورهای ناتو 
با کشورهای شرق اروپا که خود به اعضای ناتو تبدیل شده اند، باید در چارچوب 
مقررات ناتو ارزیابی شود ولی مسأله ناتو و اوکراین فراتر از موضوع این کشورهاست 
و باید در درون مرزهای »اتحاد شوروی فروپاشیده« و علائقی که مسکو در ارتباط با 

جمهوری های پیشین اتحاد شوروی مطرح کرده است، بررسی شود.  
کولایی تصریح کرد: از دیدگاه رهبران ناتو این کشورها می توانند به عنوان اعضای 
جدید ناتو، در صورت حل مشکلات سیاسی امنیتی و نظامی خود برآیند اما از 
دید روسیه کشورهای پیشین عضو شوروی، نباید به عنوان اعضای جدید ناتو به 

این سازمان را پیدا کنند یا پذیرفته شوند. این دو مقوله را باید از یکدیگر جدا کرد.

الهه کولایی کارشناس ارشد مسائل بین الملل:

ایران باید درباره بحران اوکراین موضع بی طرفی فعال داشته باشد

اکثر  تکلیف  تقریبا  گفت:  بین الملل  مسائل  کارشناس  یک 
موضوعات فنی روشن است اما تیم مذاکره کننده آمریکا از سوی 
کنگره تحت فشار است و اختیار لازم برای نشان دادن انعطاف را 

ندارد. 
محمد قادری درباره روند مذاکرات وین خاطرنشان کرد: با ارائه 
بسته های پیشنهادی ایران و منطق روشن جمهوری اسلامی، روند 

گفت وگوها کند اما رو به جلو بوده و به مرحله کنونی رسیده است.
وی افزود: موضوعات فنی در حوزه برنامه هسته ای ایران و رفع 
تحریم ها بررسی شده و تقریباً به مراحل نهایی نزدیک شده است اما 

این موضوع الزاما به معنای رسیدن به نقطه توافق نیست.
این کارشناس مسائل هسته ای با اشاره به خروج یکجانبه آمریکا 
از برجام در اردیبهشت 9۷، تصریح کرد: خروج آمریکا یک تصمیم 
سیاسی از طرف دونالد ترامپ رئیس جمهور وقت این کشور بود 

بنابراین الان هم نیازمند تصمیم سیاسی طرف مقابل است.
قادری با بیان اینکه تقریبا چیزی برای مذاکره به معنای فنی وجود 
ندارد، گفت: تکلیف اکثر موضوعات روشن است بنابراین، تعلل 
ایالات متحده در اتخاذ تصمیم سیاسی مانع جدی رسیدن به توافق 

است.
وی با بیان اینکه دولت جو بایدن رئیس جمهور کنونی آمریکا اراده 
و اختیار لازم برای انعطاف در مذاکرات را ندارد، افزود: تیم مذاکرات 
بایدن به شدت از سوی کنگره و سنا تحت فشار است و بسیار ضعیف 

عمل کرده است.
این کارشناس مسائل سیاسی گفت: ایران دنبال چیزی فراتر از 
متن برجام 2۰1۵ نیست. بنابراین، ادعای رسانه ها و مقامات غربی 
برای  بیشتر  و  واقع است  ایران کاملًا خلاف  زیاده خواهی  درباره 

مقصرنمایی ایران ساخته و پرداخته می شود.
ایران خواسته جدیدی ندارد که زیاده خواهی باشد

قادری، رفع تحریم ها براساس برجام را تنها خواسته جمهوری 
اسلامی عنوان کرد و گفت: ایران خواسته جدیدی ندارد و متن 
برجام قبلا مورد توافق اعضای آن قرار گرفته است.  بنابراین، گرچه 
به زعم آمریکایی ها و اروپایی ها شرایط با سال 2۰1۵ متفاوت است 

اما مسئول وعامل این شرایط خود آنها هستند.
وی افزود: جمهوری اسلامی براساس مفاد پاراگراف 2۶ و ۳۶ 
برجام، اقدام به کاهش تعهدات کرد که البته این به هیچ وجه معنای 
نقض برجام نمی دهد. این کارشناس سیاست خارجی گفت: کافی 
است ایالات متحده و سه کشور اروپایی بپذیرند که تعهدات برجامی 
خودشان را انجام دهند. تنها در این صورت است که امکان حصول 

توافق مطلوب وجود دارد.
اینکه طرف غربی همچنان  بیان  با  ایرنا  با  قادری در گفت وگو 
تلاش می کند فضای مذاکرات را با استفاده از ابزارهای سیاسی و 
رسانه ای از خارج از اتاق مذاکرات تحت تاثیر قرار دهد، گفت: آمریکا 
و متحدانش همچنان سعی دارند ایران را تحت فشار قرار دهند تا از 

موضع خود کوتاه بیاید که طبیعتاً این اتفاق نخواهد افتاد.
وی افزود: خط مشی جمهوری اسلامی مشخص است و حاضر 
نیست به هیچ وجه از حقوق ملت ایران کوتاه بیاید؛ بنابراین تنها 
مانع برای حصول یک توافق خوب، اتخاذ تصمیم سیاسی از سوی 

ایالات متحده و اروپا است.
این کارشناس مسائل هسته ای از طرف غربی مذاکرات خواست 
به تعهدات برجامی عمل کنند و گفت: آمریکایی ها باید طرح 
موضوعات فرابرجامی و فضاسازی علیه ایران در رسانه ها را کنار 

بگذارند.
چین و روسیه به جد خواهان توافق هستند

قادری با بیان اینکه امتیازاتی که دو طرف باید به یکدیگر بدهند 

اکنون روشن است، افزود: دولت سیزدهم برای نقد کردن چک 
برجام وارد فرایند مذاکرات شد تا موضوع رفع تحریم ها را به سرانجام 
برساند و از قبل تصمیم سیاسی خود را گرفته بود و اکنون نوبت 

طرف غربی است که این کار را انجام دهد.
وی افزود: ایران تمام تعهدات خود را براساس برجام انجام داد 
و گزارش های متعدد سازمان بین المللی انرژی اتمی موید این 
موضوع است. چیزی که رقم نخورد مابه ازای انجام تعهدات ایران 
از سوی طرف غربی است. ایالات متحده به طور یکجانبه از برجام 
خارج شد و کشورهای اروپایی به جای اینکه در راستای تقویت 
برجام بکوشند در زمینی که ایالات متحده طراحی کرده بود بازی 

و باعث شدند ایران از برجام منتفع نشود.
این کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه فضا به سمتی پیش 
می رود که گفت وگوها به نتیجه برسد، گفت: طرف چینی و روسی، 
در موضوع رفع تحریم ها، همسویی تقریبا کاملی را با جمهوری 
اسلامی ایران دارند. نکاتی هم که آنها در رابطه با بحث عدم اشاعه 
مطرح کردند با اعتمادسازی ایران مرتفع شد و آنها به این جمع بندی 
در  اسلامی  جمهوری  با  جهت  هم  و  همسو  کاملًا  که  رسیدند 
مذاکرات مشارکت داشته باشند. قادری گفت: در فضای رسانه ای 
هم شاهد اتهام زنی چین و روسیه نبودیم و این نشان می دهد که آنها 
به طور جدی دنبال شکل گیری توافق در این مرحله از مذاکرات 
هستند. هم چین و هم روسیه خودشان زخم خورده تحریم های 

غرب هستند و از این منظر کاملا با ایران همراه هستند.

منافع ریاض و تل آویو با برجام در تعارض است
وی درباره تاثیرگذاری عربستان و رژیم صهیونیستی بر مذاکرات 
نیز گفت: منافع ریاض و تل آویو با توافق در تعارض است و آنها 
نگران این هستند که توافق احتمالی، فضای مغشوشی که برای 

موج سواری آنها وجود داشت را از بین ببرد.
این کارشناس سیاست خارجی، دیدارهای اخیر نمایندگان رژیم 
صهیونیستی با رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی و میخائیل اولیانوف نماینده روسیه در مذاکرات را یادآور شد 
و افزود: این دیدارها نشان دهنده تلاش گسترده برای برهم زدن و 
منحرف کردن مسیر مذاکرات است. پیش از این هم، نمایندگان 
خارجه  وزرای  و  نمایندگان  با  را  دیدارهایی  صهیونیستی  رژیم 
انگلیس و آلمان داشتند و تلاش کردند فضای مذاکرات را از مسیر 
اصلی منحرف کنند. قادری گفت: رژیم صهیونیستی موجودیت 
خود را در خطر می بیند بنابراین دنبال این است که همچنان فضای 
ایران هراسی را تقویت و ایران را به عنوان یک بازیگر شرور در فضای 
مراودات و تعاملات بین المللی مطرح کند. این در حالی است که 
شرارت های مداوم رژیم صهیونیستی تهدیدی جدی برای ثبات،  
امنیت و آرامش منطقه است. وی افزود: اگر اروپا و آمریکا واقعا دنبال 
دستیابی به یک توافق با ثبات هستند باید به جای فشار بر ایران در 
راستای منافع رژیم صهیونیستی، این رژیم را مجاب کنند تا  دست از 
شرارت بردارد. غرب مطمئن باشد مسیری که صهیونیست ها دنبال 

می کنند به توافق پایدار منجر نخواهد شد.

کارشناس مسائل بین الملل:

تیم آمریکا در مذاکرات وین انعطاف لازم را ندارد

سیاسی

دبیر شورای عالی امنیت ملی با اشاره به افزایش تحرکات سیاسی و میدانی آمریکا برای تسلیح، آموزش و 
هدایت گروه های تروریستی در سوریه گفت: تداوم این روند نه تنها مخل امنیت سوریه، بلکه تهدید کننده امنیت 

منطقه است. 
سرلشکر علی مملوک رییس دفتر امنیت ملی سوریه که به تهران سفر کرده است با علی شمخانی نماینده مقام 
معظم رهبری و دبیر شورای امنیت ملی دیدار و دربارا روابط دوجانبه و مهم ترین تحولات منطقه ای و جهانی 

گفت وگو کرد.
 شمخانی در این دیدار با تبیین نقش مخرب آمریکا در ایجاد بحران های منطقه ای و جهانی که با هدف سلطه بر 
کشورهای جهان و غارت منابع آنان صورت می گیرد، تصریح کرد: حضور آمریکا در سوریه نیز که با همین هدف 

صورت گرفته امروز بزرگترین مانع تحقق صلح و ثبات در این کشور است.
دبیر شورای عالی امنیت ملی با اشاره به افزایش تحرکات سیاسی و میدانی آمریکا برای تسلیح، آموزش و 
هدایت گروه های تروریستی در سوریه گفت: تداوم این روند نه تنها مخل امنیت سوریه، بلکه تهدید کننده امنیت 

منطقه است.
وی گسترش تروریسم، ایجاد ناامنی، تغییرات قومیتی با اهداف تجزیه طلبانه را از راهبردهای اصلی نظام 
سلطه در سوریه ذکر کرد و افزود: متاسفانه برخی همسایگان سوریه در زمین بازی دشمنان ثبات و امنیت منطقه 

ایفای نقش می کنند.
شمخانی با بیان اینکه راه مقابله با این توطئه های شرورانه، حفظ انسجام ملی و روحیه و مشی مقاومت است 
تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران همانگونه که در سخت ترین شرایط و در اوج شرارت گروه های تروریستی و 

حامیانشان در کنار ملت و دولت سوریه ایستاد، همچنان در کنار ملت و دولت سوریه خواهد ماند.
دبیر شورای عالی امنیت ملی کشورمان همچنین با اشاره به روابط خوب دو کشور بر اتخاد راهکارهای مناسب 

برای تسهیل و تسریع در اجرای توافقات بین تهران - دمشق به ویژه در حوزه اقتصادی تاکید کرد.
شمخانی حضور آمریکا در سوریه را بزرگترین مانع تحقق صلح و ثبات خواند.

سوریه از بحران امنیتی عبور کرده است
علی مملوک رییس دفتر امنیت ملی سوریه نیز با تمجید از نقش ممتاز جمهوری اسلامی در حمایت از سوریه 
در مقابله با تروریسم و شرارت آفرینی آمریکا و اذنابش بر تداوم همکاری های تهران- دمشق که با خون شهدای 

دو کشور ممزوج شده است تاکید کرد.
وی با ارائه گزارشی از وضعیت امنیتی مناطق مختلف این کشور خاطرنشان کرد: سوریه با مجاهدت و تلاش 
مشترک دولت،مردم و نیروهای مسلح و پشتیبانی موثر کشورهای دوست بر تروریسم تکفیری و حامیانش پیروز 

شده و از بحران امنیتی عبور کرده است.

سرلشکر مملوک با اشاره به فرصت های اقتصادی قابل توجهی که برای همکاری مشترک دو کشور در حوزه 
های مختلف وجود دارد، افزود: حضور شرکت ها و فعالان اقتصادی ایرانی در سوریه و تداوم همکاری های 

مشترک در بخشهای اقتصادی و تجاری تامین کننده منافع پایدار دو کشور است.

شمخانی در دیدار رییس دفتر امنیت ملی سوریه؛

تحرکات آمریکا در سوریه باعث تهدید امنیت منطقه است
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خداوند سبحان، پیامبرانش را در اراده و تصمیمات خودشان 
توانا گردانید، و در آنچه دیده ها از ظاهر آنان می بینند، خوار 
نمایاند، با قناعتی که دلها و چشمها را از بی نیازی پُر می دارد و 

فقر و ضعفِ ظاهری ای که چشمها و گوشها را بسیار بیازارد.
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طعنه آذری جهرمی به صیانت پیشه ها
وزیر پیشین ارتباطات نوشت: تمام محدودیت های غیرمعقول بر اینترنت، بازاریابی مستقیم برای نسل آینده 
اینترنت  ارتباطات درباره فعال شدن  پیشین  وزیر  آذری جهرمی،  اینترنت های ماهواره ای است.محمد جواد 
ماهواره ای استارلینک در اوکراین در شبکه اجتماعی خود نوشت:امروز در فضای مجازی مولفه ی »قدرت« با ارائه 
خدمت بهتر به مردم حاصل می شود. اگر شما خدمت مناسب )البته مناسب از دیدگاه مردم( برای آن ها فراهم 
نکنید، دیگران خواهند کرد.تمام چوب هایی که لای چرخ استارت آپ های ایرانی به هر بهانه ای گذاشته شد و 
می شود؛ خدمتی خواهد بود به استارت آپ های بین المللی.تمام محدودیت های غیرمعقول بر اینترنت، بازاریابی 
است.  سنگین  اشتباه،  سیاست گذاری های  است.»تاوان  ماهواره ای  اینترنت های  آینده  نسل  برای  مستقیم 
حکمرانی غلط، ابزارهای حکمرانی و تنظیم گیری را برای همیشه از بین می برد.«این را همه می دانند! اما مجدد و 

مکرر نوشتم برای »صیانت پیشه« ها…

 رأی دیوان ارتباطی به ابطال حکم زاکانی ندارد
 روابط عمومی دیوان عدالت اداری با  صدور اطلاعیه ای درباره رأی اخیر هیأت عمـومی دیـوان عـدالت اداری 
اعلام کرد: این رأی اساسا ارتباطی به ابطال حکم شهردار تهران ندارد. روابط عمومی دیوان عدالت اداری در 
خصوص شایعات مطرح شده در مورد ابطال حکم شهردار تهران در دیوان عدالت اداری اطلاعیه ای صادر کرد.
روابط عمومی دیوان عدالت اداری درباره رأی اخیر هیأت عمـومی دیـوان عـدالت اداری به شـماره ۳۰۶2 تاریخ 
2۳ بهمن 14۰۰ و انعکاس آن در فضای رسانه ای و برداشت های ناصواب از رأی مذکور از جمله اینکه با رأی هیات 

عمومی دیـوان، حکـم انتصاب شهردار تهران ابطال شده در حالیکه به حکـم شـهردار تهـران ابطـال نشده است.

آخرین وضعیت کرونا دراستان قم
ییس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه از ۳42 بیمار کرونایی ۵۳ نفر در وضعیت وخیم بیماری قرار دارند، 
گفت: در 24 ساعت منتهی به هشتم اسفندماه جاری ۳ بیمار کرونایی قم جان خود را از دست دادند. به گزارش 
روز یکشنبه دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی مصری اضافه کرد: در این مدت 8۷ نفر با علائم مشکوک به کرونا 
پذیرش، ۶۶ نفر بستری و ۶۳ بیمار نیز با بهبودی از مراکز درمانی ترخیص شدند.وی با بیان اینکه از 1۵۵ تست 
روزانه کرونا نتیجه ۶۷ مورد مثبت گزارش شده است، ادامه داد: تاکنون یک میلیون و ۷۵4 هزار و ۷ دُز واکسن در 
طرح ملی واکسیناسیون در این استان تزریق شده است.وضعیت کرونایی قم که از روز هشتم بهمن ماه به رنگ قرمز 

درآمده بود، روز ششم اسفندماه نارنجی شد.

ظریف: موضعی در مورد "اوکراین" نداشته ام
محمد جواد ظریف گفت : موضعی در مورد اوکراین نداشته ام. در پی انتشار مطلبی در برخی رسانه ها در ارتباط با 
موضوع اوکراین و انتساب این مطلب به وزیر امور خارجه پیشین  کشورمان ، ظریف در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد 
: من موضع و تحلیلی در مورد اوکراین نداشته ام.بر اساس این گزارش مطلبی طی ساعات اخیر با عنوان »برنده 
نهایی جنگ اوکراین« در برخی رسانه ها با انتساب به محمد جواد ظریف منتشر شده است در حالی که نویسنده 
این تحلیل فرد دیگری است .ظریف به ایسنا گفت : تحلیل منتشر شده ، تحلیل قابل توجهی است اما نویسنده 

آن بنده نیستم.

دستگیری یک سرشاخه ترویج فساد درخوزستان
 یکی از سرشاخه های ترویج فساد در فضای مجازی، با تلاش سربازان گمنام امام زمان)عج( در سازمان اطلاعات 
سپاه حضرت ولی عصر)عج( خوزستان دستگیر شد. به گزارش روابط عمومی سازمان اطلاعات سپاه حضرت ولی 
عصر)عج( خوزستان، با تلاش شبانه روزی و انجام عملیات های ویژه اطلاعاتی - سایبری، شخصی به هویت )م. و. ا( 
که خود را به عنوان رهبر سایبری معرفی می کرد، توسط پاسداران گمنام امام زمان )عج( در سازمان اطلاعات سپاه 
حضرت ولی عصر )عج( خوزستان دستگیر و اعضای این شبکه ترویج فساد شناسایی و متلاشی شدند.هموطنان 

می توانند در صورت داشتن شکایت در خصوص این شبکه ترویج فساد با شماره 114 تماس حاصل کنند.

تست اُمیکرون قالیباف مثبت شد
 مشاور رییس مجلس شورای اسلامی گفت:  پس از بروز علائم سرماخوردگی، نتیجه تست امیکرون محمد باقر 
قالیباف رییس مجلس شورای اسلامی مثبت اعلام شد. احسان عسکری افزود:  پس از بروز علائم سرماخوردگی، 
نتیجه تست امیکرون قالیباف مثبت اعلام شد.عسکری اظهار داشت: حال عمومی  وی مساعد است و در دفتر 
کار مجلس قرنطینه هستند و امور مربوط را پیگیری و برای عدم انتقال بیماری به سایران از حضور در صحن علنی 

خودداری می کند.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

فروش زمین 200 میلیاردی با اسناد جعلی 
فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری اعضای یک باند کلاهبرداری به اتهام جعل سند و فروش 
زمین 2۰۰ میلیارد ریالی در استان خبر داد. سردار سید محمود میرفیضی در گفت و گو با خبرنگاران 
اظهار کرد: خانمی با مراجعه به پلیس آگاهی استان و طرح شکایت مبنی بر اینکه افراد ناشناسی هزار 
متر مربع از اراضی مرغوب به ارزش 2۰۰ میلیارد ریال متعلق به وی را با مدارک جعلی و به صورت غیر 
قانونی به فروش رسانده اند، موضوع در دستور کار ویژه کارآگاهان این پلیس قرار گرفت. وی افزود: 
متهمان با جعل مدارک، زنی ۶۶ ساله را به جای مالک اصلی معرفی و با سندسازی، معامله زمین را 
انجام داده بودند که با هوشیاری پلیس تمامی اعضای این باند ۷ نفره شناسایی و با هماهنگی مقام 
قضائی استان دستگیر شدند. فرمانده انتظامی استان قم با بیان اینکه افراد مذکور دارای سوابق متعدد 
کیفری هستند، گفت: متهمان در مواجهه با کارآگاهان طی تحقیقات صورت گرفته به جرم خود اعتراف 
و در نهایت به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند. 
میرفیضی تاکید کرد: شهروندان قبل از انجام هرگونه معاملات ملکی، از اصالت مبایعه نامه ها و سند 

رسمی )تک برگی، دفترچه ای، بنچاق( و احراز هویت مالک و فروشنده اطمینان حاصل کنند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف یک محموله لوازم آشپزخانه قاچاق 
جانشین فرمانده انتظامی استان از کشف یک محموله لوازم آشپزخانه قاچاق شامل 241 کارتن 
سرویس 1۵۵ پارچه غذا خوری در استان خبر داد.   سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: مأموران 
یگان تکاوری 122 فرماندهی انتظامی استان با اجرای طرحی در جاده قدیم "قم-تهران"، یک دستگاه 
خودروی کامیونت باری هیوندای را به ظن قاچاق توقیف کردند. وی افزود: در ادامه طی بازرسی از 
خودرو موصوف، 241 کارتن سرویس 1۵۵ پارچه غذا خوری فاقد مجوز و قاچاق کشف شدند. جانشین 
فرمانده انتظامی استان قم گفت: در ادامه خودرو به پلیس امنیت اقتصادی استان منتقل و متهم 
نیز به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد. سردار 
اسماعیلی، بیشترین محموله های قاچاق مکشوفه در یک ماه گذشته را شامل لوازم خانگی، لوازم یدکی 
خودرو، لاستیک، لوازم آرایشی و بهداشتی، لوازم برقی و تجهیزات رایانه ای و پوشاک عنوان کرد و از 
شهروندان خواست، درصورت آگاهی از هرگونه فعالیت مجرمانه در زمینه قاچاق کالا موضوع را از طریق 

شماره تلفن 11۰ به پلیس اطلاع دهند تا با متخلفان در اسرع وقت برابر قانون برخورد شود. 

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان  قم خبرداد:

جریمه ۱۸۱ میلیاردی عاقبتِ قاچاق کالا 
مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم گفت: قاچاقچی تجهیزات پزشکی در قم به پرداخت 181 
میلیارد ریال جزای نقدی محکوم شد.  مهدی ریاضی اظهارداشت : با توقیف یک دستگاه تانکردار 
 ـقم که از استان های جنوبی به مقصد تهران، بارگیری شده بود انواع  حمل مشتقّات نفتی محور کاشان 
کالای قاچاق )تجهیزات پزشکی، تجهیزات رایانه، لوازم یدکی خودرو و ...( کشف و ضبط شد. مدیر 
کل تعزیرات حکومتی استان قم این کالا های قاچاق را 81،۷22،288،9۳8 ریال اعلام کرد که به طرز 
ماهرانه ای در تانکر حمل سوخت جاسازی شده بود.  ریاضی  گفت: با تشکیل پرونده، شعبه اول ویژه 
رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم، ضمن احضار متهم، به دلیل عدم ارائه مدارک 
مثبته گمرکی، اتهام قاچاق محرز و مسلم دانسته شد و متهم علاوه بر ضبط محموله قاچاق مکشوفه، به 
پرداخت مبلغ 181،۰۰۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال جزای نقدی محکوم شد. مدیرکل تعزیرات حکومتی استان 
قم گفت: بر اساس قانون، محموله مکشوفهِ تحویل اداره جمع آوری و فروش اموال تملیکیِ استان شد.

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

نیسان آبی با 2 هزار لیتر گازوئیل قاچاق 
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان از توقیف یک دستگاه خودرو نیسان حامل 2 هزار لیتر گازوئیل 
قاچاق در استان خبر داد  سرهنگ ولی ترابی اظهارداشت: مأموران یگان تکاوری 122 فرماندهی انتظامی 
استان، در راستای مبارزه با قاچاق کالا، در جاده قدیم "قم-تهران" یک دستگاه خودروی نیسان حامل 

سوخت را به ظن قاچاق توقیف کردند.
 وی افزود: پس از بررسی های صورت گرفته به دلیل عدم ارائه مدارک لازم از سوی راننده، 2 هزار لیتر 
گازوئیل قاچاق کشف و متهم نیز پس از تشکیل پرونده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی 

استان شد. 

 رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

نگاه عدالت محور به مناطق کم برخوردار 
در بودجه ۱40۱ شهرداری قم

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم گفت: اولویت قرار 
دادن اصل توزیع عادلانه خدمات و امکانات و نیز توجه به مناطق محروم در 

بودجه 14۰1 شهرداری سیاست شورای اسلامی شهر قم بوده است.
حسین صابری یکی از اولویت های مهم در بررسی بودجه 14۰1 شهرداری 
کلانشهر قم را نگاه عدالت محور به مناطق کم برخوردار ذکر کرد و اظهار 
داشت: توجه بیش ازپیش به مناطق کم برخوردار و محروم شهر در رأس و اولویت 

برنامه های شورای شهر قم و کمیسیون برنامه وبودجه است.
وی با بیان اینکه سیاست شورای شهر قم، اولویت قرار دادن اصل توزیع 
عادلانه خدمات و امکانات و نیز توجه به مناطق محروم است عنوان کرد: سعی 
شده با اصلاحاتی که در این خصوص در بودجه پیشنهادی صورت گرفته است، 
این موضوع رعایت و توجه خاصی به تحقق خواسته های شهروندان ساکن در 

مناطق محروم گردد.
بودجه  افزود:  قم  شهر  اسلامی  شورای  برنامه وبودجه  کمیسیون  رئیس 
است،  گردیده  بررسی  خاصی  دقت  با  سرمایه گذاری  حوزه  در  پیشنهادی 
متأسفانه علی رغم اهمیت بالای این حوزه در سنوات گذشته توجه ای به آن 

نشده و عملًا انتفاع قابل توجهی برای قم نداشته است.
وی با تأکید بر اینکه ناظر به این مهم شهرداری ملزم به تهیه  برنامه جامع 
سرمایه گذاری شده است، ابراز کرد: انتظار می رود ضمن تهیه این طرح، بودجه 
این بخش کاملًا علمی با طرح های توجیهی قابل قبول برای سرمایه گذاران و بر 

اساس طرح جامع تنظیم و ارائه گردد.
صابری خاطرنشان کرد: عدم توجه و نبود نگاه علمی و برنامه جامع به حوزه 
سرمایه گذاری فرصت را از شهرداری و شهر قم گرفته و به مرور زمان تبلیغات 

منفی برای حضور دیگر سرمایه گذاران نیز خواهد بود.
 

عضو شورای اسلامی شهر قم:

استفاده شهروندان قمی از تکنولوژی 
رکن اصلی شهر هوشمند است

عضو شورای اسلامی شهر قم، گفت: هوشمندسازی خدمات تنها در توسعه 
فناوری اطلاعات و تجهیزات خلاصه نمی شود و در این راستا تحول فرهنگی و 
زیرساختی برای ارتقای زندگی شهروندان باید در دستورکار قرار گیرد اصلی ترین 
رکن شهر هوشمند میزان مشارکت شهروندان قمی در استفاده از تکنولوژی 

است.
معصومه آمره روز یکشنبه در آیین تودیع و معارفه سرپرست سازمان فناوری 
اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم، اضافه کرد: طی چند روز آینده اولویت ها 
و سیاست های کمیته it برای تحقق چشم انداز شهر هوشمند به سازمان فاوا 

ابلاغ خواهد شد.
و  گذشته  سال  به  نسبت  فاوا  بودجه  درصدی  افزایش 8۰  کرد:  بیان  وی 
اختصاص ۵4۰ میلیارد ریال بودجه برای سال 14۰1 نشان از حمایت جدی 

شورای ششم از حوزه ict شهر است.
وی اضافه کرد: تغییرات ایجاد شده به دلیل رویکرد و سیاست های جدید 
تا  می کند  فراهم  را  فرصتی  تغییرات  این  و  است   it حوزه  در  ششم  شورای 

دیدگاه های جدید به سیستم تزریق شود.
فاوا  سازمان  تهدیدهای  و  فرصت ها  ضعف،  و  قوت  نقاط  به  اشاره  با  آمره 
شهرداری قم اظهار داشت: هر سازمانی در طول حیات تاریخی خود دارای 
نقاط قوت و ضعفی بوده و خواهد بود که با بهره گیری از نقاط قوت و تبدیل 
تهدیدها به فرصت و حمایت های مجموعه مدیریت شهری می تواند روند توسعه 

و پیشرفت سازمانی خود را بهبود بخشد.
شهردار قم در حکمی علی مؤمن حجازی را بعنوان سرپرست جدید سازمان 
فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری منصوب کرد. پیش ازاین کوروش محمد 
حسینی مسئولیت سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری را به عهده 
داشت که به عنوان مدیرکل آمار و فن آوری اطلاعات بنیاد شهید و امور ایثارگران 

کشور انتخاب شد.
 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  خبرداد:

افزایش ۱00 درصدی هزینه های برخی 
پروژه های شهری

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به افزایش قیمت تجهیزات و 
مصالح موردنیاز اجرای طرح های عمرانی گفت: هر چهار پروژه فعال سازمان 
توسعه و عمران شهرداری قم در مقایسه با بودجه اولیه بیش از 1۰۰ درصد با 

افزایش هزینه روبه رو شده اند.
عباس حلوایی زاده روزیکشنبه در جلسه شورای سازمان توسعه و عمران که 
به ریاست استاندار و با حضور دکتر سقائیان نژاد شهردار قم در سالن جلسات 
استانداری قم برگزار شد، با اشاره به پروژه های جاری سازمان توسعه و عمران، 
این سازمان تجربه موفقی در  به  پروژه های شهری  واسپاری  اظهار داشت: 

شهرداری قم است.
را موردتوجه قرار داد و  تونل جمهوری اسلامی  روند عملیات اجرایی  وی 
یادآور شد: بلوار جمهوری بزرگترین بزرگراه درون شهری قم است که به وسیله 
رینگ های احداث شده عملًا از پردیسان آغاز و در نهایت به کمربندی امام 

علی)ع( متصل خواهد شد.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم اضافه کرد: طی سال های اخیر با واگذاری 
پروژه های شهری به سازمان توسعه و عمران علاوه بر ارتقای مزیت رقابتی، 

هزینه تمام شده پروژه ها کاهش یافته است.
حدود 9۰  باوجوداینکه  اسلامی  جمهوری  تونل  پروژه  برای  وی،  گفته  به 
میلیارد تومان اعتبار اولیه در نظر گرفته شده بود تاکنون بیش از 2۰۰ میلیارد 

تومان هزینه شده است.
حلوایی زاده با اشاره به افزایش قیمت تجهیزات و مصالح موردنیاز اجرای 
عمران  و  توسعه  فعال سازمان  پروژه  چهار  کرد: هر  ابراز  عمرانی  طرح های 
شهرداری قم در مقایسه با بودجه اولیه بیش از 1۰۰ درصد با افزایش هزینه 

روبه رو شده اند.
 

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم  خبرداد:

تحقق ۷۱ درصدی بودجه سال جاری 
سازمان توسعه و عمران

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با اشاره به تحقق ۷1 درصدی 
بودجه سال جاری، از پیش بینی بودجه ۳۰۰ میلیاردی این سازمان در سال 

14۰1 خبر داد.
سید ابوالفضل میریک امامی روزیکشنبه در جلسه شورای سازمان توسعه و 
عمران که به ریاست استاندار و با حضور دکتر سقائیان نژاد شهردار قم در سالن 
جلسات استانداری قم برگزار شد، اظهار داشت: سازمان توسعه و عمران طی 
1۰ سال اخیر بالندگی زیادی داشته و هم اکنون این سازمان از نظر تجهیزات، 
نیروهای تخصصی و امکانات به وضعیت مطلوبی رسیده و موفق شده پروژه های 

بزرگی را به سرانجام برساند.
وی با بیان اینکه تقاطع سه سطحه حضرت ولی عصر)عج( و زیرگذر بلوار 1۵ 
خرداد دو پروژه شاخص و به بهره برداری رسیده این سازمان در سال های گذشته 
است، اضافه کرد: سازمان توسعه و عمران شهرداری قم برای انجام پروژه های 

بزرگ شهری آمادگی و توان لازم را دارد.
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با اشاره به آخرین وضعیت 
پروژه تونل جمهوری اسلامی گفت: این پروژه با پیشرفت 8۰ درصدی، یکی از 
طرح های شاخص این سازمان است؛ این تونل به طول ۷۵۰ متر هم اکنون در 
مراحل پایانی خود قرار دارد که پس از بهره برداری بلوار جمهوری اسلامی در 

نهایت به کمربندی امام علی)ع( متصل خواهد شد.

  ببینید گرونی با سیگاری ها چه کرده!

فرمانده یگان حفاظت از اراضی دولتی راه و شهرسازی استان قم خبرداد:

رفع تصرف بیش از ۱6 هزار متر مربع اراضی دولتی قم

 استاندار قم با اشاره به ثبت نام 12۳ هزار نفر در طرح نهضت ملی مسکن، گفت: 
هنوز پالایش افراد ثبت نام شده در این طرح آغاز نشده است.

سید محمدتقی شاهچراغی روز یکشنبه در جلسه شورای تامین مسکن، بیان کرد: 
اگر در شهرهای اقماری و روستاهای قم امکان تامین زمین دولتی وجود داشته باشد 
باید طرح احداث مسکن در همان محل احداث شود و از روانه شدن آنها به مرکز قم 

جلوگیری شود.
استاندار قم گفت: با یک برنامه چهارساله و استفاده از تمام ظرفیت های موجود در 

تامین زمین، امکان احداث مسکن برای تمام افراد واجد شرایط در قم وجود دارد.
شاهچراغی با اشاره به حجم بالای بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری بیان کرد: 
بافت های فرسوده در قم مشکل ساز است و مجموعه مدیریت استان از بهسازی و 

ساماندهی این بافت ها حمایت می کند.
وی افزود: تا زمان الحاق نهایی اراضی ۵۶۰ هکتاری پردیسان باید برای احداث 
مسکن از ظرفیت های آماده کنونی مانند بنیاد مسکن، شهرهای اقماری و روستاهای 

استان استفاده شود.
استاندار قم با اشاره به این که باید برآیند صدور مجوز و پروانه در طرح نهضت ملی 
مسکن سرعت داده شود، بیان داشت: اولویت بندی واگذاری اراضی در قم باید در یک 

کارگروه ویژه بررسی شود.
وی با تاکید بر دیده شدن پیوست های فرهنگی، آموزشی و تفریحی در اراضی ۵۶۰ 
هکتاری پردیسان اظهار داشت: طراحی مسکن در این اراضی باید به نحوی باشد که 
مردم در آن بتوانند به زاحتی زندگی کنند و با مشکلاتی نظیر کمبود مدرسه، کانال آب، 

فاضلاب، مسجد، پارک و غیره روبه رو نشود.
وی در ادامه با انتقاد از برخی جهت گیری های شهرداری قم، خاطرنشان کرد: بوی 
بد فاضلاب در برخی محلات شهر به شدت احساس می شود و در محلات قدیمی و 
فرسوده عملا کاری نشده است، در امر حذف پارکینگ عملکردها اصلا رضایت بخش 
نیست و هم اکنون نیز در ارائه تخفیف ۳۰ درصدی به شهروندان در طرح نهضت ملی 
مسکن سنگ اندازی می شود این در حالی است که اگر تخفیف 1۰۰ درصدی هم به 
شهروندان در فرآیندهای صدور مجوز و عوارض اعمال شود باز هم حق این مردم است.
شاهچراغی ادامه داد: طبق مواد قانونی دستگاه های خدماتی موظف هستند تا 
زیرساخت های برق، آب، گاز و مخابرات را تا درب واحدهای مسکونی در این طرح 

تامین کنند.
ضرورت توجه ویژه به پیوست های فرهنگی در طرح  نهضت ملی مسکن

وی با بیان اینکه خروجی جلسات باید مشکلی از مردم برطرف کند، خاطرنشان کرد: 
در دولت قبل در امر مسکن کم کاری و بی توجهی صورت گرفت و در دولت سیزدهم 
مساله مسکن باید با جدیت دنبال شود؛ برای پیشبرد اهداف تولید مسکن باید نگاه 

های جزیره ای در بین مدیران دولتی از بین برود.
وی خاطرنشان کرد: در استان قم به هر نحوی که شده باید ۶۳ هزار واحد مسکونی 

که کف و حداقل ثبت نام و متقاضیان است طی 4 سال آینده به بهره برداری برسد.
استاندار قم یادآور شد: پیوست های فرهنگی در معماری و شهرسازی اراضی ۵۶۰ 
هکتاری باید مورد توجه باشد و مسیر اشتباه گذشته در این زمینه اصلاح شود و مورد 

بازنگری قرار بگیرد.
قیمت تمام شده مسکن در طرح نهضت ملی ساخت مسکن چقدر است؟

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم  نیز دراین جلسه  تمام شده مسکن در 
طرح نهضت ملی ساخت مسکن را اعلام کرد.

تمام شده مسکن در طرح نهضت ملی ساخت مسکن  افزود: قیمت  معتمدی 
وهمچنین مسکن ملی ۵/۶ تا ۷ میلیون تومان برای هرمتر مربع است.

وی افزود: تاکنون بیش از 12۳ هزار نفر از قم در این طرح ثبت نام کرده اند که از این 
تعداد ۵۰ هزار متقاضی پالایش شدند.

معتمدی گفت: از بین ۵۰ هزار متقاضی پالایش شده ۳۰ هزار متقاضی واجد شرایط 
وجود دارد که با الحاق اراضی ۵۶۰ هکتاری برای آن ها زمین تامین شده است.

وی افزود: براساس پیش بینی های صورت گرفته ۷۵ تا 8۰ هزار متقاضی واجد شرایط 
در این طرح ثبت نام می کنند و عملیات اجرای ساخت واحد های مسکونی در طرح 

نهضت ملی مسکن از آذر سال آینده آغاز می شود.

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار با اشاره به کندی روند پالایش متقاضیان 
مسکن در نهضت ملی ساخت مسکن گفت: استان در پالایش این متقاضیان با تاخیر 
۷ ماهه  مواجه است و تامین زیرساخت هایی همچون آب و فاضلاب، برق گاز و ... تا آذر 

سال آینده به طول می انجامد.
وی با بیان اینکه تامین زمین برای ساخت ۶۳ هزار واحد مسکونی در دستور کار 
شورای تامین مسکن استان است خاطرنشان کرد: ۳۰ هزار و ۵۳8 واحد از این تعداد 
در محدوده اراضی ۵۶۰ هکتاری پردیسان و مابقی در بافت فرسوده شهرقم احداث 

می شود.
معتمدی با تاکید بر این که ساخت واحد های مسکونی در طرح نهضت ملی مسکن 
نهایتا ظرف 4 سال آینده به پایان می رسد خاطرنشان کرد: تمام تلاش ها برای به 
حداقل رساندن هزینه ها صورت گرفته تا کمترین فشار برای تامین مسکن به مردم 

متحمل شود.
تشریح روند بازگرداندن زمین های هزار هکتاری پردیسان

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار در ادامه به موضوع زمین های هزار هکتاری 
در منطقه پردیسان موسوم به اراضی حبس شده پرداخت و گفت: این اراضی طی 1۰ 
سال گذشته به مراکز مختلف دانشگاهی و فرهنگی واگذار شده، اما عملیات ساخت و 

ساز چندانی در آن ها صورت نگرفته است.
معتمدی با اشاره به دستور اکید ریاست جمهوری در سفر اخیر خود به قم برای 
آزادسازی این زمین ها گفت: اداره کل راه و شهرسازی درحال پیگیری این آزادسازی 
هاست و چون این زمین ها طی فرایند هایی قانونی به این موسسات و مراکز علمی 

واگذار شده از مسیر قانونی درحال بازگرداندن به بیت المال است.
وجود 3۱۵ هکتار بافت تاریخی در شهر قم 

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار در ادامه به وجود ۳1۵ هکتار بافت تاریخی 
در شهر قم خبر داد و گفت: این بافت حدود 4/2 درصد از کل مساحت شهر قم را دربر 
می گیرد. وی گفت: با انجام کار کارشناسی و نقطه یابی مراکز تاریخی در حال حاضر 

حجم بافت تاریخی استان به 2۵۰ هکتار کاهش یافته است.
وی با اشاره به زنده بودن و پویایی بافت تاریخی قم گفت: سالانه تنها ۳۰ تا ۳۵ پروانه 

ساخت بنا در این بافت صادر می شود که حدود 2۰ تا ۳۰ هزار متر مربع است.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار حفظ و حراست از میراث فرهنگی را اصلی 
اساسی برای مجموعه مدیریت شهری و همچنین نهاد ها و دستگاه های اجرایی دانست 
و افزود: باید اقتصاد بافت تاریخی را فعال کنیم و با ایجاد طرح های گردشگری در آن به 

پویایی هرچه بیشتر آن کمک کنیم.
پیشرفت 6۰ درصدی طرح های مسکن ملی

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان  قم نیز در این جلسه از پیشرفت ۶۰ 
درصدی طرح های مسکن ملی به طورمیانگین خبر داد و گفت: در ۳ ماهه نخست 

سال آینده مجموعه 18۰ واحدی زیتون ۶ به بهره برداری کامل می رسد.
بلدی با بیان اینکه واحد های طرح ملی مسکن به صورت مشارکتی بر مبنای آورده 
همکاری  خوبی  به  مردم  که  واحد هایی  کرد:  خاطرنشان  شده  احداث  متقاضیان 
وهمراهی داشتند و آورده ی خود را به موقع پرداخت کرده اند در بازه زمانی کوتاه تری 

تحویل داده می شود.

استاندار قم خبرداد :

ثبت نام  12۳ هزار نفر در طرح نهضت ملی مسکن قم 

و  راه  دولتی  اراضی  از  حفاظت  یگان  فرمانده 
از  مترمربع   1۶۳۰۰ گفت:  قم  استان  شهرسازی 
 1۰۰ تقریبی  ارزش  به  استان  این  دولتی  اراضی 
میلیارد تومان  با همکاری مراجع قضایی، فرماندهی 
انتظامی و ضابطین این یگان رفع تصرف و به بیت 

المال بازگردانده شد.
اراضی  داشت:این  اظهار  خداداد  رضا  سرهنگ 
در پردیسان و مربوط به یکی از موسسات بوده است 
که پس از اتمام قرارداد واگذاری و طی شدن مراحل 
قانونی و در نهایت اخطارهای مکرر مبنی بر فسخ 

قرارداد و تحویل اراضی به بیت المال، اقدام به پی کنی 
و فونداسیون در اراضی مورد نظر کرده بود.

اداره  دولتی  اراضی  از  حفاظت  یگان  افزود:  وی 
کل راه و شهرسازی استان قم بنا به وظیفه ذاتی و 
ماموریت های خود پس از اخذ مجوزات لازم و دستور 
و  دیوارها  تخریب  به  اقدام  استان  قضایی  مقامات 

بازپس گیری اراضی کرد.
تمام  قاطعیت  با  یگان  این  کرد:  تصریح  خداداد 
مقابل افراد سودجو و فرصت طلب ایستاده است و 
دست متجاوزان به اموال عمومی و بیت المال را کوتاه 

می کند.
وی ابراز کرد: مردم قبل از هرگونه معامله می بایست 
از مجاری قانونی از جمله اداره کل راه و شهرسازی 
استان، اداره ثبت و.... استعلامات لازم را اخذ نمایند.

فرمانده یگان حفاظت از اراضی دولتی اداره کل راه 
و شهرسازی استان قم به نقش مردم در پیشگیری از 
تصرف و حفظ اراضی دولتی اشاره کرد و گفت: هم 
استانی های قمی در صورت مشاهده موارد مربوط 
به زمین خواری با شماره تلفن 1۶۵۶ تماس حاصل 

نمایند.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم بر ضرورت رعایت تمامی مؤلفه ها 
و ضوابط قانونی و زیست محیطی برای ادامه فعالیت مجموعه باغ پرندگان قم 

تأکید کرد. 
موسوی  رضا  سید  قم،  زیست  محیط  اداره کل  عمومی  روابط  گزارش  به 
مشکینی در بازدید از مجموعه باغ پرندگان قم در سخنانی اظهار داشت: این 
مجموعه علاوه بر کارکردهای تفریحی و توریستی، می تواند نقش و کارکرد مؤثری 

در آموزش و فرهنگسازی زیست محیطی داشته باشد.
اندازی مراکز نگهداری حیات وحش دارای قوانین و  راه  اینکه  بیان  با  وی 
ضوابط سخت گیرانه ای است، خاطرنشان کرد: بدون تردید مشاهده پرندگان 
و دیگر جانداران در دل طبیعت بسیار خوشایندتر است، اما به هر حال توسعه 

شهرنشینی چنین الزاماتی داشته و راه اندازی اینگونه مراکز منع قانونی ندارد.

مدیرکل محیط زیست قم با اشاره به مشکلات بهداشتی و زیست محیطی 
که پیش از این منجر به تعطیلی باغ پرندگان شده بود، گفت: تذکرات لازم از 
سوی این اداره کل و اداره کل دامپزشکی جهت رفع این مشکلات داده شده و 

اقدامات لازم از سوی مسؤولان امر در حال انجام است.
وی در پایان با بیان اینکه امیدواریم در دوران فعالیت باغ پرندگان در قم، شاهد 
مدیریت علمی و منطقی در این مجموعه باشیم، تصریح کرد: رعایت تمامی 
مؤلفه ها و ضوابط قانونی و زیست محیطی و مسائل فرهنگی و اجتماعی در این 

مجموعه برای ادامه فعالیت آن بسیار حایز اهمیت است.
مجموعه باغ پرندگان شهر قم، با مساحت ۷۰ هزار مترمربع در آذرماه 99 
به بهره برداری رسید، در زمان افتتاح اعلام شد که در این مجموعه انواع پرندگان 

در 11 قفسه و یک سوله 2 هزار و ۷۰۰ مترمربعی نگهداری می شوند.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم تأکید کرد:
رعایت ضوابط زیست محیطی برای ادامه فعالیت باغ پرندگان
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